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EDITORIAL

Escric aquest editorial a pocs dies de Nadal, amb la 
il·lusió que aquest fet comporta, però, alhora, amb el cor 
encara una mica encongit pels records de la desgràcia, 
encara latent, que ha patit València amb la Dana.

Una tragèdia que no podem oblidar i que ha posat de 
manifest fins a quin punt la societat civil és essencial 
per resoldre situacions que els poders públics no saben 
prevenir ni resoldre amb eficàcia. Els Col·legis profes-
sionals, en aquest cas l’ICAV, està portant a terme una 
feina admirable. 

Des de l’ICAB hem mostrat el nostre suport a tots els 
companys i companyes de l’advocacia valenciana així 
com a les persones afectades. En aquest sentit, cal 
recordar que vam impulsar la celebració d’un Congrés 
solidari a València per reclamar la inclusió de la clàusula 
‘Rebus’ a l’ordenament jurídic, com a via per solucionar 
els problemes contractuals generats per situacions de 
força major

Amb la vista posada en l’any 2025, des de l’advocacia, 
també tenim “la nostra carta als reis” i molts projectes 
nous.

Des de l’ICAB, inaugurarem l’Escola d’Oratòria ICAB, 
que sota el lema “El poder de la paraula”, busca promou-
re i desenvolupar l’habilitat de l’oratòria i la comunicació 
efectiva en l’àmbit jurídic i empresarial, així com fomen-
tar la formació continuada dels advocats i advocades en 
tècniques avançades de comunicació. Aquesta escola 
pionera en el sector organitzarà cursos, tallers, seminaris 
i conferències sobre oratòria i comunicació i comptarà 
amb professorat especialitzat. La dialèctica és essencial 
per a l’advocacia i, per això, l’ICAB vol treballar per tal de 
capacitar en aquesta eina primordial per exercir el dret 
de defensa.

Així mateix, és també el nostre desig pel 2025 projectar 
l’exercici de l’advocacia en l’entorn digital i el Big Data 
a través de la iniciativa ALIAT. Part del futur de la nostra 
professió serà digital o no serà. Per aquesta raó, l’ICAB 

està facilitant als companys i companyes eines per adap-
tar-se als nous entorns en constant evolució, a través de 
formació gratuïta que permet conèixer diferents aplica-
cions d’editorials jurídiques que usen la Intel·ligència 
Artificial.

Un altre desig sempre present a l’ICAB és oferir la millor 
formació jurídica. Dins la quinzena de congressos progra-
mats per al primer semestre del 2025 cal destacar el ‘2n 
Congrés Europeu de la Segona Oportunitat’, els dies 16 i 
17 de gener, per impulsar i difondre aquest mecanisme i 
contribuir a aportar solucions per a persones en situació 
d’insolvència. 

A finals de gener, el 2n Congrés d’Ocupació Il·legal -28 i 
29 de gener- tractarà una de les problemàtiques soci-
als més complexes del país. En col·laboració amb els 
Col·legis d’Advocats de Màlaga i Mataró, aquest esdeve-
niment oferirà eines pràctiques per afrontar amb eficàcia 
els reptes associats a l’okupació delinqüencial.

La Fetivitat de Sant Raimon de Penyafort, del 26 de 
febrer al 15 de març, inclou una novetat destacada: una 
gala de premis per lliurar diversos guardons que reconèi-
xeran la qualitat i l’excel·lència en treballs i trajectòries 
professionals. També s’organitzaran activitats formatives 
que convertiran aquest esdeveniment en el centre neu-
ràlgic de la formació jurídica de l’any.

Una altra cita esperada és el congrés dedicat als Objec-
tius de Desenvolupament Sostenible (ODS) de l’Agenda 
2030. Aquest esdeveniment posarà el focus en el rol 
de l’advocacia per assolir-los. Al març, l’ICAB acollirà 
el Collaborative Law Congress -27 i 28 de març-, que 
posarà en valor el dret col·laboratiu com a eina per a la 
resolució dialogada de conflictes. I, a l’abril, es celebrarà 
el I Fòrum Nacional de Dret, Economia i Empresa, on 
destacades figures jurídiques i econòmiques debatran 
sobre la intersecció entre aquests àmbits.

Iniciem el 2025 amb molts projectes i reptes i comptem 
amb tots els companys i companyes de l’ICAB! 

Susana Ferrer, 
Vicedegana de la Junta de Govern 

i directora de la Revista Món Jurídic  

CARTA ALS REIS DE L’ADVOCACIA                                                
PER AL 2025                                                               
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Actualitat

NOVETATS
LEGISLATIVES

SELECCIÓ  DE NORMATIVA 
DIVERSA (DES DEL 19 DE SE-
TEMBRE FINS A L'11 DE DE-
SEMBRE DE 2024) – ORDRE 
CRONOLÒGIC:

 
 Real Decreto-ley 7/2024, 

de 11 de noviembre, por el que 
se adoptan medidas urgentes 
para el impulso del Plan de 
respuesta inmediata, recons-
trucción y relanzamiento 
frente a los daños causados 
por la Depresión Aislada en 
Niveles Altos (DANA) en dife-
rentes municipios entre el 28 
de octubre y el 4 de noviem-
bre de 2024. BOE núm. 273  
12/11/2024 

 Real Decreto 955/2024, 
de 24 de septiembre, por 
el que se crea la Comisión 
Interministerial de seguimi-
ento e impulso del Plan de 
Acción por la Democracia, y 
se establece su composición 
y funcionamiento. BOE núm. 
232  25/09/2024 

 Real Decreto 1019/2024, 
de 8 de octubre, por el que 
se regula la concesión di-
recta de subvenciones en 
determinados ámbitos de 
actuación del Ministerio 
del Interior. BOE núm. 244  
09/10/2024

 Real Decreto 1029/2024, 
de 8 de octubre, por el que se 
regula la concesión directa 
de subvenciones en materia 
de vivienda y agenda urbana 
por el Ministerio de Vivienda 
y Agenda Urbana durante el 
ejercicio presupuestario 2024. 
BOE núm. 244  09/10/2024 

 Real Decreto 1030/2024, 
de 8 de octubre, por el que se 
regula la concesión directa 
de subvenciones a diversas 
entidades para la Capitalidad 
Cultural de Barcelona. BOE 
núm. 244  09/10/2024 

 Real Decreto 1026/2024, 
de 8 de octubre, por el que se 
desarrolla el conjunto plani-
ficado de las medidas para la 
igualdad y no discriminación 
de las personas LGTBI en 
las empresas.  BOE núm. 244  
09/10/2024

 
 Real Decreto 1057/2024, 

de 15 de octubre, por el que 
se aprueba el Reglamen-
to de la Abogacía General 
del Estado. BOE núm. 250   
16/10/2024 

 Real Decreto 1062/2024, 
de 15 de octubre, por el que 

se regula la concesión di-
recta de una subvención a 
la Federación Española de 
Municipios y Provincias para 
el desarrollo y gestión del 
proyecto Espacio de Datos 
para las Infraestructuras Urba-
nas Inteligentes, en el marco 
del Plan de Recuperación, 
Transformación y Resiliencia 
financiado por la Unión Euro-
pea-Next Generation EU. BOE 
núm. 250  16/10/2024 

 Real Decreto 1084/2024, 
de 22 de octubre, por el que 
se regula el reconocimiento 
de las cualificaciones pro-
fesionales en la navegación 
interior en aguas no marí-
timas y se transponen al 
derecho español diversas 
directivas en materia de re-
conocimiento de dichas cu-
alificaciones profesionales. 
BOE núm. 256  23/10/2024

 
 Real Decreto 1085/2024, 

de 22 de octubre, por el que 
se aprueba el Reglamento 
de reutilización del agua y 
se modifican diversos reales 
decretos que regulan la ges-
tión del agua. BOE núm. 256  
23/10/2024

 
 Real Decreto 1086/2024, 

de 22 de octubre, por el que 
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se modifica el Reglamento 
de planes y fondos de pen-
siones, aprobado por el Real 
Decreto 304/2004, de 20 
de febrero, para el impulso 
de los planes de pensiones 
de empleo. BOE núm. 256  
23/10/2024

 
 Real Decreto 1087/2024, 

de 22 de octubre, por el que 
se modifica el Reglamento 
de Provisión de Puestos de 
Trabajo de la Dirección Ge-
neral de la Policía, aprobado 
por el Real Decreto 997/1989, 
de 28 de julio. BOE núm. 256  
23/10/2024

 
 Resolución de 15 de 

octubre de 2024, de la Direc-
ción General de Trabajo, por 
la que se publica la relación 
de fiestas laborales para 
el año 2025. BOE núm. 252  
18/10/2024

 
 Ley Orgánica 4/2024, 

de 18 de octubre, por la que 
se modifica la Ley Orgánica 
7/2014, de 12 de noviem-
bre, sobre intercambio de 
información de anteceden-
tes penales y consideración 
de resoluciones judiciales 
penales en la Unión Euro-
pea, para su adecuación a 
la normativa de la Unión 
Europea sobre el Sistema 
Europeo de Información 
de Antecedentes Pena-
les (ECRIS). BOE núm. 253  
19/10/2024

 
 Real Decreto 1139/2024, 

de 11 de noviembre, por el que 
se regulan el límite máximo 
de las ayudas de minimis en 
el sector agrícola y pesque-
ro y el procedimiento para 
garantizar que no se sobre-
pasan los topes nacional 
y sectorial establecidos en 
la normativa europea. BOE 
núm. 273  12/11/2024

 
 Real Decreto 1141/2024, 

de 11 de noviembre, por el 
que se regula la concesión 
directa de determinadas 
subvenciones en el ámbito 
de la transición ecológica 
para el ejercicio presupues-
tario 2024. BOE núm. 273  
12/11/2024

 
 Real Decreto 1142/2024, 

de 11 de noviembre, por el 
que se regula la concesión 
directa de subvenciones 
del Ministerio de Igualdad 
a diversas entidades para 
la inserción sociolaboral de 
mujeres y niñas víctimas de 
trata, de explotación sexual 
y mujeres en contextos de 
prostitución. BOE núm. 273   
12/11/2024

 
 Real Decreto 1123/2024, 

de 5 de noviembre, por el que 
se regula la concesión di-
recta de una subvención a 
la Federación Española de 
Municipios y Provincias para 
la financiación de la Oficina 

Técnica de apoyo a la Red 
Española de Ciudades In-
teligentes. BOE núm. 278  
18/11/2024

 
 Corrección de errores del 

Real Decreto-ley 6/2024, de 5 
de noviembre, por el que se 
adoptan medidas urgentes 
de respuesta ante los daños 
causados por la Depresión 
Aislada en Niveles Altos 
(DANA) en diferentes muni-
cipios entre el 28 de octubre 
y el 4 de noviembre de 2024. 
BOE núm. 280  20/11/2024

 
 Real Decreto 1154/2024, 

de 19 de noviembre, por el que 
se regula la expedición del 
pasaporte provisional y del 
salvoconducto. BOE núm. 280  
20/11/2024

 
 Real Decreto 1155/2024, 

de 19 de noviembre, por el que 
se aprueba el Reglamento de 
la Ley Orgánica 4/2000, de 
11 de enero, sobre derechos 
y libertades de los extranje-
ros en España y su integra-
ción social. BOE núm. 280  
20/11/2024

 
 Real Decreto 1156/2024, 

de 19 de noviembre, por el 
que se regula la concesión 
directa de subvenciones a 
la Generalitat de Catalunya 
en virtud de los acuerdos 
adoptados en la sesión de la 
Comisión Mixta de Asuntos 
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Económicos y Fiscales entre el 
Estado y la Generalitat de Cata-
lunya celebrada el 22 de julio de 
2024. BOE núm. 280  20/11/2024

 
 Real Decreto 1158/2024, 

de 19 de noviembre, por el 
que se desarrollan determi-
nadas disposiciones de la 
Unión Europea que estable-
cen medidas para responder 
a problemas específicos en 
el sector vitivinícola provo-
cados por los fenómenos 
meteorológicos adversos y 
las perturbaciones del mer-
cado vitivinícola de la Unión. 
BOE núm. 280  20/11/2024

 
 Real Decreto 1159/2024, 

de 19 de noviembre, por el 
que se regula la concesión 
directa de subvenciones del 
Ministerio de Derechos So-
ciales, Consumo y Agenda 
2030 a diversas entidades. 
BOE núm. 280  20/11/2024 

 Real Decreto 1160/2024, 
de 19 de noviembre, por el 
que se crea el Comisiona-
do especial para la recons-
trucción y reparación de los 
daños provocados por la 
DANA en diferentes munici-
pios entre el 28 de octubre y 
el 4 de noviembre de 2024. 
BOE núm. 280   20/11/2024

 
 Real Decreto-ley 8/2024, 

de 28 de noviembre, por el 
que se adoptan medidas 
urgentes complementari-
as en el marco del Plan de 
respuesta inmediata, recons-
trucción y relanzamiento 
frente a los daños causados 
por la Depresión Aislada en 
Niveles Altos (DANA) en dife-
rentes municipios entre el 28 
de octubre y el 4 de noviem-
bre de 2024. BOE núm. 288  
29/11/2024

 
 Real Decreto 1177/2024, 

de 28 de noviembre, por el 
que se regula la concesión 
directa de una subvención 
al Colegio de Ingenieros de 
Caminos, Canales y Puertos 
para la realización de acti-
vidades de promoción de la 
ingeniería civil. BOE núm. 
288  29/11/2024

 
 Real Decreto 1182/2024, 

de 28 de noviembre, por el que 
se regula la concesión directa 
de subvenciones a determina-
das entidades para actuacio-
nes en el ámbito de igualdad 
de trato y no discriminación. 
BOE núm. 288  29/11/2024

 
 Real Decreto 1183/2024, 

de 28 de noviembre, por el 

que se regula la concesión 
directa de subvenciones del 
Instituto de las Mujeres, 
O.A., a diversas entidades. 
BOE núm. 288  29/11/2024

 
 Resolución de 27 de no-

viembre de 2024, de la Presi-
dencia del Consejo Superior 
de Deportes, por la que se 
aprueba la lista de sustan-
cias y métodos prohibidos 
en el deporte. BOE núm. 289  
30/11/2024

 
 Real Decreto 1244/2024, 

de 3 de diciembre, por el que 
se modifica el Real Decreto 
1412/2000, de 21 de julio, de 
creación del Consejo de Po-
lítica Exterior. BOE núm. 292  
04/12/2024

 
 Real Decreto 1221/2024, 

de 3 de diciembre, por el que 
se regula la concesión direc-
ta de determinadas sub-
venciones en el ámbito del 
medio ambiente para el ejer-
cicio presupuestario 2024. 
BOE núm. 292  04/12/2024 

 DECRET LLEI 10/2024, 
de 26 de novembre, de me-
sures urgents en l'àmbit de 
l'impost sobre el patrimoni. 
DOGC núm. 9300  28/11/2024
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 Orden HAC/1347/2024, de 

28 de noviembre, por la que se 
desarrollan para el año 2025 el 
método de estimación objetiva 
del Impuesto sobre la Renta de 
las Personas Físicas y el régi-
men especial simplificado del 
Impuesto sobre el Valor Añadi-
do. BOE núm. 289  30/11/2024

 
 Real Decreto 1138/2024, 

de 11 de noviembre, por el que 
se regula el Foro Nacional de 
Empresas Emergentes. BOE 
núm. 298  11/12/2024

 
 Real Decreto 1246/2024, 

de 10 de diciembre, por el 

que se aprueba el Estatuto 
de la Agencia Estatal «Agen-
cia Española de Coopera-
ción Internacional para el 
Desarrollo». BOE núm. 298  
11/12/2024

 
 Real Decreto 1251/2024, 

de 10 de diciembre, por el 
que se modifica el Real 
Decreto 103/2019, de 1 de 
marzo, por el que se aprue-
ba el Estatuto del personal 
investigador predoctoral en 
formación. BOE núm. 298  
11/12/2024

 
 Real Decreto 1253/2024, 

de 10 de diciembre, por el 

que se regula la concesión 
directa de una subvención a 
la Comunidad Autónoma de 
Canarias para la protección 
de las personas migrantes 
menores de edad no acom-
pañadas. BOE núm. 298  
11/12/2024

 
 Real Decreto 

1248/2024, de 10 de diciem-
bre, por el que se modifica 
el Real Decreto 818/2021, 
de 28 de septiembre, por 
el que se regulan los pro-
gramas comunes de ac-
tivación para el empleo 
del Sistema Nacional de 
Empleo. BOE núm. 298  
11/12/2024
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Actualitat

El passat 2 d’octubre es va 
publicar al BOE el Reial De-
cret 991/2024, d’1 d’octubre, 
sobre inscripció de les perso-
nes de nacionalitat espanyo-
la als Registres de Matrícula 
de les Oficines Consulars a 
l’estranger, pel qual es dero-
ga l’anterior normativa (Reial 
Decret 3425/2000, de 15 de 
desembre) amb efectes des 
del 2 d’abril de 2025, data en 
què entrarà en vigor la nova 
disposició.   

En el Registre de Matrícula 
Consular, creat l’any 1849, 
s’inscriuen tant les persones 
espanyoles residents en les 
diferents demarcacions con-
sulars com les no residents 
(estades a l’exterior sense 
vocació de permanència), amb 
les dades dels quals es cons-
titueix el Padró d’espanyols 
residents a l’estranger. 
La norma respon a la neces-
sitat d’adaptar el Registre als 
canvis legislatius que s’han 

produït en els darrers anys, per 
tal de garantir el compliment 
de la normativa sobre intero-
perabilitat, protecció de dades 
personals, o tota aquella legis-
lació complementària relativa 
a l’administració electrònica, i 
que incideixen en la necessitat 
de proporcionar a la ciutadania 
la protecció i les garanties ne-
cessàries en la realització dels 
tràmits electrònics. 

No obstant, s’estableix com 
a una opció, ja que aquests 
tràmits es podran continuar re-
alitzant de manera presencial a 
l’Oficina Consular que corres-
pongui. 

D’aquesta manera, es defineix 
el caràcter digital del Registre, 
al introduir la possibilitat de 
realitzar tràmits d’alta, baixa o 
modificació de dades a través 
de mitjans electrònics que per-
metin comprovar la identitat 
de la persona de nacionalitat 
espanyola. 

Aquesta possibilitat s’arti-
cularà mitjançant el corres-
ponent certificat electrònic 
(per a aquelles persones que 
ja disposin del mateix), així 
com de mecanismes de firma 
electrònica no criptogràfica 
i per mitjà de la plataforma 
Cl@ve.  

A més, s’atorgarà a cada 
persona inscrita un Número 
d’Identificació Consular Cen-
tral, un codi o número identi-
ficatiu únic i permanent que 
agilitzarà les gestions. 

Per tant, la modernització i di-
gitalització del Registre facilita-
rà i millorarà l’assistència dels 
serveis consulars als ciutadans 
espanyols que es troben a 
l’estranger, i també propicia-
rà una millor participació als 
processos electorals que es 
convoquen. De tal manera que 
s’assegura un servei més efi-
cient i accessible per part de 
l’Administració. 

ES DIGITALITZA EL REGISTRE DE 
MATRÍCULA CONSULAR PER TAL 
DE FACILITAR ELS TRÀMITS ALS 
ESPANYOLS QUE ES TROBEN A 
L’EXTERIOR 
Coordinat per María Jesús Pesqueira i Carla Ballarín



ENTRE NOSALTRES

En aquesta ocasió destaquem el perfil de Josep Benet i 
Morell que ens ha facilitat el company Ramon Felipó.

Josep Benet i Morell (Cervera, 1920 - Sant Cugat, 2008), advo-
cat, polític i historiador, va ser una persona molt activa en els 
anys que li va tocar viure. Va ser membre de l’Escolania del san-
tuari de la Mare de Déu de Montserrat, i sempre més va estar, 
en certa manera, vinculat al santuari montserratí. 

De ben petit es va traslladar a Barcelona, va començar a fer els 
estudis a l’Acadèmia Ramon Llull (vinculada als Jesuïtes de Sa-
rrià) i va ser un actiu membre de la Federació de Joves Cristians 
de Catalunya. 

L’any 1938 va ser cridat a files pel bàndol de la República: aca-
bada la guerra civil va haver d’incorporar-se a l’exercit franquista, 
però en ser fill de vídua va ser desmobilitzat. Va poder continuar 
els estudis i, mentre ho feia, va fer de fàmul al Col·legi dels 
Jesuïtes de Sarrià.  

Va cursar la carrera de Dret a la Universitat de Barcelona, va 
militar al F.U.C., el Front Universitari Català, una organització 
clandestina catalanista i antifranquista que va arribar a presidir, 
i també va ser membre dels Grups Nacionals de Resistència i, 
posteriorment, del partit clandestí de la U.D.C. Unió Democràti-
ca de Catalunya.

Va acabar la carrera de Dret l’any 1945, va ser secretari de la Co-
missió Abat Oliva (1946-47), cofundador de Germinabit, impulsor 
de la revista Serra d’Or i activista en nombroses campanyes en 
defensa sempre dels drets nacionals de Catalunya i la llibertat. A 
més, va ser impulsor de l’Assemblea de Catalunya l’any 1971.

Ramon Felipó
Col·legiat Núm: 14.755
 

Seguim amb l’espai ENTRE NOSALTRES que obrim 
a tots els companys i companyes que vulguin traslladar-
nos propostes, i que té per finalitat glossar perfils de 
persones col·legiades al llarg de la història de l’ICAB, 
i que iniciant la seva trajectòria laboral de forma 
anònima, posteriorment van destacar per les seves 
trajectòries polítiques, històriques o culturals al marge de 
l’exercici de la professió.

IL·LUSTRES COL·LEGIATS:               

JOSEP BENET I MORELL 

Es va fer membre del nostre Col·legi l’any 1947 com a no 
exercent; tenia el despatx primer al carrer Rubèn Dario i, 
després, fins a la seva mort, al carrer Calvet de Barcelona. 

A partir de l’any 1956 va estar donat d’alta com a exercent fins 
al 1981, en què va ser de nou no exercent fins a la seva mort. 

En les primeres eleccions democràtiques de l’any 1977 va ser 
elegit senador per l’Entesa dels Catalans; l’any 1980 va ser cap 
de llista en les eleccions al Parlament de Catalunya pel PSUC 
(partit dels comunistes catalans) i en fou elegit diputat. 

Des de l’any 1984, que abandonà el seu escó al Parlament, 
fins al 2000, fou director del Centre d’Història Contemporà-
nia de Catalunya de la Generalitat de Catalunya, presidida 
aleshores per Jordi Pujol. 

Durant anys, va mantenir una actitud crítica envers l’actua-
ció política del president Tarradellas, al qual retreia un posi-
cionament mesell i interessat respecte el govern de l’Estat 
durant els anys del restabliment de la Generalitat i també 
de la seva pràctica política com a membre d’ERC durant la 
Segona República i l’exili. 

Al llarg de la seva trajectòria política, Benet es distingí to-
thora per la defensa del catalanisme i del republicanisme. 
Centrà bona part de la seva tasca historiogràfica en la docu-
mentació acreditativa de la persecució política històrica de 
la llengua catalana i del genocidi cultural que ell considerava 
que s’havia comès en diversos moments. Dels seus llibres 
destaquen el de Maragall i la Setmana Tràgica, els apunts 
biogràfics de Torras i Bages, Companys, Carles Rahola, Ma-
nuel Carrasco, Tarradellas o  Joan Peiró i, sobretot, el que va 
ser publicat l’any 1973 a París i després reeditat a Barcelo-
na, Catalunya sota el règim franquista. 

Malauradament, només va publicar un primer volum de les 
seves memòries l’any 2008: De l’esperança a la desfeta 
(1920-1939).

L’any 1961 va rebre el Premi Joan Maragall de l’Institut 
d’Estudis Catalans; el 1996, el Premi d’Honor de les Lletres 
Catalanes d’Òmnium Cultural; i el 2000, la Medalla d’Or de 
la Generalitat de Catalunya. 

L’any 2000, Josep Benet va cedir a la Generalitat de Catalun-
ya els seu fons bibliogràfic i documental, amb prop de 8.000 
volums i tota la producció intel·lectual de Benet. 

L’any 2021 la Ponència del Nomenclàtor va aprovar posar el seu 
nom a la plaça de davant de l’Estació de Sant Andreu Arenal. 
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PENAL
 
OBSERVACIONS DEL 
TRIBUNAL SUPREM 
SOBRE LA PROVA 
PRECONSTITUÏDA
Sentencia 321/2020, de 17 de 
juny del Tribunal Suprem.

La prova preconstituïda ha estat 
desenvolupada per la jurispru-
dència del Tribunal Suprem i, en 
aquest sentit, és de gran rellevàn-
cia la Sentència 321/2020, de 17 
de juny, en un assumpte d’agres-
sió sexual a un menor d’edat.

En aquesta resolució, l’Alt Tribunal re-
cull les regles metodològiques de la 
prova preconstituïda, fent referència 
a altres sentències del mateix tribu-
nal, configurant aquesta prova com 
a excepcional, respecte a la regla 
general, que els menors hauran de 
declarar en el judici, amb la finalitat 
que declaració sigui directament 
contemplada i valorada pel tribunal 
sentenciador i sotmesa a contradic-
ció per la representació de l’acusat.

Ara bé, quan existeixin raons con-
cretes i fonamentades, el Tribunal 
Suprem assenyala que podrà pres-
cindir-se de la declaració testifi-
cal dels menors en el Judici Oral, 
amb la finalitat de protegir-los.

Per a ponderar degudament, en 
cada cas, si el menor pot o no 
declarar, haurà d’obtenir-se un 
informe que consideri si la pre-

sència en el plenari del menor pot 
afectar-lo seriosament, o bé podrà 
ser el mateix Tribunal qui, previ 
examen de les circumstàncies, 
avali l’existència del perjudici del 
menor de declarar en el judici oral.
Per aquesta raó, la sentència cita-
da assenyala que no existeix una 
“presumpció de revictimització 
secundària” sinó que la concurrèn-
cia d’aquesta haurà de ser pon-
derada pel Tribunal, qui haurà de 
valorar les circumstàncies concur-
rents en cada cas, a fi d’estar en 
condicions objectives de prevaler 
la prova preconstituïda, respecte a 
la declaració del menor en judici.

En definitiva, quan existeixi un ús 
motivat i fundat del dret de les 
víctimes a no declarar en el plena-
ri, havent-se preconstituit la prova 
en la fase d’instrucció, valorat el 
cas concret, i si s’aprecia la revic-
timització, no s’entendrà envaït 
ni afectat el dret de la defensa a 
interrogar als menors en el plenari.

LABORAL
 
CÀLCUL DEL CAPITAL 
COST EN CASOS DE DE-
FUNCIÓ PER MALAL-
TIA PROFESSIONAL
STS 4786/2024, de 26 de 
setembre, del Tribunal Su-
prem (Sala Social)

La Sentència ressenyada, per un 
cop, no serveix per clarificar una 
situació jurídica, sinó tot el contrari, 
per establir-ne dubtes ja que no es 
resol sobre el fons i, a més, hi ha 
vot particular de tres Magistrats.
La controvèrsia jurídica que es 
planteja és el càlcul del capital cost 

a imposar a una empresa per la 
malaltia professional d’un treballa-
dor -al cas estudiat, un mesotelioma 
epitelioide maligne per l’exposició 
a fibres d’amiant- quan aquest tre-
ballador mor a causa de la malaltia 
professional abans de que l’INSS 
hagi fet el càlcul del capital cost.

En un primer moment, el Jutjat 
Social número 9 de Sevilla havia 
decidit que el càlcul s’havia de 
fer atenent a les normes actua-
rials concurrents a la data d’im-
posició del recàrrec, sense tenir 
en compte que ja es sàpigues la 
data de mort del treballador.

Tanmateix, la Sala Social del Tri-
bunal Superior de Justícia d’Anda-
lusia, seu de Sevilla, va estimar 
el recurs de l’empresa establint 
que l’obligació d’abonament del 
recàrrec només podia arribar fins 
la data de mort del treballador, 
puntualitzant que, si bé és cert que 
no s’ha de tornar a l’empresa el 
capital no consumit quan es produ-
eix la mort del treballador, aquesta 
doctrina només és aplicable quan 
el capital cost es constitueix en 
vida del treballador, però no quan 
aquest ja ha mort ja que, de fer-se 
així, es generaria un enriquiment 
injust a favor de l’entitat gestora.

Davant d’això l’INSS va recórrer la 
sentència en cassació per a la uni-
ficació de doctrina, invocant com a 
sentència de contrast la dictada per 
la Sala del Social del Tribunal Superi-
or de Justícia de Castella-La Manxa 
de 18 d’abril de 2017 (rec. 669/2016) 
que considerava que el càlcul del 
capital cost s’ha de fer sobre criteris 
actuarials, encara que es cone-
gui la data de fi de la prestació 
per la mort del beneficiari.

N
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LS
N

O
VETATS JURISPRUDENCIA

LS



Món Jurídic · #355 · Octubre/Novembre/Desembre 2024 Novetats Jurisprudencials 13

Ara bé, aquesta sentència presenta 
una diferència, la qual és conside-
rada substancial per la majoria dels 
magistrats, però no pels autors del vot 
particular, i és que el capital cost no 
derivava d’un recàrrec de prestacions 
per falta de mesures de seguretat, sinó 
de responsabilitat empresarial en ordre 
a les prestacions per infracotització.

Així doncs, la postura majoritària va 
decidir desestimar el recurs per falta 
de contradicció degut a que … la 
forma de calcular el capital coste […] 
puede ser diferente en función de cuál 
sea el origen de la responsabilidad 
empresarial que da lugar a la obliga-
ción de constituir el referido capital.

Mentre que per al vot particular… 
debe resolverse de una misma y 
única manera la concreta y especi-
fica cuestión atinente a la cuantifi-
cación del importe del capital coste 
que una empresa haya de constituir, 
cuando el beneficiario de la presta-
ción fallece antes de la culminación 
de ese procedimiento, cualquiera 
que sea el título jurídico por el que 
se le ha impuesto a la empresa esa 
obligación de capitalizar. 
 

CONTENCIÓS  
ADMINISTRATIU 
EL SILENCI ADMINIS-
TRATIU NEGATIU NO 
IMPEDEIX LA INADMISSI-
BILITAT DEL RECURS PER 
EXTEMPORANEÏTAT
 
Sentència nº 1.574/2024, de 9 de 
octubre de 2024, de la Secció 2ª 
de la Sala Contenciós-Adminis-
trativa del Tribunal Suprem   
 
Els efectes del silenci administratiu, 
la gran patologia de les administraci-
ons públiques, continuen generant 
dubtes pràctics i provocant pronun-
ciaments de la Sala Tercera del Tribu-
nal Suprem. 

Per exemple, en els darrers anys s’ha 
fixat jurisprudència sobre la improce-
dència de declarar la inadmissibilitat 
d’un recurs contenciós administratiu, 
per falta d’esgotament de la via admi-
nistrativa prèvia, en aquells casos en 
què l’acte impugnat fos una desesti-
mació presumpta, per silenci adminis-
tratiu. Tot això en considerar que, atès 
que es tracta d’una mera ficció, que 
no incorpora cap informació sobre el 
règim de recursos, així com que l’Ad-
ministració no pot obtenir avantatges 
dels seus propis incompliments i que 
fer-ho suposaria una dilació indegu-
da del procés prohibida per l’article 
24 de la Constitució (STS 280/2023, 
de 7 de març, rec. 3069/2021, 
ECLI:ES:TS:2023:799). Tanmateix, s’ha 
interpretat que l’absència de resolució 
expressa no exclou el criteri del venci-
ment, que és la regla general i primà-
ria per a la imposició de costes (STS 
1.443/2022, de 8 de novembre, rec. 
197/2022, ECLI:ES:TS:2022:4009). 

A la sentència referenciada, el Tribunal 
Suprem ha abordat els efectes del si-
lenci administratiu negatiu i si, malgrat 
produïda la desestimació presumpta, 
es pot acordar la inadmissibilitat. La 
resolució ressenyada porta causa 
d’una reclamació formulada davant del 
Tribunal Econòmic Administratiu Cen-
tral (TEAC) relatives a l’Impost sobre 
la renda de no residents de l’exercici 
2012. A grans trets, les liquidacions es 
van notificar a finals de maig de 2016, 
però es van impugnar a mitjan juliol, 
per tant, més enllà del termini d’un 
mes fixat a l’article 235.1 de la Llei 
58/2003, de 17 de desembre, general 
tributària. Inicialment, el TEAC no va 
dictar resolució, circumstància per la 
qual es va impugnar judicialment la 
desestimació presumpta. Posterior-
ment, al juliol de 2020, el TEAC va 
dictar la resolució expressa acordant 
la inadmissibilitat de la reclamació. 

La qüestió abordada és si, un cop 
produïda la desestimació per silenci, 
l’Administració pot acordar la inadmis-

sibilitat. El Tribunal Suprem ha inter-
pretat que sí, atès que “la inadmissió 
de la reclamació és una conseqüència 
inexorable establerta per la llei, que 
de cap manera pot quedar eliminada 
per la ficció d’una desestimació pre-
sumpta que no té un altre abast que 
permetre a l’interessat impugnar la 
resolució presumpta denegatòria”. La 
sentència recorda que, de conformitat 
amb l’article 24 de la Llei 39/2015, d’1 
d’octubre, del procediment adminis-
tratiu comú de les administracions 
públiques (LPAC), la resolució expressa 
posterior, en els casos de desestima-
ció presumpta, es pot dictar “sense 
cap vinculació al sentit del silenci”. 

També s’ha descartat l’aplicació del 
principi de prohibició de reformatio 
in peius, perquè “la ulterior resolució 
expressa que declara que la reclama-
ció és inadmissible no empitjora la 
situació que tenia el recurrent en el 
període comprès entre la superació del 
termini per a resoldre i la data d’aquella 
resolució expressa”, atès que el silenci 
no és un acte i, per tant, ni declara o 
reconeix res. En definitiva, el transcurs 
del termini que l’Administració té per 
a resoldre la reclamació no determi-
na l’adquisició pel recurrent d’alguna 
mena de dret, únicament li permet 
acudir a la via judicial davant la inactivi-
tat, però no li proporciona cap situació 
“millor” de la que tenia inicialment.  

Tampoc es pot invocar la doctri-
na dels actes propis, perquè la 
seva aplicació requeriria l’exis-
tència d’un acte propi de l’Admi-
nistració que reconegui –o no 
qüestionés– que la reclamació era 
admissible, “per exemple, ad-
metent-la de fet i resolent quant 
al fons”. En definitiva, recorda el 
Tribunal Suprem que “l’aplicació 
de les normes procedimentals és 
pressupost de l’accés a la decisió 
jurisdiccional sobre el fons”, i que 
la revisió de fons de la qüestió 
requereix una “reclamació vàlida 
i tempestivament interposada”. 



MÓN  
FISCAL

Seccions

E
s frecuente que al celebrarse un contrato 
de arrendamiento financiero sobre un bien 
inmueble se pacte entre la entidad finan-
ciera arrendadora del inmueble y el arren-
datario/optante que desea adquirir la finca 

objeto del contrato de financiación que sea este úl-
timo quien soporte la carga económica derivada del 
pago de la cuota del Impuesto sobre el Incremen-
to de Valor de los Terrenos de Naturaleza Urbana. 
Ello obliga al arrendatario que finalmente ejercita la 
opción de compra a transferir el importe de la cuota 
al vendedor/arrendador que es el sujeto pasivo 
del Impuesto y que efectuará el pago al Municipio 
correspondiente, de acuerdo con lo previsto en el 
artículo 106.1.b) del Real Decreto legislativo 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el Texto refundido de la 
Ley Reguladora de las Haciendas Locales. 

EL TRIBUNAL SUPREMO CONFIRMA QUE 
EL OBLIGADO A PAGAR LA CUOTA DEL 
IMPUESTO SOBRE EL INCREMENTO DE 
VALOR DE LOS TERRENOS DE NATURALEZA 
MEDIANTE PACTO PUEDE SOLICITAR LA 
DEVOLUCIÓN DE LO PAGADO

MÓN FISCAL

MÓN FISCAL

La problemática que se ha planteado en estos 
supuestos es la derivada del reconocimiento o no 
del derecho al obligado al pago de la cuota de la 
Plusvalía municipal por razón de pacto o contra-
to de impugnar el contenido de la autoliquidación 
satisfecha. Esta situación se ha producido con 
frecuencia en los últimos tiempos dada la aparición 
de la jurisprudencia del Tribunal Constitucional que 
declaró la imposibilidad de someter a gravamen las 
transmisiones que no reflejan la ganancia de valor 
del suelo urbano (STC 59/2017, de 11 de mayo), la 
imposibilidad de someter a gravamen las transmi-
siones en las que la cuota resultante de la plusva-
lía municipal es superior al importe de la ganancia 
obtenida por el transmitente (STC 1020/2019, de 
31 de octubre) y la declaración de inconstituciona-
lidad del sistema objetivo exclusivo como forma 

José María Tovillas Morán
Col·legiat Núm: 20.114
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de determinación de la base imponible del grava-
men (STC 182/2021, de 26 de octubre). De ahí la 
aparición de la pregunta: ¿puede la persona que no 
tiene la condición de sujeto pasivo del Impuesto 
sobre el Incremento de Valor de los Terrenos de Na-
turaleza Urbana, pero que sí ha aportado los fondos 
que finalmente han sido percibidos por los Ayunta-
mientos, presentar reclamaciones sobre la legalidad 
de la exacción e, incluso, obtener la devolución de la 
misma siendo el beneficiario de dicha devolución?

Han sido numerosos los Ayuntamientos que han in-
admitido la solicitud de rectificación de la autoliqui-
dación del Impuesto sobre el Incremento de Valor 
de los Terrenos de Naturaleza Urbana presentada 
por quien no es sujeto pasivo según la regla fiscal 
y ha asumido la carga del pago efectivo de la cuota 
mediante obligación de carácter privado en base al 
contenido del art.223.2 de la Ley 58/2003, de 17 de 
diciembre, General Tributaria conforme al cual “…2. 
No estarán legitimados:…d) Los que asuman obliga-
ciones tributarias en virtud de pacto o contrato…”.

Esta cuestión ha sido finalmente resuelta por la 
Sala Tercera del Tribunal Supremo mediante las 
recientes Sentencias núm. 489/2023, de 18 de 
abril (recurso de casación núm.2309/2021) y núm. 
1406/2024, de 23 de julio (recurso de casación 
núm.6691/2022).

En las sentencias que se acaban de citar se fija 
como doctrina que el obligado al pago del Impuesto 
sobre el Incremento de Valor de los Terrenos de Na-
turaleza Urbana en virtud de pacto o contrato con 
el sujeto pasivo del tributo se encuentra legitima-
do para instar la rectificación de la autoliquidación 
tributaria frente al Municipio que ha percibido el in-
greso y obtener la devolución del eventual ingreso 
indebido derivado de aquella.

La doctrina establecida por el Tribunal Supremo se 
basa en los siguientes fundamentos:

a) La interpretación sistemática del art.232 LGT. 
El Alto Tribunal destaca que el contenido del 
art.232 LGT ha de ser interpretado de forma 
completa integrando todas las partes de su con-
tenido y, por lo tanto, teniendo en cuenta tam-
bién el sentido de su número 1. Esta norma tiene 
la siguiente redacción: 

“1. Estarán legitimados para promover las recla-
maciones económico-administrativas:

   • Los obligados tributarios y los sujetos infrac-
tores.

   • Cualquier otra persona cuyos intereses legíti-
mos resulten afectados por el acto o la actuación 
tributaria”.

Así, se puede observar que en la letra b) se 
introduce una regla de carácter general más 
amplia que la contenida en el número 2 que 
introduce restricciones legales a la legitimi-
dad en la reclamación. La norma que reconoce 
legitimación para promover las reclamaciones 
económico-administrativas reconoce la misma 
a cualquier persona cuyos intereses legítimos 
resulten afectados por la actuación tributaria. 
Lógicamente, los obligados al pago en virtud de 
pacto o contrato con el sujeto pasivo del tributo 
tienen un interés legítimo en cuanto a la rea-
lización del examen de la legalidad del mismo 
puesto que han realizado un sacrificio económi-
co-patrimonial a efectos de dar cumplimiento a 
una cláusula contractual. Como expone el TS: 
“quienes no son obligados tributarios stric-
to sensu ni sujetos infractores no puede ver 
cegada su vía de acceso al examen y eventual 
satisfacción de sus intereses legítimos, máxi-
mo a la vista de que se ha abonado una can-
tidad recibida en concepto de impuesto luego 
declarado inexistente, cuya percepción genera 
un enriquecimiento injusto.”

b) La no admisión de la legitimidad en vía 
administrativa entra en contradicción con la 
admisión de la legitimidad en vía contencio-
so-administrativa. Mientras que los Municipios 
se acogen al art.232.2 LGT para no admitir la 
legitimidad de los obligados mediante pacto, el 
art.19 de la Ley de la Jurisdicción Contencio-
so-Administrativa concede en su número 1.a) 
legitimidad a “las personas físicas o jurídicas 
que ostenten un derecho o interés legítimo” 
produciéndose la extensión de la legitimidad 
respecto de la que, aparentemente, se intuye 
en el art.232.2 LGT. Si no se impusiera la legi-
timidad reconocida en vía contencioso-admi-
nistrativo nos encontraremos con un supuesto 
absurdo como es que el interesado no podría 
acudir a la vía previa administrativa respecto de 
la cual se le indicaría su inadmisión y, después, 
sí podría acudir frente a la inadmisión a la vía 
contencioso-administrativa donde sí tendría 
legitimidad.        



L
a sentencia objeto de análisis establece 
que la acción consistente en prescindir del 
preservativo durante todo o parte de una 
relación sexual pese a haber sido impuesto 
por la pareja como condición al prestar el 

consentimiento (actividad conocida con la denominación 
anglosajona stealthing –que deriva del término “stealth” 
y se traduce como “sigilo”–) constituye un ataque a la li-
bertad sexual de la otra persona, ya que este acto sexual 
concreto sin protección no ha sido consentido. 

La sentencia examinada entiende que para analizar el 
tratamiento penal del stealthing se requiere abordar, 
en primer lugar, si el consentimiento sexual obtenido 
mediante engaño colma los requisitos del tipo penal de 
agresión sexual del actual art. 178.1 del Código Penal, 
CP en sucesivo (en la sentencia se habla del análogo art. 
180 CP según normativa anterior que resultaba aplicable 
por la fecha de comisión de los hechos); y, en segundo 
lugar, si existe consentimiento respecto del concreto 
acto sexual realizado.

Así, respecto a la primera cuestión, el TS determina que 
una relación sexual consentida en la que ha intervenido 
engaño para su consumación no transgrede el bien jurí-
dico a la libertad sexual, si la decisión al prestar el con-

sentimiento está viciada por un conocimiento errado de 
la realidad provocado o aprovechado por el sujeto activo.

Para alcanzar esta convicción, el Alto Tribunal aduce que 
el legislador en los delitos contra la libertad sexual, a 
diferencia de otros, no incluye una referencia expresa al 
consentimiento obtenido por engaño, como si se hace 
en algunos preceptos penales como el delito de trata de 
seres humanos (art. 177 bis del CP) o el delito de aborto 
(art. 144,2 CP), donde taxativamente así se establece. 

Para robustecer esta conclusión, se hace referencia al 
delito de estupro (relaciones sexuales mantenidas con 
menores entre los 16 y 18 años en las que el consen-
timiento se ha obtenido mediante engaño). Figura 
que fue expresamente despenalizada y suprimida en 
nuestra legislación penal por la reforma operada por la 
Ley Orgánica 10/2022, de 6 de septiembre, de garantía 
integral de la libertad sexual y en la que en el seno de 
su tramitación parlamentaria se rechazaron enmiendas 
relativas a la inclusión del engaño como ausencia de 
consentimiento. 

De una manera clarificadora, el TS, mediante ejemplos, 
niega la trascendencia penal a quien dice ser soltero 
cuando no lo es realmente; quien aduce ser fiel, quien 

TRATAMIENTO 
PENAL DEL 
STEALTHING

M. Àngels Casanovas Benítez
Col·legiada Núm: 32.501 
Jueza sustituta adscrita al TSJ Illes Balears

El TS confirma en la sentencia 603/2024, de 14 de junio de 2024, que retirarse de manera 
subrepticia el preservativo en una relación sexual es constitutivo de un delito contra la 
libertad sexual y analiza la cuestión.
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refiere ser un famoso o millonario, quien alega ser infértil 
sin serlo realmente; quien oculta ser transexual o quien 
asegura tomar anticonceptivos sin ingerirlos efectiva-
mente. Ello, aunque se alcance la certeza de que el 
engañado no hubiese accedido a la relación sexual de 
haber conocido tal artimaña.  

El segundo aspecto analizado por el TS determina que 
en el stealthing no nos encontramos ante un consenti-
miento viciado por el engaño, sino que estamos direc-
tamente ante ausencia de consentimiento por cuanto 
la retirada subrepticia del preservativo constituye un 
alliud, una circunstancia relevante que hace que el 
acto sea sustancialmente distinto a aquél que si ha 
sido consentido cual sea la penetración con protec-
ción profiláctica. No nos hallamos –dice la sentencia–  
ante una divergencia en el “cómo”, sino ante un “qué” 
distinto que se extralimita del consentimiento pres-
tado. Así, conductas como no alcanzar un orgasmo 
simultáneo o cambiar la postura acordada no serían 
hechos típicos por cuanto incidirían en el “como” de la 
relación sexual.   

Por el contrario, una penetración anal cuando sólo se 
ha consentido una relación vía vaginal, la introduc-
ción de objetos cuyo empleo no se ha autorizado o 
suplantar la identidad de otra persona son contactos o 
relaciones sexuales que desbordan lo aceptado e inci-
dirían en el “qué”, siendo, por ende, conductas típicas 
de un delito de agresión sexual.   

La sentencia cuenta con un voto particular que suscri-
ben cinco magistrados, que estiman que los hechos 
deberían ser constitutivos –según la anterior nomen-
clatura– de abuso sexual con la agravante de penetra-
ción no consentida, ya que, en este caso concreto, 
al ser relevante el engaño, puede llegar a anular el 
consentimiento.

En definitiva, y a modo de conclusión, la sentencia 
analizada establece doctrina jurisprudencial sobre el 
stealthing, determinando que supone una conducta 
que transgrede el bien jurídico de la libertad sexual, ya 
que constituye un acto distinto al autorizado y no está 
amparado por el consentimiento prestado cuando el 
uso del preservativo ha sido condición sine qua non 
para llevar a cabo la relación sexual.

Para llegar a tal conclusión, el TS aborda dos cuestiones, 
concluyendo que el consentimiento sexual obtenido 
mediante argucia no cumple con los requisitos de tipici-
dad del actual art. 178 CP, ya que el ardid utilizado para 
conseguir la aceptación sexual de otra persona no es un 

elemento típico de 
los delitos contra 
la libertad sexual. 
En segundo lugar, 
el TS determina 
que prescindir del 
preservativo cuando 
se ha exigido su 
uso constituye un 
contacto sexual que 
excede, también 
en su proyección 
corporal, lo que se 
aceptó, y al extrali-
mitarse del consen-
timiento prestado, 
es subsumible en 
un delito contra la 
libertad sexual.

Según la legis-
lación actual, 
después de la en-
trada en vigor la ley 
Orgánica 4/2023 
de 27 de abril para 
la modificación 
del Código Penal, 
la práctica sexual 
conocida como 
stealthing sería 
constitutiva de un 
delito de agresión 
sexual previsto y 
penado en el art 
178.1 del CP (san-
cionado con pena 
de prisión de 1 a 4 
años). No obstan-
te, la sentencia del 
TS analizada deja 
abierta la posibi-
lidad, atendiendo 
al caso concreto y 

circunstancias específicas, de acudir a la cláusula ate-
nuadora del 178.4 CP, a saber, siempre que en la ac-
tuación desarrollada no medie violencia o intimidación 
o que la víctima tuviera anulada por cualquier causa 
su voluntad o bien no concurran las circunstancias del 
artículo 180, podría entonces imponerse la pena de 
prisión en su mitad inferior o incluso multa de 18 a 24 
meses, en atención a la menor entidad del hecho y a 
las circunstancias personales del culpable. 

LA SENTENCIA 
ABORDA DOS 
CUESTIONES, 
EN PRIMER 
LUGAR, SI EL 
CONSENTIMIENTO 
SEXUAL OBTENIDO 
MEDIANTE 
ENGAÑO COLMA 
LOS REQUISITOS 
DEL TIPO 
PENAL (…); Y EN 
SEGUNDO LUGAR 
DETERMINA QUE 
EN EL STEALTHING 
NO NOS 
ENCONTRAMOS 
ANTE UN 
CONSENTIMIENTO 
VICIADO POR EL 
ENGAÑO, SINO 
QUE ESTAMOS 
DIRECTAMENTE 
ANTE AUSENCIA DE 
CONSENTIMIENTO



D
esde hace años, la Comisión Europea 
impulsa la facturación electrónica como 
parte de la digitalización empresarial, pero 
persisten dudas sobre su implementación. 

La normativa distingue dos tipos de fac-
turas electrónicas: las estructuradas, como las emitidas 
en formato XML, que permiten su automatización en 
sistemas informáticos; y las no estructuradas, como los 
PDF, que requieren procesamiento manual. Sin embargo, 
Bruselas ya no considera los PDF como facturas electróni-
cas válidas bajo la nueva normativa en desarrollo. Por ello, 
es crucial que las empresas europeas comprendan estas 
diferencias para garantizar el cumplimiento de las futuras 
exigencias legales. El Consejo Europeo aprobó en no-
viembre de 2024 el paquete de medidas ViDA (VAT in the 
Digital Age), que impulsa la facturación electrónica para 
modernizar el sistema del IVA en la UE, una de sus princi-
pales fuentes de ingresos fiscales, representando el 12% 
del presupuesto comunitario. La normativa actual, obso-
leta y fragmentada entre los Estados miembros, dificulta 
el control fiscal y fomenta el fraude, además de generar 
altos costes administrativos. Según la Comisión Europea, 
en 2020 se perdieron 93 billones de euros en ingresos 
por IVA, en gran parte por transacciones transfronterizas, 
lo que resalta la urgencia de esta reforma.

El calendario de aplicación del proyecto europeo ViDA 
prevé cambios graduales, con la adopción de las primeras 
medidas a partir de 2025.  El proyecto VIDA pretende lo-

grar en 2035 la plena armonización de los sistemas nacio-
nales de facturación electrónica con la normativa de la UE. 
La facturación electrónica será obligatoria en las transac-
ciones B2B e intracomunitarias en 2030, estableciéndose 
un sistema de IVA normalizado. Entre las medidas princi-
pales, en primer lugar, destaca la eliminación del requisito 
de aprobación de la Comisión Europea para normativas 
nacionales sobre facturación electrónica. En segundo 
lugar, la ampliación del sistema OSS (One Stop Shop), 
que permitirá a las empresas gestionar sus obligaciones 
fiscales en toda la UE mediante un único registro de IVA. 
En tercer lugar, la introducción del DRR (Digital Reporting 
Requirement), es decir, de los requisitos de declaración 
electrónica basados en la facturación electrónica para las 
transacciones intracomunitarias, medidas que promueven 
la implantación de la facturación electrónica y la creación 
de sistemas de información para facilitar el intercambio 
de datos fiscales entre los países de la UE. El objetivo es 
estandarizar los procesos de facturación electrónica en 
todos los Estados miembros, lo que redundará en una 
mayor transparencia, una mayor eficiencia y una reduc-
ción del fraude fiscal. Y, en cuarto lugar, habilitar a la cen-
tral VIES (VAT Information Exchange System) como base 
gestionada por la CE que permita el intercambio de datos 
e información fiscal entre los Estados miembros de la UE 
y que pueda aceptar la notificación digital de las transac-
ciones intracomunitarias a partir de julio de 2030.

En el Estado español, la facturación electrónica B2B está 
implantada por la Ley 18/2022, de 28 de septiembre, de 

TICS Y FACTURA 
ELECTRÓNICA

Pere Brachfield
Col·legiat Núm: 46.058
Membre associat del Col·legi 
d’Economistes de Catalunya

El autor realiza una análisis didáctico y estructurado sobre la normativa europea en esta 
materia de reciente aprobación y las dudas que persisten sobre su implementación.
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creación y creci-
miento de empresas 
(Ley Crea y Crece). 
El preámbulo de 
esta ley afirma que 
la promoción del uso 
de la factura electró-
nica en operaciones 
entre empresarios 
y profesionales es 
una medida para 
digitalizar las relacio-
nes empresariales, 
reducir costes de 
transacción y facilitar 
la transparencia en 
el tráfico mercantil. 
Además, el preám-
bulo expone que la 
factura electrónica 
constituye una me-
dida clave para que 
la Administración 
competente pueda 
atajar de manera 
eficaz la morosidad 
en las operaciones 
comerciales, siem-
pre que cuente con 
información fiable 
sobre los plazos de 
pago interempresa-
riales; de ahí que, la 
factura electrónica 
es un instrumento 
que facilita el acceso 

a la información sobre los plazos de pago efectivos entre 
empresas.

Consecuentemente, la Ley Crea y Crece en su artículo 12 
tiene entre sus medidas la reducción de la morosidad in-
terempresarial; es decir, el control administrativo del cum-
plimiento de los plazos de pago contractuales o legales 
que establece la Ley 3/2004, de 29 de diciembre. Esta su-
pervisión por parte de la Administración se va a conseguir 
gracias a la modificación introducida por el artículo 12 que 
introduce cambios en la Ley 56/2007, de 28 de diciembre, 
de Medidas de Impulso de la Sociedad de la Información, 
en particular incorpora un nuevo artículo 2 bis, cuyo tener 
literal es el siguiente: “Factura electrónica en el sector 
privado. A efectos de lo dispuesto en esta ley: todos los 
empresarios y profesionales deberán expedir, remitir y 
recibir facturas electrónicas en sus relaciones comerciales 

con otros empresarios y profesionales. El destinatario y el 
emisor de las facturas electrónicas deberán proporcionar 
información sobre los estados de la factura”. Cabe señalar 
que la Ley Crea y Crece ya entró en vigor a excepción del 
artículo 12, que en lo relativo a la facturación electrónica 
entre empresarios y profesionales, producirá efectos, para 
los empresarios y profesionales cuya facturación anual 
sea superior a ocho millones de euros, al año de aprobar-
se el desarrollo reglamentario. Y para el resto de los em-
presarios y profesionales, este artículo producirá efectos 
a los dos años de aprobarse el desarrollo reglamentario. 
El plazo para aprobar este desarrollo reglamentario era de 
seis meses a contar desde la publicación en el BOE de la 
Ley Crea y Crece, lo que sucedió el 29 de septiembre de 
2022; de manera que los seis meses transcurrieron el 29 
de marzo de 2023.

En consecuencia, aún estamos a la espera de la apro-
bación a través de un real decreto de un Reglamento 
que extienda la obligación de expedir y remitir factura 
electrónica a todas las relaciones comerciales entre 
empresas y autónomos, aunque desde el 15 de junio 
2023 está publicado el borrador del Real Decreto re-
dactado por los Ministerios de Asuntos Económicos y 
Transformación Digital y de Hacienda y Función Pública. 
El borrador determina los requisitos técnicos y de 
información a incluir en la factura electrónica a efectos 
de verificar la fecha de pago y obtener los periodos 
medios de pago, los requisitos de interoperabilidad mí-
nima entre los prestadores de soluciones tecnológicas 
de facturas electrónicas, y los requisitos de seguridad, 
control y estandarización de los dispositivos y sistemas 
informáticos que generen los documentos. Asimismo, 
señala que una copia fiel de cada factura en la sintaxis 
Facturae deberá ser enviada al repositorio de facturas 
electrónicas que creará la AEAT.

Además, la Ley Crea y Crece busca impulsar la trans-
parencia con respecto a los periodos de pago de las 
operaciones comerciales. Para ello, dispone que el 
Gobierno, creará y regulará el Observatorio Estatal de 
la Morosidad Privada. El Observatorio realizará el segui-
miento de la evolución de la morosidad en las opera-
ciones comerciales y, en particular, será el encargado 
publicar un listado de empresas que hayan incumplido 
los plazos de pago conforme a la Ley 3/2004, de 29 de 
diciembre, cuando concurran determinadas circunstan-
cias que prevé la norma. El Observatorio ya fue creado 
por el Real Decreto 439/2024, de 30 de abril, pero 
hasta que no esté implantado el sistema de factura 
electrónica en el sector privado y entre en funciona-
miento el repositorio de facturas de la AEAT, no podrá 
realizar sus funciones. 

LA NORMATIVA 
DISTINGUE 
DOS TIPOS DE 
FACTURAS 
ELECTRÓNICAS: 
LAS ESTRUCTU-
RADAS, COMO 
LAS EMITIDAS EN 
FORMATO XML, 
QUE PERMITEN SU 
AUTOMATIZACIÓN 
EN SISTEMAS 
INFORMÁTICOS; 
Y LAS NO 
ESTRUCTURADAS, 
COMO LOS PDF, 
QUE REQUIEREN 
PROCESAMIENTO 
MANUAL
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L’ICAB AMB 
VALÈNCIA  

 
L’ICAB mostra la seva solidaritat amb València  
Arran de les greus conseqüències del temporal DANA 
a València el darrer 29 d’octubre, la Junta de Govern 
de l’ICAB va expressar la seva profunda solidaritat amb 
les víctimes de les terribles inundacions així com amb 
els companys i companyes de l’advocacia afectats per 
aquesta a través d’una carta institucional que el degà 
de l’ICAB, Jesús M. Sánchez, va dirigir al degà del Col·
legi d’Advocats de València, José Soriano. 

Davant d’aquesta situació catastròfica, la Junta de Go·
vern del Col·legi va aprovar una sèrie de mesures per 
donar el seu suport. Així doncs, des del primer mo·
ment, l’ICAB, en col·laboració amb el Consejo General 
de la Abogacía Española (CGAE) i el Consell Valencià 
de Col·legis d’Advocats, va impulsar la suspensió de 
terminis i judicis a les zones més afectades per part del 
Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana 
(TSJCV), una mesura fonamental per alleujar la càrrega 
de les persones damnificades i garantir l’accés a la jus·
tícia en condicions adequades.

Compromís econòmic i suport institucional 
La Junta de Govern de l’ICAB també va aprovar 
una aportació solidària de 10.000 euros destinada a 
contribuir a la recuperació de les zones afectades i 
brindar suport a les víctimes. D’altra banda, conjunta·
ment amb el Consell de l’Advocacia Catalana (CICAC), 
es va acordar una altra aportació de 6.000 euros. 
Aquestes iniciatives van estar comunicades als con·
sellers i conselleres del CGAE i van ser replicades 
per altres col·legis professionals, mostrant així la 
força de la solidaritat col·lectiva de l’advocacia en 
moments tan difícils.

Des de la seva posició, l’ICAB no només ha ofert ajuda 
econòmica, sinó que ha liderat accions que asseguren 
l’accés a la justícia de manera digna per als afectats. En 
aquesta línia, l’ICAB va celebrar el passat 2 de desem·
bre el 2n Congrés sobre la Clàusula Rebus, la crònica 
del qual es troba a la secció “El Col·legi es Mou” 
d’aquest número de Món Jurídic. 

L’advocacia segueix treballant per contribuir a aju-
dar i superar aquesta dramàtica situació.

APROVADA DEFINITIVAMENT 
LA LLEI ORGÀNICA DEL DRET 
DE DEFENSA

El darrer 4 de desembre del 2024 va entrar en vigor 
la Llei Orgànica del Dret de Defensa, després que 
la suspensió del Ple del Senat a causa de la DANA 
que va colpejar la zona del Llevant impossibilités la 
votació d’últims canvis. Amb l’expiració dels termi·
nis previstos per introduir modificacions, el text va 
ser aprovat de manera definitiva i va marcar un punt 
d’inflexió per a l’advocacia i les garanties legals dels 
ciutadans.

Salvador González, president del Consejo General 
de la Abogacía Española, va qualificar la normativa 
com un “gran avenç”, i va subratllar que “consolida 
les garanties legals dels ciutadans, dota d’una llei 
orgànica un dret essencial de la Constitució i ofereix 
nous instruments per facilitar l’exercici professional 
de l’advocacia”.
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Els aspectes clau de la nova llei 
La Llei Orgànica del Dret de Defensa introdueix di·
verses mesures innovadores que busquen millorar 
la protecció del dret de defensa i les condicions en 
què treballen els advocats. Una de les principals 
novetats és l’obligació dels Col·legis d’Advocats de 
donar suport als professionals que es considerin 
pressionats, amenaçats o pertorbats durant l’exer·
cici de la seva funció. Això inclou la responsabilitat 
de denunciar qualsevol normativa o pràctica que 
vulneri aquest dret fonamental, consolidant així un 
marc de protecció tant per als advocats com per 
als ciutadans.

També fa èmfasi en el reforç de la conciliació 
entre la vida personal i laboral, una reivindicació 
llargament plantejada pel sector. La llei introdueix 
mesures específiques per facilitar aquesta conci·
liació, reconeixent les dificultats inherents a una 
professió que sovint exigeix una gran disponibilitat 
i flexibilitat horària.

Finalment, es regula la qüestió dels honoraris pro·
fessionals, i s’estableix un marc legal que obliga 
els Col·legis a desenvolupar criteris orientatius, ob·
jectius i transparents. Aquests criteris tenen l’ob·
jectiu de garantir que els clients puguin anticipar 
les implicacions econòmiques de qualsevol acció 
legal amb la màxima claredat i equitat, alhora que 
asseguren una compensació justa per als advocats. 

Una reivindicació històrica 
Aquest Projecte de llei era des de fa anys una de 
les principals reivindicacions de l’Advocacia, ja que 
reforça el principi constitucional de la tutela judicial 
efectiva, que pertany a la ciutadania, i consolida els 
professionals de l’advocacia com un element clau 
en el funcionament del nostre sistema de Justícia.

JUSTÍCIA I L’ADVOCACIA 
ACORDEN UNS NOUS MÒDULS 
DE PAGAMENT PER AL TORN 
D’OFICI QUE SUPOSEN UN 
IMPORTANT PAS ENDAVANT 
EN LA MILLORA DE LES 
CONDICIONS EN AQUEST ÀMBIT  

El darrer 18 de novembre del 2024, el Departament de 
Justícia de la Generalitat de Catalunya i el Consell de 
l’Advocacia Catalana (CICAC) van presentar un acord 
que busca millorar les condicions del servei del Torn 
d’Ofici i Assistència al Detingut (TOAD). Aquest com-
promís per part del Govern català arriba després 
d’anys de reivindicacions del col·lectiu jurídic. Unes 
demandes que exigien una actualització de les retri·
bucions i una millor dotació de recursos per garantir 
la qualitat del servei i el reconeixement de la tasca 
essencial que desenvolupen els advocats i advocades 
en el sistema de justícia gratuïta. Així doncs, la nova 
iniciativa pretén donar resposta a les necessitats 
més urgents del sector i assegura una base sòlida 
per a futurs avanços en aquest camp.  

Reivindicacions històriques 
Les negociacions entre el CICAC i el Departament de 
Justícia van començar el juny de 2023, amb l’objectiu 
de resoldre les carències acumulades fins a la data i 
equiparar el servei a les necessitats actuals. Aquestes 
millores eren imprescindibles per assegurar el dret de 
defensa de la població més vulnerable, que depèn de 
la justícia gratuïta per tenir accés a una defensa legal 
adequada. Actualment, el Torn d’Ofici compta amb uns 
6.500 advocats i advocades que ofereixen assistència 
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jurídica de franc. Cada any, aquest servei atén una 
mitjana d’aproximadament 260.000 actuacions, unes 
xifres que evidencien la magnitud d’aquest sistema per 
garantir els drets fonamentals de les persones més 
desfavorides.

 
Millores significatives 
A través de l’acord anunciat el mes de novembre, 
la Generalitat destinarà una partida addicional de 8 
milions d’euros al TOAD, i eleva el pressupost total 
per a aquests serveis de 64 a 72 milions d’euros el 
2025. Aquest increment de la partida pressuposaria 
es traduirà en un augment del 13,2% en les aportaci·
ons governamentals a les retribucions dels advocats 
i advocades que treballen en el sistema de justícia 
gratuïta, és a dir, permetrà una millora significativa en 
les seves condicions laborals.

Entre les novetats més destacades, aquest pacte pre·
veu una actualització de les retribucions dels mòduls 
del TOAD, amb augments que oscil·len entre el 2% 
i el 25,6%. A més, s’introduiran compensacions per 
disponibilitat durant les guàrdies, especialment en 
aquells partits judicials que pateixen mancances de 
serveis, garantint així una cobertura més equitativa.

També es crearan nous mòduls per a casos específics, 
com l’assistència a menors en Barnahus o a víctimes 
de violència masclista internes en centres peniten·
ciaris. L’acord contempla, a més, un increment en el 
nombre de professionals de guàrdia en les zones amb 
dèficit d’efectius i un reequilibri territorial per garan·

tir una millor distribució dels recursos. Finalment, es 
millorarà la compensació per actuacions de mediació 
i s’aplicaran criteris més objectius en determinats 
mòduls, amb l’objectiu de racionalitzar i optimitzar el 
sistema de justícia gratuïta.

Cap a un model de justícia més digne 
Aquest acord és valorat molt positivament per part 
de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Barcelona. De 
fet, tal com va assenyalar el degà, Jesús M. Sánchez, 
“aquest pacte respon a les reivindicacions llargament 
esperades i reforça no només el paper essencial de 
l’advocacia, sinó també la qualitat d’atenció a les 
persones més vulnerables”. Sánchez també va voler 
aprofitar l’ocasió per agrair al conseller de Justícia i 
Qualitat Democràtica, Ramon Espalader, i al president 
de la Generalitat de Catalunya, Salvador Illa, pel seu 
ferm suport a l’advocacia des de l’inici d’aquest pro·
cés. El seu compromís i sensibilitat institucional són 
una clara demostració que, treballant units, és pos·
sible avançar cap a un model de justícia més digne, 
equitatiu i eficient.

Per la seva banda, la presidenta del Consell de l’Ad·
vocacia Catalana, Marta Martínez i Gellida, va qua·
lificar l’acord com “el més important dels últims 15 
anys” i va subratllar que és “un primer pas essen·
cial per trencar el bloqueig acumulat durant anys”. 
També va destacar que “encara queda molta feina 
per fer” i va apostar per continuar treballant amb el 
Departament amb la finalitat d’assolir un gran acord 
d’estabilitat que garanteixi la sostenibilitat del siste·
ma a llarg termini.
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L’acord, que marca un punt d’inflexió per dignificar la 
tasca dels advocats i millorar les condicions del ser·
vei, entrarà en vigor l’1 de gener de 2025, amb la 
garantia d’aplicació durant tot l’any, i preveu conti·
nuar negociant noves millores pressupostàries.

Impuls al català en el Torn d’Ofici 
En el marc de la presentació, també es va signar 
l’addenda al conveni per fomentar l’ús del català en 
la justícia gratuïta. La partida pressupostària desti·
nada a aquest objectiu augmenta un 30%, passant 
de 350.578 a 455.578 euros.  

EL DEGÀ DE L’ICAB, 
GUARDONAT AMB EL PREMI AL 
COMPROMÍS CONFILEGAL 2024

El degà de l’ICAB, Jesús M. Sánchez García va rebre 
el darrer 3 de desembre el Premi al Compromís 
Confilegal 2024 en el marc de la VII edició d’aquest 
guardó amb què Confilegal ·mitjà digital de recone·
gut prestigi dins el sector jurídic, dirigit pel perio·
dista Carlos Berbell,· reconeix anualment diferents 
personalitats o organitzacions de l’àmbit jurídic.

El jurat dels VII Premis Confilegal, format per 22 
professionals del sector legal, va distingir Jesús 
M. Sánchez amb el Premi al Compromís Confile·
gal “en reconeixement al seu compromís infrangi·
ble amb els drets fonamentals i la justícia social”.  
Així doncs, amb aquest guardó, el mitjà va voler 

destacar Sánchez com un defensor actiu de refor·
mes clau en situacions de crisi, com ara la Llei de 
Segona oportunitat durant la recessió econòmica 
o l’impuls de la ‘clàusula rebus’ per adaptar els 
contractes en situacions per causa major, com 
ara la COVID·19, el volcà de La Palma o la DANA 
a València. Aquest premi també reconeix  la seva 
trajectòria tant personal com professional, marca·
da pel compromís i dedicació en la promoció de 
reformes legislatives que han estat essencials en 
la defensa dels drets de les persones en àrees 
com la insolvència i el sobreendeutament, a més 
d’haver promogut solucions legals innovadores 
per protegir els col·lectius més vulnerables o en 
la seva lluita contra la multireincidència i l’okupa·
ció delinqüencial.

En el seu discurs, Sánchez es va referir a la importàn·
cia de seguir impulsant polítiques d’inclusió i acces·
sibilitat a la justícia: “Des de l’advocacia, el nostre 
repte és garantir que la justícia sigui accessible per a 
tothom. Com a advocat, continuaré treballant per una 
societat més justa i adaptada als reptes del segle XXI”.

EL COL·LEGI 
D’ADMINISTRADORS DE 
FINQUES DE BARCELONA-
LLEIDA RECONEIX EL DEGÀ 
DE L’ICAB AMB EL PREMI 
INSTITUCIONAL 2024

El degà dels advocats de Barcelona va rebre aquesta 
distinció el passat mes d’octubre com a reconeixement 
per la seva contribució a la col·laboració institucional 
entre ambdues Corporacions. Aquest guardó destaca 
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Valenzuela va rebre aquest guardó en reconeixe·
ment de la seva destacada tasca com a respon·
sable de la Comissió d’Estrangeria i el Servei del 
Torn d’Ofici i Assistència a la Persona Detinguda 
(TOAD) de l’ICAB.

EL NOU PROTOCOL DE 
SUSPENSIONS D’ACTES 
JUDICIALS DE L’ICAB, EL 
CICAC I EL TSJC INCORPORA 
LA COINCIDÈNCIA PER 
REALITZACIÓ DE PROVES 
OFICIALS I VIATGES 
PROGRAMATS AMB ANTELACIÓ

La Comissió Mixta –integrada per l’ICAB, el Consell 
de l’Advocacia Catalana (CICAC) i el Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya· va aprovar el dilluns 9 de 
desembre un nou protocol per incorporar noves cau·
ses de suspensió de judicis, com la coincidència de 
l’assenyalament amb deures públics i/o inexcusables, 
com, per exemple, convocatòries oficials electorals, 
exàmens o oposicions, degudament acreditats i 
sense possibilitat de canvi de data. També inclou viat·
ges professionals o personals previstos i contractats 
abans de l’assenyalament, que es podran sol·licitar 
acreditant documentalment davant del LAJ o tribunal, 
que valorarà el cas abans de resoldre. 

Aquest protocol amplia els aspectes contemplats en 
els acords de la Comissió Mixta de l’any 2007 i 2020, 
i és la culminació de mesos de treball per recollir de 
forma més adient les situacions de suspensió d’actes 
judicials que ho requereixen, adaptant·les a les cir·
cumstàncies actuals.

El president del TJSC, Jesús María Barrientos; el degà 
del Col·legi de l’Advocacia de Barcelona, Jesús M. Sánc·
hez; la presidenta del Consell de l’Advocacia Catalana, 
Marta Martínez i Gellida, i la representant dels Lletrats 
de l’Administració de la Justícia, María José Peñacoba 
Pérez, secretària de govern en substitució del TSJC, van 
materialitzar aquest acord a la seu del TJSC. 

especialment el seu treball en la defensa d’iniciatives 
públiques destinades a promoure un parc d’habitatge 
segur, sostenible i accessible, així com el seu compro·
mís d’integrar els professionals de l’administració de 
finques en fòrums i espais que requereixen experts en 
matèria d’habitatge.

LA DIPUTADA DE L’ICAB CARMEN 
VALENZUELA, RECONEGUDA 
AMB LA MEDALLA AL MÈRIT 
DE LA GUÀRDIA URBANA DE 
BARCELONA

La diputada de l’ICAB Carmen Valenzuela va rebre el 
passat 16 d’octubre la Medalla al mèrit de la Guàr·
dia Urbana de Barcelona en el marc de la Diada de 
la Guàrdia Urbana de Barcelona, que va tenir lloc al 
Centre de Convencions Internacional de Barcelona.
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L’ICAB CELEBRA LA 
CREACIÓ D’UNA FISCALIA 
ESPECIALITZADA EN CONSUM

 
El Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB) i 
la Fiscalia Provincial de Barcelona van organitzar 
conjuntament el darrer 6 de novembre del 2024 
la I Jornada sobre Drets dels Consumidors, un 
esdeveniment que va reunir una vintena d’experts 
en Dret de consum amb l’objectiu d’analitzar les 
darreres novetats legals en la matèria i explo·
rar noves eines per defensar els interessos dels 
consumidors i usuaris. Durant la trobada, es va 
anunciar la creació d’una Fiscalia especialitzada 
en Consum, integrada dins la Secció Civil, amb la 
fiscal Paloma Pelegrín al capdavant.

La jornada va ser inaugurada per Neus Pujal 
Sánchez, fiscal en cap de Barcelona, i Jesús M. 
Sánchez García, degà de l’ICAB, que van subrat·
llar la importància de la col·laboració entre insti·
tucions per afrontar els reptes actuals en matèria 
de consum. Aquesta jornada, pionera en el seu 
format, va posar sobre la taula qüestions clau com 
les accions col·lectives i les eines necessàries per 
garantir el millor desenvolupament del projecte le·
gislatiu en aquesta matèria, i va destacar el paper 
essencial de la Fiscalia i l’Advocacia.

Un altre dels temes centrals va ser la necessitat de 
mantenir la legitimació de la Fiscalia, prevista a l’arti·

cle 11.5 de la Llei d’Enjudiciament Civil, en la defensa 
de reclamacions individuals, una reivindicació que 
va ser destacada per diversos participants. Alhora, 
es va remarcar la necessitat d’observar amb atenció 
l’evolució del concepte de consumidor en la justícia 
comunitària, especialment davant les transformacions 
derivades de la contractació massiva i els nous esce·
naris legals propiciats per la digitalització i els delictes 
informàtics.

Els experts que van participar en la jornada van 
abordar també les últimes modificacions legals 
en l’àmbit del consum, com les eines que perme·
ten protegir els consumidors davant els possibles 
abusos per part de companyies de serveis. Des 
de l’Advocacia de Barcelona es va posar en valor 
la col·laboració històrica amb les associacions de 
consumidors, així com el paper essencial de l’Agèn·
cia Catalana de Consum com a institució clau per 
garantir la defensa dels drets dels consumidors.

Per concloure la jornada, José María Fernández 
Seijó, vocal del Consejo General del Poder Judicial, 
va oferir una ponència magistral en què va insis·
tir en la necessitat d’estar molt atents als canvis 
normatius que es van produir en l’àmbit europeu i 
la seva possible afectació en la definició i protecció 
del consumidor.



DELEGACIONS 
ICAB

LA CIMERA DE 
DELEGACIONS 2024 
PRESENTA NOVETATS 
EN SERVEIS I 
RECONEIX LA TASCA 
COL·LEGIAL
 
La seu de l’ICAB va ser l’escenari de la Cimera de 
Delegacions 2024, una trobada presidida pel degà, 
Jesús M. Sánchez; el secretari, Joaquim de Miquel; i 
la diputada responsable de Delegacions, Núria Flaquer. 
L’esdeveniment va reunir delegats i sotsdelegats de 
les 11 demarcacions territorials de l’ICAB, i va posar de 
manifest el compromís i la dedicació dels professionals 
que lideren aquestes delegacions. Durant la sessió, els 
representants de la Junta de Govern van agrair i reco-
nèixer la gran tasca diària que realitzen les delegacions 
col·legials en benefici dels seus membres i del conjunt 
de l’advocacia.

Entre les novetats presentades, destaca el llançament 
del servei ALIAT, impulsat per la Biblioteca de l’ICAB. 
Aquesta eina innovadora ofereix, de manera gratuïta, 
accés a les solucions d’intel·ligència artificial desen-
volupades per editorials jurídiques. A la cimera també 
hi van participar representants tècnics de diverses 
àrees del col·legi, com ara Gerència, CRAJ, Biblioteca, 
Màrqueting, Comunicació, Informàtica, Torn d’Ofici, 
Serveis Generals i Delegacions. 

NOU CONVENI DE 
COL·LABORACIÓ AMB 
L’AJUNTAMENT DE 
CASTELLDEFELS PER 
IMPULSAR L’ESCOLA 
JURÍDICA PER A LA 
CIUTADANIA
 
El 19 de novembre de 2024, el degà de l’ICAB, Jesús 
M. Sánchez, i l’alcalde de Castelldefels, Manuel Reyes, 
van signar un conveni de col·laboració per promoure el 
coneixement i la divulgació de la normativa jurídica bà-
sica, amb l’objectiu de millorar la convivència ciutadana.

L’acte de signatura, que va tenir lloc a la seu de l’Ajun-
tament de Castelldefels, va comptar amb la presència 
de la diputada de la Junta de Govern responsable de 
Delegacions de l’ICAB, Núria Flaquer, així com de la 
delegada i el sotsdelegat de la Delegació de l’ICAB a 
Gavà, Caterina Sánchez i Joan Ramon Guasch, respec-
tivament. A través d’aquest conveni, ambdues institu-
cions van acordar col·laborar en la creació de l’“Escola 
Jurídica per a la Ciutadania de Castelldefels”, una inici-
ativa que permetrà la realització periòdica de sessions 
divulgatives presencials sobre nocions jurídiques bàsi-
ques que es  faran en espais municipals i seran imparti-
des per professionals de l’advocacia de l’ICAB. 
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EL COL·LEGI ES MOU

L'ADVOCACIA RECLAMA EN UN CONGRÉS 
SOLIDARI A VALÈNCIA LA INTRODUCCIÓ DE 
LA CLÀUSULA ‘REBUS' A L'ORDENAMENT 
JURÍDIC PER DONAR SOLUCIÓ ALS 
PROBLEMES CONTRACTUALS GENERATS PER 
SITUACIONS DE FORÇA MAJOR, COM LA DANA
En el marc del “2n Congrés sobre clàusula Rebus”, 
celebrat el passat 2 de desembre al Col·legi d’Advocats 
de València, es va concloure que cal introduir la clàusula 
‘Rebus Sic Stantibus’ a l'ordenament jurídic espanyol per 
contribuir a solucionar els problemes contractuals gene-
rats per situacions inesperades, com poden ser la DANA 
a València, l’erupció del Volcà Cumbre Vieja a La Palma; 
o la pandèmia de la COVID-19. La clàusula ‘Rebus’ és un 
instrument jurídic que ofereix nombrosos beneficis, ja 
que permet resoldre de forma eficient i ràpida els proble-
mes contractuals derivats de circumstàncies excepcio-
nals, com ara una pandèmia, l’erupció d’un volcà o una 
inundació per la DANA. Aquesta clàusula permet equili-
brar les posicions entre les parts. Per aquest motiu, es 
va aprovar la DECLARACIÓ DE VALÈNCIA que insta  
als poders públics a la regulació urgent de la clàusu-
la rebus en el nostre ordenament jurídic.

Aquest Congrés solidari, impulsat pels Col·legis d’Advo-
cats de València i Alzira, els Col·legis de l’Advocacia de 
Barcelona i Sueca, i el Consejo General de la Abogacía 
Española, va reunir, de manera presencial i en línia, uns 
dos-cents participants. Les aportacions es destinen a la 
Fundació D. Eduardo Calabuig-ICAV per oferir ajuda direc-
ta als companys afectats.

El degà de l’ICAB, Jesús M. Sánchez, el president del 
Consejo General de la Abogacía Española (CGAE), Salva-
dor González Martín, i el degà del Col·legi d’Advocats de 
València (ICAV), José Soriano Poves, davant la presència 
de la consellera de Justícia del Govern Valencià, Nuria 
Martínez, en el seu primer acte públic van inaugurar el 
Congrés.

En el seu discurs inaugural, el president del CGAE, Sal-
vador González, va reivindicar la necessitat d’establir una 
regulació clara sobre l’aplicació de la clàusula ‘Rebus Sic 
Stantibus’ en situacions excepcionals i va recordar que en 
la pandèmia ja ho havien intentat perquè “era un moment 
imprescindible”, i ara amb la DANA, “encara més necessari 
que mai”. El president del CGAE també va destacar la im-
portància d’una arquitectura jurídica, sòlida i completa, i va 
afirmar que el més desitjable seria que “el nostre Dret i la 
nostra normativa siguin el més integrals possible. Que el 
nostre Codi Civil esdevingui, com li correspon, el referent 
per a una aplicació normalitzada i segura en matèria de 
renegociació contractual. Aquesta regulació ha de perme-
tre adaptar econòmicament els contractes a realitats que 
són, per naturalesa, imprevisibles”.

El degà de l’ICAV, José Soriano, va expressar el seu 
agraïment pel suport rebut per l’advocacia davant les 
devastadores conseqüències de la DANA a la Comunitat 
Valenciana. Especialment desolador va ser el testimoni de 
la delegada de l’ICAV a Catarroja, Josefina Carmona Es-
cobar, que va fer palès el desemparament dels advocats i 
advocades que han perdut el seu despatx i no han pogut 
garantir el dret de defensa “sense advocacia que pugui 
garantir el dret de defensa, no hi ha justícia”.

El degà de l’Advocacia de Barcelona, Jesús M. Sánchez, 
va destacar que “en situacions d’extraordinària necessi-
tat com la que estan vivint els damnificats de la DANA, 
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El Congrés solidari de la Clàusula Rebus s’ha consolidat 
com un espai de reflexió i anàlisi profunda sobre la ‘Rebus 
sic stantibus’ on es va fer palès que aquesta clàusula, una 
de les més emblemàtiques de la història del dret europeu, 
ha recuperat protagonisme amb la DANA, consolidant-se 
com una eina clau per modular conflictes contractuals deri-
vats de circumstàncies i esdeveniments excepcionals.

L’ICAB ALERTA QUE EL SEU 
TORN D’OFICI REALITZA 
UNA MITJANA DE PROP DE 
1.000 ASSISTÈNCIES AL MES 
EN MATÈRIA DE VIOLÈNCIA 
MASCLISTA I DE GÈNERE

Amb motiu del Dia internacional de l’Eliminació de la 
Violència Contra la Dona, que es commemora cada 25 
de novembre, la diputada responsable del Torn d’Ofici de 
l’ICAB, Carmen Valenzuela, va explicar als mitjans de co-
municació que el Torn d’Ofici de l’ICAB havia realitzat 9.903 
actuacions de violència masclista i de gènere de gener a 
octubre del 2024. Aquesta xifra suposa, d’una banda, que 
s’han efectuat 1.916 actuacions més respecte al mateix 
període de l’any 2023 i, de l’altra, que en només 10 mesos 
de l’any s’han realitzat gairebé tantes actuacions com en la 
totalitat del 2023, on es van dur a terme 9.379.

Aquestes dades posen en relleu que de mitjana, de 
gener a octubre del 2024, s’han dut a terme prop de 
1.000 assistències per mes, i s’han elevat de 26 a 33 les 
assistències en aquesta matèria per dia.

Des del Torn d’Ofici de l’ICAB també es va alertar que de les 
9.903 designacions realitzades durant els primers 10 mesos 
de l’any, 7.792 (79%) són de violència de gènere, és a dir, 
que entre víctima i agressor hi ha hagut o hi ha una relació 
afectiva, i les restants (2.111) són de violència masclista (que 
no tenen relació sentimental entre agressor i víctima).

és quan es fa imprescindible comptar amb instruments 
jurídics com la clàusula ’Rebus’ per tal de reequilibrar les 
relacions contractuals de forma provisional i limitada en el 
temps” i va fer èmfasi en què “en els darrers 4 anys han 
succeït fets singulars i imprevisibles com la pandèmia, 
l’erupció del volcà de La Palma, o la invasió d’Ucraïna, que 
està tenint importants repercussions econòmiques i que 
comportaran molts conflictes als tribunals si no s’aprova 
la seva introducció". I va afegir: “Aquesta clàusula està 
incorporada a Navarra, per citar un exemple, però també 
en països europeus com França”.

Sánchez també va recordar que, des de fa anys, l'advoca-
cia reclama la inclusió de la clàusula ‘Rebus sic stantibus’ 
a l’ordenament jurídic espanyol. En aquest sentit, va 
detallar que l’any 2020, des de la Comissió de Normativa 
de l'ICAB/CICAC, es va presentar una proposta legislativa 
davant dels grups parlamentaris del Congrés, mitjançant 
una modificació de l'article 1258 del Codi Civil.

El 2n Congrés de la Clàusula Rebus es va estructurar 
en sis taules d’anàlisi. La primera va ser una conferèn-
cia inaugural sobre “La clàusula ’Rebus’ i el principi dels 
contractes, els elements impulsors i el dret comparat”, 
ja que es tracta d’una doctrina que no està regulada en 
l’ordenament jurídic espanyol, però sí en altres països 
com França i Alemanya. La segona va tracta sobre “Els 
efectes de la clàusula ’Rebus’”, fent èmfasi en l’equilibri 
contractual, el dret a la propietat i la seguretat jurídica. La 
tercera va abordar “Els problemes contractuals derivats 
del canvi de circumstàncies com, per exemple, la Dana”. 
La quarta taula va donar a conèixer els aspectes proces-
sals de la ‘clàusula ’Rebus’”en l’àmbit jurisdiccional i el 
paper de l’arbitratge i l’ADR. La cinquena taula va versar 
sobre aspectes econòmics i empresarials, mentre que la 
darrera taula exposarà la viabilitat d’introduir en l’ordena-
ment jurídic la regulació de la clàusula ’Rebus’.

El Congrés va comptar amb la participació d’una trentena 
de ponents procedents de diferents indrets del territori 
espanyol, com el degà de l'Advocacia de Toledo, Àngel 
Cervantes, de La Palma, Juan Antonio Rodríguez, la degana 
de Tortosa i presidenta de l’Advocacia Catalana, Marta Mar-
tínez i Gellida i els degans dels Notaris de Catalunya i Valèn-
cia. De forma unànime, des de l’advocacia es va considerar 
que calen solucions efectives i ràpides per donar resposta 
als problemes contractuals derivats de fenòmens excepcio-
nals i, en aquest sentit, en diferents taules es va destacar 
la necessitat de la seva incorporació a l’ordenament jurídic 
espanyol per reequilibrar les posicions de les parts davant 
situacions de força major.
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Totes aquestes assistències han estat efectuades pels 
1.065 advocades i advocats especialitzats en violència de 
gènere que formen part del Torn d’Ofici ICAB. Des del 
Torn d’Ofici de l’ICAB també es va fer èmfasi en què, del 
total de 107.804 actuacions realitzades durant els primers 
10 mesos d’enguany, les actuacions en matèria de violèn-
cia de gènere i masclista són, després del penal (67.809), 
l’àmbit més demandat per la ciutadania. Es tracta d’un 
fet alarmant que mostra que la xacra de la violència lluny 
de reduir-se continua aflorant més en la nostra societat. 
En tercer lloc, trobem les designes de dret civil (8206), fa-
mília (5.029), laboral (5.023), menors (3.342), segona opor-
tunitat (854), menors no acompanyats (776), administratiu 
(570), penitenciari (476), hipotecari (457) i mercantil (2).

Valenzuela també va posar en valor el compromís de 
l’advocacia d’Ofici amb relació a la lluita contra la violèn-
cia de gènere, ja que “l’ICAB va adquirir el compromís 
d’assistència lletrada immediata presencial en el termini 
màxim d’una hora des de la petició per part de la comis-
saria amb l’objectiu de minimitzar el temps d’espera de 
la víctima a comissaria”.

LA COMISSIÓ DE DONES 
ADVOCADES REIVINDICA EL 
DRET DE LES DONES A TRAVÉS 
D'UN MANIFEST AMB MOTIU 
DEL 25N

Amb motiu del ‘Dia Internacional de l’Eliminació de la 
Violència Contra la Dona’, la Comissió de Dones Advoca-
des de l’ICAB, encapçalada per Núria Flaquer i Olga Arde-
riu, diputada responsable i presidenta, respectivament, 
d’aquesta Comissió, van impulsar la celebració d’un acte 
reivindicatiu al jardinet del Palauet Casades en el qual van 
donar a conèixer un manifest de denúncia de totes les 
formes de violència masclista que pateixen les dones.

La vicepresidenta de la Comissió de Dones Advoca-
des de l’ICAB, Marina Roig, i les advocades membres 
d’aquesta Comissió Teresa Blasi i Pilar Rebaque van 
llegir el manifest on es va denunciar que “des del gener 
d’aquest any, 16 dones i 3 menors han estat assassina-
des arreu del territori català. Denunciem aquesta xacra i 
alcem la veu en record de totes elles”. El manifest també 
va fer èmfasi en què “les violències masclistes són con-
ductes que s’aprenen i es transmeten. I és per això, que 
s’han de produir canvis profunds que posin fi al sistema 
patriarcal que continua atemptant cada dia contra els 
drets humans de les dones i les nenes”.

40 ANYS DE LLUITA I 
REIVINDICACIÓ DE LA 
COMISSIÓ DE DONES 
ADVOCADES DE L'ICAB

Sota el títol "40 anys de veus de dones", la Comissió de 
Dones Advocades de l’ICAB va celebrar el passat 28 de 
novembre, a la Sala d’Actes, un acte ple d’art i emoció 
per retre homenatge a les dones que han estat prota-
gonistes de quatre dècades de lluita per la igualtat de 
gènere i la defensa dels Drets Humans.

L’esdeveniment, encapçalat per la presidenta de la Co-
missió, Olga Arderiu, va combinar lectures teatralitzades 
i actuacions protagonitzades per advocades artistes, i 
es van abordar problemàtiques socials com la violència 
masclista, el llenguatge discriminatori, els drets sexuals i 
reproductius, la mutilació genital femenina i els drets de 
la comunitat LGTBIQ+.
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L’expresidenta de la Comissió Pilar Rebaque va obrir l’ac-
te, al llarg del qual també es va posar en valor la tasca 
constant de la Comissió en la defensa de la igualtat i els 
drets de les dones dins i fora del món de l’advocacia. 

A l’acte, també hi va assistir la diputada de la Junta de 
Govern de l’ICAB responsable de la Comissió de Dones 
Advocades, Núria Flaquer.

L’ICAB ALERTA DEL DIFÍCIL 
ACCÉS A L’ENTORN LABORAL 
DE LES PERSONES AMB 
DISCAPACITAT I LA NECESSITAT 
DE REFORMAR LA LECRIM PER 
VETLLAR PELS SEUS DRETS

En el marc del ‘I Fòrum Nacional sobre els drets de les per-
sones amb discapacitat’, organitzat per l’Observatori dels 
Drets de les Persones del Col·legi de l’Advocacia de Barce-
lona (ICAB) i l’Institut I+DRET, es va posar de manifest el 
difícil accés de les persones discapacitades al món laboral, 
així com la necessitat de reformar la llei d’enjudiciament 
criminal (LECrim) per garantir els drets de les persones 
amb discapacitat durant els processos penals en què pu-
guin veure’s immersos. També es van denunciar situacions 
discriminatòries que pateix aquest col·lectiu, els seus 
cuidadors i familiars a través del testimoniatge de persones 
convidades i participants en l'acte, les quals es recolliran en 
un manifest que es farà públic properament.

El degà de l’advocacia barcelonina, Jesús M. Sánchez, 
juntament amb la presidenta del Consell de l’Advocacia 
Catalana (CICAC), Marta Martínez Gellida, i el secretari 
general del Departament de Drets Socials de la Gene-
ralitat de Catalunya, Raúl Moreno, van inaugurar aquest 
fòrum el passat 14 d’octubre.

En el transcurs del Fòrum es van celebrar cinc conferèn-
cies per analitzar de forma transversal les problemàtiques 
actuals de les persones amb discapacitat. La primera 
taula, moderada per Mª Jesús Pesqueira, directora de 
l’Institut I + DRET i degana Facultat de Dret i Empresa 
Abat Oliba-CEU, va abordar “Les estratègies per superar 
barreres en l'àmbit laboral per a persones amb discapa-
citat”, on els ponents van alertar del baix índex de per-
sones amb discapacitat que aconsegueixen un lloc de 
treball en el mercat laboral ordinari. La segona va tractar 
sobre “Les deficiències i reptes en la legislació processal 
Penal respecte a les persones amb discapacitat” amb 
les intervencions de Javier Hernández, magistrat Sala 2a 
del TS; Fernando Santos, fiscal especialista en Discapa-
citat, delegat de la Secció de Suport a les Persones amb 
Discapacitat i Majors a Andalusia; i Miguel Capuz, advocat 
penalista i membre Consell Assessor Observatori de Drets 
de les Persones de l’ICAB; sota la moderació d’Erika To-
rregrossa, copresidenta de l'Observatori dels Drets de les 
Persones del Col·legi de l’Advocacia de Barcelona. Els po-
nents van alertar sobre la invisibilitat de la discapacitat en 
el dret penal (LECrim), ja que actualment s’està jutjant a 
totes les persones discapacitades sense tenir en compte 
la seva condició i, per això, van coincidir en la necessitat de 
reclamar una nova llei d’Enjudiciament Criminal per tal de 
comptar amb un estatut processal de la persona discapaci-
tada investigada ja que, sinó, s’està penalitzant doblement 
a les persones amb discapacitat que estan immerses en 
un procediment penal. La tercera taula va analitzar la situa-
ció de les famílies que tenen algun membre discapacitat 
-especialment si són menors  i adolescents- així com les 
problemàtiques de menors no acompanyats, que per raó 
de la seva situació no compten amb el suport proper de la 
família. La taula la va moderar Montse Pintó, diputada de la 
Junta de Govern de l'ICAB, i va comptar amb les ponències 
de Silvia Giménez-Salinas, copresidenta de l'Observatori de 
Drets de les Persones i degana emèrita de l’ICAB, i Xavier 
Campà, advocat i president de la secció dels Drets de la 
Infància i Adolescència del Col·legi. Ambdós van oferir una 
visió profunda sobre la problemàtica que han d’afrontar les 
famílies i menors amb discapacitat.

En el marc d’aquesta taula, es va comptar amb el tes-
timoniatge de Mariana López Luppo, mare d'una nena 
amb síndrome de Dravet, i Cristina Núñez, psicòloga 
clínica de l'Associació Adopta i mare acollidora de dos 
menors amb discapacitat.

El Fòrum es va cloure amb la taula sobre “El paper dels 
poders públics en la vigilància i promoció de la imple-
mentació efectiva de polítiques per a les persones amb 
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discapacitat”, que va moderar Núria Flaquer, diputada 
de la Junta de Govern de l’ICAB i responsable de la 
Comissió dels Drets de les Persones amb Discapacitat. 
D’aquesta última taula va sorgir el compromís d’elaborar 
un manifest per donar a conèixer a la societat les neces-
sitats de les persones amb discapacitat amb l’objectiu 
de conscienciar la ciutadania de les seves necessitats i 
posar-hi remei.

L'ADVOCACIA DE MADRID 
I BARCELONA ES CONJURA 
PER BLINDAR EL SECRET 
PROFESSIONAL DELS 
ADVOCATS D'EMPRESA

La I Trobada d'Advocacia d'Empresa, organitzada pels 
Col·legis de l'Advocacia de Madrid (ICAM) i de Barce-
lona (ICAB), va reunir els dies 24 i 25 d’octubre més 
de 200 professionals 'in-house', a l'auditori de Banco 
Santander (Madrid) amb l’objectiu d’abordar qüestions 
clau per als professionals del dret que exerceixen dins 
d'organitzacions.

Aquest esdeveniment va concloure amb una declaració 
conjunta en què l'ICAM i l'ICAB, sota el lema "Lideratge 
jurídic, motor estratègic: l'advocacia d'empresa, clau per 
al desenvolupament econòmic i social", van plasmar el 
seu compromís amb la defensa, la promoció i el reco-
neixement d'un col·lectiu cridat a liderar jurídicament la 
transformació de les organitzacions empresarials cap a 
un model més sostenible i socialment responsable.

El decàleg recull que “El secret professional és un 
pilar indispensable que assegura la independència i 
la confiança en la tasca jurídica, també dins de les 
organitzacions. Per això reafirmem la seva impor-
tància per a l'advocacia d'empresa, que ha de ser 
garantida per llei de manera clara per ser aplicada a 
qualsevol entorn corporatiu, protegint els advocats/
des col·legiats/des com a exercents en la seva funció 
de defensa dels interessos de l'empresa”. I tal com 
van expressar el degà de l’advocacia de Barcelona, 
Jesús M. Sánchez, i la diputada de l'ICAM responsa-
ble d’Advocacia d’Empresa, Ana Buitrago, durant les 
conclusions de la Trobada, aquest document s’elevarà 
a les institucions per blindar el paper de l'advoca-
cia d'empresa com a motor jurídic en un context de 
transició cap a un entorn empresarial més innovador 
i sostenible.

A través d’aquesta declaració conjunta, es consa-
gra el compromís dels col·legis professionals per 
proporcionar les eines que permetin a l'advocacia 
d'empresa exercir la seva funció amb independència 
i seguretat jurídica, oferint suport en qüestions clau 
com el secret professional, la cobertura de res-
ponsabilitat civil i la protecció davant de pressions 
externes.

Més de 200 assistents a una trobada transversal
Durant les dues jornades de la I Trobada d'Advocacia 
d'Empresa i a través de 10 sessions es van posar 
en relleu els principals reptes i també es van tractar 
els aspectes relacionats amb la sostenibilitat i com 
els advocats d'empresa estan liderant la integració 
de criteris mediambientals, socials i de governança 
(ESG) a les estratègies empresarials; la transforma-
ció digital, destacant el rol crucial que juguen els 
advocats ‘in house’ en l'adaptació de les companyies 
als nous desafiaments tecnològics com per exemple, 
la IA; la formació contínua; el benestar emocional i 
professional; els nous models de gestió dels serveis 
jurídics dins de les organitzacions, abordant l'evo-
lució de la funció legal cap a un enfocament més 
estratègic i multidisciplinari, així com la importància 
de gestionar la reputació corporativa des de l'àmbit 
jurídic.

Durant la Trobada, també es va advocar per una im-
plantació més gran de mètodes alternatius de resolu-
ció de conflictes, com la mediació i l'arbitratge, que 
permeten gestionar disputes de manera més àgil i 
eficient que la jurisdicció.
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EL V CONGRÉS DE DRET 
IMMOBILIARI CONCLOU QUE 
LA LLEI D’HABITATGE GENERA 
INSEGURETAT JURÍDICA I 
DESEQUILIBRI ENTRE LES 
PARTS I RECLAMEN UN PACTE 
D'ESTAT PER SOLUCIONAR LA 
PROBLEMÀTICA DE L'ACCÉS A 
LA VIVENDA

El Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB), conjun-
tament amb el Col·legi Notarial de Catalunya; el Consell 
de l’Advocacia Catalana; la Cambra de Propietat Urbana 
de Barcelona; el Col·legi de Registradors de Catalun-
ya; els Col·legis i Associació d’Agents Immobiliaris, 
el Col·legi d’Administradors de Finques de Barcelo-
na-Lleida i l’Associació de Promotors de Catalunya, van 
celebrar el passat 13 de novembre la V edició del Con-
grés de Dret Immobiliari amb l’objectiu d’analitzar de 
manera transversal les diferents problemàtiques sobre 
aquesta matèria.

En el marc d’aquest Congrés, es va concloure que per 
facilitar l'accés a l'habitatge cal una col·laboració real 
i efectiva entre el sector públic i el privat, mitjançant 
els professionals del sector immobiliari. Els experts en 
dret immobiliari van coincidir en la necessitat que les 
Administracions facin una aposta decidida per abordar 
la manca d’habitatge social al nostre país, i per això la 
solució efectiva a aquesta necessitat implica realitzar 
una forta inversió per revertir la situació actual, ja que 
Catalunya i Espanya estan a nivells molt per sota de la 
mitjana Europea. També es va fer èmfasi en què el fo-
ment del mercat de lloguer assequible serà impossible 
sense seguretat jurídica per a l’arrendador.

Els experts participants també van alertar que el llo-
guer de temporada té una clara funció social i respon 
a necessitats de l'activitat econòmica de la població, i 
per això, davant la manca d’habitatge, la solució no és 
aplicar polítiques restrictives, ja que estan provocant 
una major retroacció del mercat immobiliari.

Els ponents van donar a conèixer que el lloguer de tem-
porada té una clara funció social i respon a les necessi-
tats de l'activitat econòmica de la població. També van 
assenyalar que davant la manca d’habitatge, la solució 

no és aplicar polítiques restrictives, ja que aquestes 
tindran com a conseqüència una major retroacció del 
mercat immobiliari.

Durant el Congrés també es va debatre sobre els punts 
més problemàtics de la recent Llei 12/2023 sobre el 
Dret a l’Habitatge, com les pròrrogues de contractes 
d’arrendament i el concepte de “gran tenidor”, es va 
posar de manifest que la llei d’habitatge “ha ofegat” 
el mercat immobiliari i, alhora, es va denunciar que 
aquesta llei genera inseguretat jurídica i desequilibri 
entre les parts.

Sobre la problemàtica de l’okupació delinqüencial, els 
experts van reclamar de nou la necessitat de comptar 
amb una mesura cautelar de desallotjament immediat 
en un termini de 48 hores. Sobre aquesta matèria, 
durant l’acte inaugural, el degà de l’ICAB, Jesús M. 
Sánchez, va anunciar que es realitzarà a principis del 
2025 un Congrés a l’ICAB sobre okupació delinqüencial 
per abordar de forma exclusiva com fer front a aquesta 
problemàtica existent en la nostra societat.

Més de 500 persones, entre presencials a la Sala 
d’Actes de l’ICAB i on-line, van seguir el V Congrés de 
Dret Immobiliari, que es va estructurar en cinc taules 
de debat i que va comptar amb la participació d’una 
trentena d’experts en aquesta matèria. En represen-
tació de l’ICAB, hi van intervenir Carles García Roque-
ta, diputat de la Junta de Govern; la presidenta de la 
Secció de Dret Civil, Marta Legarreta, i la membre de la 
Comissió de Normativa Cristina Vallejo.

La cloenda del V Congrés d’Immobiliari va comptar 
amb la presència dels presidents de tots els col·lec-
tius que van organitzar el Congrés, com el degà de 



Món Jurídic · #355 · Octubre/Novembre/Desembre 202434 El Col·legi es mou 

l’ICAB, Jesús M. Sánchez; el degà del Col·legi de 
l’Advocacia de Girona, Albert Sierra, en representa-
ció del Consell de l’Advocacia Catalana; el degà dels 
Registradors de la Propietat de Catalunya, Vicente Gar-
cía-Hinojal; el president de l'Associació de Promotors 
de Catalunya, Xavier Vilajoana; el degà president del 
Col·legi Notarial de Catalunya, José Alberto Marín; el 
president del Col·legi d'Administradors de Finques de 
Barcelona-Lleida, Lorenzo Viñas; el president del Col·le-
gi i Associació d’Agents Immobiliaris, Gerard Duelo, i el 
president del Consell General de Cambres de la Propie-
tat Urbana de Catalunya, Pere Ribera.

Als assistents presencials al Congrés se’ls va lliurar el 
monogràfic del V Congrés de Dret Immobiliari, una obra 
editada per l’editorial SEPIN.

L’ICAB I LA FUNDACIÓ 
GRUP SET ALERTEN DE LA 
NECESSITAT DE COMPTAR 
AMB UN MARC JURÍDIC PER 
PROTEGIR LA PRIVACITAT 
I INTEGRITAT MENTAL DE 
LES PERSONES DAVANT ELS 
AVENÇOS TECNOLÒGICS

Un conjunt d’experts de diferents àmbits van analitzar 
les implicacions científiques, ètiques, socials i legals 
dels drets relacionats amb la ment humana durant 
la jornada ‘Neurodrets i ètica de la tecnologia’, en el 
marc d’una jornada celebrada el passat 12 de novem-
bre a la seu del Col·legi de l’Advocacia de Barcelona, 
sota l’organització del Col·legi i la Fundació Grup Set.

La jornada va ser inaugurada pel diputat de la Junta 
de Govern de l'ICAB Ramon Ángel Casanova i la pre-
sidenta de la Fundació Grup Set, Susana Bleier, els 
quals van exposar que la jornada buscava sensibilitzar, 
debatre i educar sobre els drets humans i l’evolució 
tecnològica aplicada a la neurociència. Bleier, alhora, 
va ressaltar que la regulació dels neurodrets no hauria 
de frenar la recerca en neurociència, sigui en l'àmbit 
privat o públic, i va afegir: “Es tracta de trobar trac-
taments per a malalties mentals i psiquiàtriques que 
necessiten aquesta recerca. Una cosa no ha de limitar 
l’altra”.

A més, la sessió va comptar amb una intervenció en vídeo 
del reconegut neurocientífic Rafael Yuste, director del 
Centre de Neurotecnologia de la Universitat de Columbia 
i president de la Fundació Neurodrets, qui va subratllar la 
transcendència d’elaborar projectes de llei que protegei-
xin els “neurodrets” i les “dades cerebrals” de pacients 
d’Alzheimer i Parkinson, entre d’altres, per salvaguardar 
l’activitat cerebral i tota la informació personal que es pot 
extreure d’ella. Tal com va remarcar Yuste “és la primera 
vegada en la història de la humanitat que tenim una tec-
nologia que ens permet arribar a la part més profunda dels 
nostres éssers, de la nostra intimitat”. Aquesta situació, 
va assenyalar, “ens permetrà millorar els tractaments de 
moltes patologies, però també correm el risc que aquestes 
manipulacions no només siguin terapèutiques”. En aques-
ta línia, Yuste va recalcar que “els neurodrets pretenen 
protegir la població dels efectes secundaris i maliciosos 
de la manipulació cerebral”. Finalment, el neurocientífic va 
sentenciar que “cal comptar amb un marc normatiu que 
protegeixi la privacitat mental, tal com s’ha aconseguit dur 
a terme a Xile, al Brasil i als Estats Units”.

Els neurodrets, a debat
La Jornada es va estructurar en dues taules rodones. 
En la primera, es va abordar un debat profund sobre les 
implicacions científiques de les noves tècniques en neu-
rociència. En la segona taula, moderada per l’advocada i 
membre de la Fundació Grup Set Esther Nin va analitzar 
el paper de la legislació en el nou context tecnològic i va 
fer èmfasi en la Declaració de València de Neurodrets de 
la mà de Silvia Giménez-Salinas, advocada i copresidenta 
de l’Observatori de Drets de les Persones de l'ICAB, i 
d’altres experts.

La Síndica de Greuges de Catalunya, Esther Gimé-
nez-Salinas, va tancar l'acte amb una intervenció en què 
va assenyalar la importància de preservar els neurodrets 
per evitar posar en risc allò que ens defineix com a és-
sers humans.
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LA CPDA DEDICA EL VII 
CONGRÉS ALS ‘DRETS DELS 
ANIMALS I DESAFIAMENTS 
GLOBALS ACTUALS’ I ATORGA 
ELS SEUS PREMIS A HEURA 
FOODS I LA FUNDACIÓ MONA

La celebració de la VII edició del Congrés de la Comissió 
de Protecció dels Drets dels Animals, els dies 14 i 15 de 
novembre, va servir per abordar, diverses temàtiques 
relacionades amb el benestar animal, la salut pública 
i el canvi climàtic amb l’objectiu d’evidenciar que la 
protecció dels animals contribueix a la seguretat de les 
persones, especialment, en un context marcat pel canvi 
climàtic.

Inauguració i primera jornada del Congrés
La Fiscal en Cap de Barcelona, Neus Pujal; la diputada 
de la Junta de Govern de l’ICAB Carmen Valenzuela i la 
vicepresidenta de la CPDA, Núria Murla, van ser les en-
carregades d’inaugurar el congrés. Durant la presentació 
de l'acte, es van destacar els últims avenços en matèria 
legislativa, com la reforma aprovada l’any 2017 pel Con-
grés dels Diputats, que va aconseguir que els animals 
deixessin de ser considerats "coses" per passar a ser re-
coneguts com a éssers amb drets. També es va abordar 
la nova llei de benestar animal, aprovada l'any passat, 
que reforça la protecció dels animals en el context legal. 
Tot i això, es va subratllar la necessitat de continuar tre-
ballant en aquesta direcció per eradicar les mancances 
que encara persisteixen.
El Congrés es va estructurar en diverses taules d’anàli-
si. Amb la participació d'experts en dret, biologia i 

veterinària, es van analitzar les respostes institucionals 
davant els casos d'abandonament i de desprotecció 
animal. L’advocada especialitzada en dret animal i presi-
denta emèrita de la CPDA, Magda Oranich, va destacar 
que les imatges deixades per la recent DANA a València 
havien posat de manifest la creixent sensibilitat de la 
societat envers els animals, evidenciant així el profund 
afecte que la ciutadania sent per ells. Oranich també va 
insistir en la importància del marc jurídic: “És més fàcil 
canviar lleis que canviar mentalitats”.

Durant el Congrés, es va posar de manifest que, malgrat 
els importants avenços en la protecció dels animals, 
cal adaptar la legislació relativa a la protecció i benestar 
dels animals a les noves situacions que es donen en la 
nostra societat. Una altra de les conclusions que es van 
destacar, és la necessitat de seguir treballant per evitar 
l’antropocentrisme en el desenvolupament dels algorit-
mes que regeixen la Intel·ligència Artificial i la biotecno-
logia. Per això, des de la CPDA alerten de la importància 
del reconeixement d’aquests sistemes per detectar les 
capacitats de patiment i gaudiment dels animals.

En el marc d’aquest esdeveniment, també es va 
fer èmfasi en el fet que urgeix un canvi en el model 
d’alimentació, de consum i de producció de produc-
tes derivats o provinents dels animals cap a un model 
sostenible. I, en aquest sentit, van denunciar que el 
model actual de ramaderia explota els animals, explo-
ta les persones i explota el territori. Per això, la CPDA 
considera que cal cercar solucions globals per arribar al 
model ‘One Welfare’.

Durant el Congrés, també es va subratllar la urgència 
d'actualitzar la legislació sobre els animals utilitzats en 
experimentació, de la necessitat de reduir la burocràcia 
que afecta els santuaris que acullen animals rescatats de 
la indústria càrnica així com sobre els dilemes ètics de la 
intel·ligència artificial i la biotecnologia aplicada a la cria i 
al benestar dels animals.

Segona jornada del Congrés
En la segona jornada, el debat es va centrar en la influèn-
cia del benestar animal en la salut pública global, tot 
fent èmfasi en la necessitat d'abordar la salut emocional 
i física dels animals i destacant els beneficis que una 
correcta implementació de la legislació de protecció 
animal aporta a la conservació, al benestar humà i a la 
col·lectivitat, per això els experts van sentenciar: "Quan 
s'atempta contra el medi ambient i els animals, també 
es perjudica la integritat de l'ésser humà".
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La darrera taula del Congrés va analitzar temes com 
l’economia blava i la transformació alimentària davant 
el canvi climàtic. En aquest context, es va remarcar la 
importància de transitar cap a una economia sosteni-
ble, amb un especial focus en les dietes basades en 
plantes.

El president del Parlament de Catalunya lliura els 
premis de la Comissió de Protecció dels Drets dels 
Animals de l’ICAB 
La Comissió de Protecció dels Drets dels Animals 
(CPDA) de l’ICAB va lliurar els seus premis en el 
marc de la cloenda del ‘VII Congrés’ a Heura Foods, 
reconeguda per la seva contribució a la transformació 
alimentària i la seva aposta per un model de con-
sum responsable basat en alternatives vegetals que 
redueixen l'impacte ambiental i promouen el respec-
te als animals; i a la Fundació Mona, destacada pel 
seu treball en la rehabilitació de primats rescatats i el 
seu compromís en la sensibilització sobre el maltrac-
tament i la captivitat d’aquests animals. En aquesta 
ocasió, el president del Parlament de Catalunya va 
lliurar els premis.

Els premis de la CPDA formen part d’un conjunt d’ini-
ciatives que es promouen des d’aquesta Comissió per 
impulsar la conscienciació i la protecció jurídica dels ani-
mals a Catalunya i Espanya. Més enllà de valorar l’esforç 
dels guardonats, aquest reconeixement també vol donar 
visibilitat a la causa, promoure la conscienciació pública 
i encoratjar altres entitats i individus a sumar-se a la de-
fensa dels drets dels animals.

L'ALIANÇA DESTACA A L’ICAB 
QUE LA SEGONA OPORTUNITAT 
PER ALS DEUTORS JA ARRIBA A 
NIVELLS EUROPEUS

L'Aliança per a la Segona Oportunitat, una iniciativa que 
va néixer el 2021 per fomentar i difondre aquest meca-
nisme, impulsada per Col·legis professionals i agents 
socials, va fer balanç de la feina feta des de la seva fun-
dació fins a l’actualitat i va destacar el treball de difusió 
realitzat sobre la Segona Oportunitat, ja que el seu ús a 
Catalunya ja arriba a nivells europeus.

Durant la presentació de l’acte, el degà del Col·legi 
de l'Advocacia de Barcelona, Jesús M. Sánchez, en 
representació de totes les institucions que configuren 
L’Aliança, va exposar que l'impuls de la Segona Oportu-
nitat és fonamental per enfortir l'entorn jurídic i econò-
mic, i va ressaltar l'impacte positiu que aquesta eina té 
a la societat. Sánchez va afegir que aquesta eina jurídica 
permet que els deutors de bona fe puguin recuperar-se 
i emprendre de nou, oferint una resposta no només ju-
rídica, sinó també social i personal davant de situacions 
d'insolvència. Per la seva part, la diputada de la Junta de 
Govern de l'ICAB i presidenta de l'Observatori de la In-
solvència Personal de l'ICAB, Yvonne Pavía, va anunciar 
la celebració els dies 16 i 17 de gener del 2025 del ‘2n 
Congrés Europeu de la Segona Oportunitat’, que es 
realitzarà de forma presencial a l'ICAB i que es podrà 
seguir de manera telemàtica.

Valoració del treball fet 
Martí Batllori, vicepresident de l'Observatori de la Insol-
vència Personal de l'ICAB, va exposar que a Catalunya 13 
de cada 10.000 persones recorren al mecanisme de la 
Segona Oportunitat per resoldre problemes d'insolvència, 
i això comporta que ja s'hagin arribat a valors similars als 
de països com, per exemple, Alemanya (11), Anglaterra 
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(17) i França (18), on aquest mecanisme porta més temps 
introduït a la seva cultura jurídica, social i econòmica.

Per part seva, Miguel Ángel Salazar, vocal de l'Observa-
tori de la Insolvència Personal de l'ICAB, també va desta-
car que el 90% dels concursos del 2024 corresponen a 
persones físiques i el 10% restant a persones jurídiques.

En el transcurs d'aquest acte, l'Observatori de la Insolvèn-
cia Personal de l'ICAB va ressaltar que fins al mes de juny 
del 2024 s'han presentat a Espanya un total de 25.468 
concursos de persona física, un 36,9% superior als 
18.617 procediments del mateix període de l'any 2023. 
Aquestes dades indiquen que aquesta eina s'ha consoli-
dat com una solució efectiva a la insolvència personal.

D'aquests 25.468 procediments, 1.601 són empresaris 
autònoms. Aquesta xifra indica que només un 6% dels 
procediments concursals de les persones físiques co-
rresponen a empresaris. També es va indicar que el nom-
bre d’empresaris autònoms havia baixat en els darrers 
anys, passant d'un 28% l'any 2021 a un 6% el primer 
semestre del 2024.

Situació a Catalunya
Amb relació a la distribució per comunitats autònomes, 
Catalunya concentra el 25% del total dels procediments de 
Segona Oportunitat de persones físiques, seguit pel 15% 
d'Andalusia, el 14% de Madrid i 12% de la Comunitat Va-
lenciana. A més, és rellevant que, quant als procediments 
de Segona Oportunitat referits a empresaris, Catalunya 
concentra el 53% de procediments, seguida de Madrid i la 
Comunitat Valenciana, en què s'han promogut el 8%.

A Catalunya, del gener al juny del 2024 s'han presen-
tat 6.425 procediments, dels quals el 13%, és a dir, 
845, són d'empresaris autònoms. Cosa que constata el 
descens del nombre de procediments que es presenten 
respecte a empresaris autònoms, havent-se produït un 
descens del 7% respecte al 2023.

Situació a Barcelona
A la ciutat de Barcelona és on es concentren el 77% de 
procediments presentats a tot Catalunya. Les dades ens 
indiquen que s'han presentat 4.942 procediments dels 
quals 4.339 són consumidors, no empresaris.

Els 603 procediments d'autònoms signifiquen un 12% 
de la totalitat, evidenciant el descens clar que ha signifi-
cat la restricció a la plena exoneració que s'ha provocat 
des de l'any 2023 després de la transposició de la direc-

tiva europea 1023/2019 (directiva de reestructuracions i 
segona oportunitat) a la legislació concursal a Espanya.

Impuls decisiu de L’Aliança
L'Aliança va néixer l'any 2021 com a plataforma per poten-
ciar la difusió i l'impuls del mecanisme de la Segona Opor-
tunitat al nostre país, i a través d'aquest treball conjunt dut 
a terme durant els seus tres anys d'existència, ha servit 
per introduir en la cultura econòmica del nostre país aques-
ta eina; que centra la solució en la persona física deutora 
de bona fe perquè tingui “una segona oportunitat” i pugui 
emprendre i deixar enrere un “accident” financer.

Durant l'acte, es va indicar que, des de l'any 2016 fins al 
2020, moment previ al naixement de L'Aliança, el nom-
bre de procediments a Catalunya va ser de 8.376, un 
30% dels quals van ser empresaris autònoms.

Així mateix, en el període comprès entre el 2021 fins a 
l'actualitat, amb L'Aliança ja creada, el nombre de proce-
diments ha pujat fins als 28.197, un 25% dels quals han 
estat d'empresaris autònoms.

El creixement del nombre de procediments en aquests 
dos grans períodes (2016-2020 i 2021-2024) és del 235%.

En el cas dels empresaris autònoms, les dades mostren una 
barrera d'accés clara a la Segona Oportunitat d'empresaris 
individuals, ja que no poden optar per una segona oportuni-
tat en l'emprenedoria de noves activitats empresarials.

Reafirmar el compromís de L’Aliança
Els integrants de L’Aliança van voler reafirmar el seu 
compromís amb la lectura d’un manifest a càrrec de la 
presidenta del Consell de l’Advocacia Catalana, Marta 
Martínez Gellida.

En representació de L’Aliança van assistir a l’acte Jesús 
M. Sánchez, degà del Col·legi de l’Advocia de Barcelona 
(ICAB); la presidenta del Consell de l’Advocacia Catala-
na, Marta Martínez i Gellida; el degà del Col·legi d’Eco-
nomistes de Catalunya, Carles Puig; la vicedegana del 
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Col·legi de Psicologia de Catalunya, Dolors Liria; la vice-
degana del Col·legi Oficial de Treball Social de Catalun-
ya, Mercè Civit; el president de PIMEC, Antonio Cañete; 
el president de la Fundació PIMEC, Josep González; el 
secretari general del Consell General de Cambres de Ca-
talunya i de la Cambra Oficial de Comerç, Indústria i Ser-
veis de Sabadell, Jaume Fàbrega; el president de Càritas 
Catalunya, Francesc Roig; la directora d’Emprenedoria i 
Creixement Empresarial Patronal (CECOT), Antoni Abad; 
el president del Fòrum de Síndics, Síndiques, Defenso-
res i Defensoras Locales de Catalunya, Carles Aluju; i la 
vicepresidenta de la Mesa del Tercer Sector Social de 
Catalunya, Susana Roig.

EL '2ND INTERNATIONAL LAW 
& ECONOMIC FORUM EUROPE-
CHINA (2024)', CELEBRAT A 
L’ICAB, PROMOU LA COOPERACIÓ 
JURÍDICA I ECONÒMICA ENTRE 
LES DUES REGIONS

Amb l’objectiu d’abordar els principals desafiaments i opor-
tunitats en les relacions entre Europa i la Xina, el passat 14 
de novembre es va celebrar a l’ICAB el 2nd International 
Law & Economic Forum Europe-China. Un esdeveniment 
organitzat pel Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB), 
en col·laboració amb la Federació Unió d'Associacions Xi-
neses a Espanya i el Tribunal Arbitral de Barcelona (TAB).  

El fòrum el va inaugurar Jesús M. Sánchez, degà de 
l'ICAB; Chuenping Lam, president de la Federació 
Unió d’Associacions Xineses a Espanya; el diputat de la 
Junta de Govern de l’ICAB i president del TAB, Frederic 
Munné; el cònsol general adjunt de la República Popular 
de la Xina a Espanya, Hu Aimin; i el ministre d'Indústria i 
Turisme del Govern d'Espanya, Jordi Hereu; aquest últim 
amb una intervenció en vídeo. 

Aquesta segona edició del Fòrum, celebrada en el marc 
del conveni signat entre l’ICAB i la Federació Unió d’As-
sociacions Xineses a Espanya, va servir per establir vies 
que enforteixin la cooperació entre les entitats. Alhora, 
la jornada va permetre posar el focus en temes clau com 
la inversió, la sostenibilitat i el ‘Compliance’ a través de 
quatre taules d’anàlisi.

Aquest esdeveniment va comptar amb la participació de 
Susana Ferrer, vicedegana de l'ICAB, en la taula sobre la 
diligència deguda i la sostenibilitat en les relacions comer-
cials entre ambdues regions, amb una revisió pràctica de les 
directives europees en aquest àmbit; de Frederic Munné, 
president del TAB, en la sessió sobre la rellevància de l’arbi-
tratge en les relacions internacionals de Joaquim de Miquel, 
secretari de l'ICAB, i de Frederic Munné, en la cloenda.

Amb aquesta segona edició, el fòrum es consolida com 
una plataforma clau per a l'intercanvi de coneixements i 
experiències entre professionals d'Europa i la Xina.

LES NOVES NORMATIVES DEL 
SECTOR TURÍSTIC IMPOSEN 
MÉS CÀRREGUES, PERJUDIQUEN 
ALS CONSUMIDORS I 
AMENACEN EL FUTUR DE 
LA INDÚSTRIA, SEGONS LES 
CONCLUSIONS DEL I FÒRUM 
ESTATAL DE DRET TURÍSTIC

El I Fòrum de Dret Turístic, una trobada organitzada per 
l'Associació Corporativa d'Agències de Viatges Espe-
cialitzades (ACAVE), la Unió Empresarial d'Agències de 
Viatges (UNAV) i l'Il·lustre Col·legi de l'Advocacia de Bar-
celona (ICAB), amb la col·laboració de la Confederació 
Empresarial de Madrid (CEOE), es va celebrar el passat 
27 de novembre, de forma simultània a Barcelona, a la 
seu de l’ICAB, i a Madrid, a la seu de la CEOE, tant en 
format presencial com on-line per tal de facilitar la parti-
cipació de professionals d’arreu de l’Estat.

El Congrés, al qual van assistir més de 160 persones 
entre ambdós formats, va ser inaugurat per Jesús M. 
Sánchez, degà del Col·legi de l’Advocacia de Barcelo-
na; Jordi Martí, president d’ACAVE; Miguel Garrido, pre-
sident de CEIM; i José Luis Méndez, president d’UNAV.
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Al llarg d’aquest Fòrum es van realitzar sis taules rodones 
per tractar qüestions crucials com la directiva de viatges 
combinats, l’impacte del Reial Decret 933/2021, l’aplicació 
de la intel·ligència artificial al turisme, els drets dels passat-
gers (segons el Reglament 261/2004), les solucions alter-
natives als tribunals per a la resolució de conflictes (ADR) 
i els reptes de la ciberseguretat en un món cada cop més 
connectat. Aquesta anàlisi va fer amb la participació d’una 
vintena d’experts del sector jurídic i turístic.

Durant la taula dedicada a l’anàlisi de l’impacte del Reial 
Decret 933/2021, tant César Gutiérrez, president de FE-
TAVE, com Catiana Tur, gerent d’ACAVE, i Maria Dolores 
Serrano, assessora legal d’UNAV, van alertar de la inse-
guretat jurídica que planteja el RD i el fet que no s’hagi 
comptat amb el sector per a aquesta Ordre Ministerial. 
Van apuntar que “és una normativa d’impossible aplica-
ció perquè s’exigeixen dades que les agències de pro-
tecció de dades europees impedeixen sol·licitar, com les 
corresponents a les targetes de crèdit”, i van denunciar 
també “el silenci de l’Agència Espanyola de Protecció 
de Dades (AEDP), perquè fa mesos que sol·licitem una 
resposta”. Des de l’ICAB, Carles García Roqueta, diputat 
de la Junta de Govern de l’ICAB i advocat expert en dret 
de consum, va considerar que “l’aplicació d’aquest Reial 
Decret comportarà que es demanin prop de 30 dades 
als consumidors que contractin un viatge a través d’una 
agència o plataforma, algunes de les quals són irrelle-
vants i de poca transcendència a l’hora de viatjar, com 
pot ser una dada tan sensible com l’IBAN. Dades que 
poden vulnerar la intimitat i la privacitat dels usuaris que 
contractin aquest servei. L’aplicació d’aquesta norma 
jurídica ja es planteja com una incomoditat, tant per a les 
agències com per als usuaris, que poden percebre i ma-
linterpretar certes preguntes a les quals seran exposats”.

Per tot això, els professionals de les agències de viatges 
i de l'advocacia alerten dels aspectes legals que poden 
enfosquir l'èxit del primer sector de l'economia nacional. 
També posen en qüestió les normes que poden llastrar 
la competitivitat de la indústria, denuncien el rebuig 
sistemàtic dels legisladors a la participació dels seus 
representants en el debat sobre les lleis que els afecten 

i assenyalen que els canvis regulatoris no contribueixen 
a resoldre els problemes.

Al llarg del fòrum es va advertir del risc de col·lapse 
davant la saturació de reclamacions dels viatgers, i per 
això es va apel·lar a l’ús de noves fórmules de resolució 
de conflictes, ja que consideren que encara persisteix 
asimetria en el repartiment de responsabilitats entre 
organitzadors de viatges i proveïdors.

També es va posar de manifest com podria afectar 
l’aplicació de la IA al sector turístic, tot destacant els 
avantatges i els perills del seu ús, així com la manca de 
transparència, la preocupació per la privacitat i la segure-
tat- i o la ciberdelinqüència, cada vegada més professio-
nal i organitzada.

LA BIBLIOTECA INAUGURA 
L’EXPOSICIÓ  "TORTURADA, 
PERÒ SALVADA! CATORZE 
ADVOCATS AL RESCAT DE 
CATERINA FREIXA, ACUSADA 
DE BRUIXERIA (1619)"

El 18 de novembre el secretari i bibliotecari de la Junta 
de l'ICAB, Joaquim de Miquel, va inaugurar l'exposició 
"Torturada, però salvada! Catorze advocats al rescat de 
Caterina Freixa, acusada de bruixeria (1619)", que es 
podrà visitar a la Biblioteca durant els propers mesos. 
La mostra posa el focus sobre el paper de l'Advocacia i 
el Dret en l'intens debat públic que, entre 1619 i 1622, 
va propiciar la fi de la cacera de bruixes a Catalunya. La 
cacera havia començat dos segles enrere, amb persecu-
cions i abusos practicats de manera antijurídica, sobretot 
en cúries ordinàries locals i territorials.  

Immediatament després de la inauguració va tenir lloc 
una taula rodona amb tres experts. D'entrada, la pro-
fessora jubilada d'Història Medieval de la Universitat de 
Barcelona Teresa Vinyoles va explicar els antecedents 
de les caceres de bruixes als segles XIII i XIV. A través 
de diversos exemples documentats per fonts judicials 
i epistolars, va reivindicar dones que cuidaven i guarien 
les persones del seu entorn, facilitaven parts i amor-
tallaven persones traspassades. Això els donava una 
experiència paramèdica que progressivament les va fer 
sospitoses als ulls de gent supersticiosa, de l'Església 
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i d'homes que havien estudiat medicina als incipients 
estudis generals o universitats.

Seguidament, el Dr. Pau Castell, professor d'Història 
Medieval de la Universitat de Barcelona, va recordar 
que se celebra el sisè centenari de les Ordinacions 
d'Àneu, que tenen el dubtós honor de ser el primer 
text jurídic europeu que va tipificar crims de bruixeria i 
preveure sancions per castigar-los. Castell va compar-
tir amb el públic nombrós el misteri següent: Quina 
és la causa de la gran irregularitat territorial i cronolò-
gica de les caceres de bruixes a Europa? Va apuntar 
quatre elements en els quals coincideix la historiogra-
fia: la bruixeria com a crim eminentment col·lectiu, els 
mals veïnatges com a arrel per imputar a tercers, les 
desgràcies sobrevingudes, la petita edat de gel que 
va assolar collites a principis del segle XVII i el fet que 
en estats petits hi hagués estructures institucionals 
menys verticals que deixessin més marge de manio-
bra i d'abús a les jurisdiccions inferiors.

En tercer i darrer lloc, el Dr. Josep Capdeferro, profes-
sor d'Història del Dret de la Universitat Pompeu Fabra 
i comissari científic de l'exposició, va explicar parti-
cularitats del cas de Caterina Freixa (1619), que en el 
seu moment va tenir un fort impacte en l'opinió pú-
blica. Va destacar el coratge d'una desena d'advocats 
importants de Barcelona per defensar-la. No en va, els 
crims de bruixeria comportaven una estigmatització 
social innegable tant per a les acusades com per a qui 
els donava suport. El fet que un dels catorze advocats 
fos germà de Freixa no ha de treure valor a la seva 
acció ni a la dels col·legues. El cas Freixa va posar 
davant del mirall altres actors disconformes davant la 
superstició generalitzada i va obrir camí en la defensa 
dels drets de les persones diferents, que no trobaven 
encaix en la societat.    

EL SECRETARIAT JURÍDIC 
ABORDA EN UNA 
CONFERÈNCIA A L’ICAB 
L’ECONOMIA SOCIAL I 
SOLIDÀRIA

El 30 d’octubre, mentre s’esdevenien els aiguats tan 
devastadors a la Comunitat Valenciana, era imprescindi-
ble parlar de la solidaritat, i així ho vam fer, abastament, 
durant la ponència del Secretariat Jurídic sobre Econo-
mia Social i Solidària impartida pels politòlegs Joaquim 
Ferrer i Miquel Parés. Aquests van posar de manifest que 
“som un país solidari, ho demostrem sempre que cal. 
Forma part de la nostra psicologia col·lectiva i una mostra 
palpable és l’economia social i solidària, ja que a través 
d’aquesta augmenta la creació i transformació de coo-
peratives, fundacions i institucions que la practiquen”. Els 
ponents van fer una afirmació estimuladora: la necessitat 
d’advocats especialitzats, i de secretaris jurídics que hi 
col·laborin. “Són llocs de treball prometedors en un àmbit 
centrat en l’esforç per fer reeixir els drets fonamentals de 
les persones”, van declarar, i van afegir: “L’economia social 
i solidària és la formada per milers d’iniciatives que im-
pulsen una economia que prioritza les persones i la vida, 
en detriment de l’imperi de la maximització del benefici. 
Aquest model d’entitat i empresa que porta a terme una 
pràctica diferent s’ha consolidat al país, viu un creixement 
constant, així com una presència important a l’agenda 
política. Aquestes entitats fan possible una alternativa 
contra la desigualtat, que el sistema genera, i proposen 
pràctiques alternatives mitjançant l'aplicació de valors uni-
versals d'equitat, justícia, fraternitat econòmica, solidaritat 
social o compromís amb l'entorn i democràcia directa. 
Per això, els cal un cos d’advocats, de tècnics i secretaris 
jurídics especialitzats, coneixedors i alineats amb les pràc-
tiques de l’Economia Social i Solidària”.
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Mª DEL CARMEN GETE-ALONSO  
INGRESSA COM A ACADÈMICA 
DE NÚMERO DE L'ACADÈMIA 
DE JURISPRUDÈNCIA I 
LEGISLACIÓ DE CATALUNYA

El passat 5 de novembre Mª del Carmen Gete-Alonso 
va pronunciar el seu discurs d’ingrés a l’Acadèmia de 
Jurisprudència i Legislació de Catalunya amb el títol 
“Reflexiones en torno a la evolución de las institucio-
nes jurídicas de derecho privado. Sustancia y forma”. La 
contestació del discurs va anar a càrrec de Lluís Jou i 
Mirabent.

Aquesta Sessió Solemne de l’Acadèmia, celebrada al 
Palauet Casades, seu de l’advocacia barcelonina, va servir 
com a obertura del curs acadèmic 2024-2025, i es va 
iniciar amb les paraules de benvinguda del president de 
l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya, 
Francesc Tusquets Trias de Bes. A més, durant la sessió, 
Joaquin Tornos va llegir la memòria anual de l’Acadèmia 
corresponent al curs 2023-2024.

L'acte va comptar amb la presència de la diputada de 
la Junta de Govern de l’ICAB Montse Pintó, així com 
juristes de la societat civil catalana, familiars de la nova 
acadèmica i bona part dels companys acadèmics i aca-
dèmiques.

CONGRESSOS I JORNADES 
FORMATIVES PREVISTES    
PER AL PRIMER TRIMESTRE 
DE 2025

Per al primer semestre de l’any 2025 l’ICAB ha progra-
mat els següents actes formatius:

16 i 17 de gener - 2n Congrés Europeu de la Segona 
Oportunitat 
Organitzat pel Grup de treball de segona oportunitat 
ICAB-CICAC. 

21 i 22 de gener - Jornada Europea de Mediació 
2025
Organitzat pel Centre ADR – ICAB. Té l’objectiu de 
donar a conèixer els avantatges de la mediació i la cul-
tura del pacte entre els professionals de l’àmbit jurídic i 
la ciutadania
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23 de gener - I Congrés de Dret Processal  
Organitzat per la Secció de Dret Processal de l'ICAB. 
Per abordar totes les novetats en aquest àmbit

28 i 29 de gener -  2n Congrés d'Ocupació Il·legal 
Organitzat per l’I+Dret, el Col·legi d’Advocats de Màlaga 
i el Col·legi d’Advocats de Mataró. L’Okupació delinqüen-
cial és una de les grans problemàtiques al nostre país. 
Servirà per analitzar la recent normativa aprovada en 
aquest àmbit i donar a conèixer mesures i propostes de 
l’advocacia per donar solució a aquesta problemàtica. 

27 de de febrer - Jornada: Novetats Tributàries 2025 
Organitzat per Secció de Dret Fiscal i Financer de l'ICAB 
per tractar les novetats en aquesta matèria.

Del 26 de febrer al 15 de març – Festivitat de Sant 
Raimon de Penyafort 
En el marc de la festivitat d’enguany està previst la realització 
d’unes jornades formatives que es faran el dia 13 de març. 

20 I 21 març - VII Congrés de Dret Laboral   
Organitzat per la Secció de Dret Laboral de l'ICAB per 
exposar les nombroses novetats que s’han produït sobre 
l’àmbit social.

27 i 28 de març - Collaborative Law Congress 
Aquest esdeveniment s’organitza amb el Suport de l’As-
sociació Catalana de Dret Col·laboratiu i l’entitat Euro-
pean Network for collaborative practice.

L'ICAB US DESITJA 
BON NADAL I FELIÇ 
ANY 2025!
L’ICAB ha elaborat una Nadala audiovisual per desitjar 
unes Bones Festes i Feliç Any Nou. El vídeo, amb el 
lema  "Per un món més just, més solidari i en pau" es va 
enregistrar a la Biblioteca col·legial durant l'acte d'en-
cesa de les llums de Nadal,  que va incloure també un 
concert a càrrec del Grup de Música Clàssica de l'ICAB. 
Podreu veure la Nadala a través de les xarxes socials de 
l'ICAB i del seu web. 



L’ART DE SABER 
COMUNICAR 

A Marca Cardinal treballem amb el rigor, la credibilitat i l’objectivitat 

necessaris per afrontar cada cas amb les màximes garanties d’èxit. 

Perquè comunicar bé, és clau.

Experts en informes 
pericials econòmics

marcacardinal.comInformes pericials econòmics. Auditoria. Valoració d’empreses.



SÈNIORS

VISITES CULTURALS  

La Comissió va realitzar una altra visita guiada per la 
ciutat de Reus, la ciutat més representativa del Moder-
nisme, terra de Gaudí, Marià Fortuny i el General Prim. 
L’excursió per Reus, realitzada el passat 11 de novembre, 
va permetre conèixer les obres més representatives 
d’aquests personatges, que es troben en la ciutat que 
en el seu dia va ser la segona població més gran de 
Catalunya.

El Parlament de Catalunya va ser un altre dels escena-
ris escollits dins el programa cultural de la Comissió. 
Durant la visita guiada, celebrada el passat 24 d’octu-
bre, van recórrer totes les dependències i zones nobles 
de Parlament.   

CONFERÈNCIES D’ACTUALITAT, 
SESSIONS DE POESIA LLEGIDA I 
CURSOS D’ACTUALITZACIÓ DIGITAL

En l’àmbit més acadèmic, la Comissió va organitzar el 
passat 31 d’octubre la conferència “Col·legiats Il·lustres 
de l’ICAB”, a càrrec del company Ramon Felipó, col·labo-
rador habitual de la revista Món Jurídic, qui els va apropar 
figures cèlebres de la nostra societat que havent estudiat 
dret o exercit l’advocacia han destacat també en d’altres 
àmbits com la política o l’escriptura.  També va realitzar 
el passat 14 de novembre una sessió per analitzar “La 
Leyenda Negra Española”, amb la participació del Dr. Jose 
Ma Delgado, secretari de la Comissió de Sèniors, i que va 
comptar amb l’assistència de Montse Pintó, diputada de 
la Junta de Govern responsable d’aquesta Comissió.

Per tancar el cicle de conferències, el passat 28 de 
novembre van dur a terme la ponència “Continguts i ac-
tivitats de la Comissió ICAB per a la Defensa dels Drets 
de la Gent Gran”, a càrrec del company Joaquín Poch, 
president de la Comissió de la Gent Gran de l’ICAB.

La Comissió també va realitzar tallers pràctics per tal que 
seus membres tinguin al seu abast eines per desenvolu-
par-se més fàcilment dins el món digital i poder combatre 
la bretxa digital. A més, es va celebrar el passat 7 de no-
vembre una sessió de poesia llegida que va reunir a com-
panys i companyes a la Sala de Recepcions de l’ICAB. 

La Comissió prepara un nou calendari d’activitats de cara 
a l’any 2025. 

La Comissió d’Advocats Sèniors ha realitzat un ampli 
programa d’activitats formatives i culturals des del mes 
d’octubre fins al desembre del 2024. A través de diferents 
excursions, les persones que integren la Comissió 
dels Advocats Sèniors han visitat municipis i espais 
emblemàtics de Catalunya. Així, el passat 16 d’octubre, la 
Comissió va realitzar una visita guiada a la maternitat de 
Barcelona i l’arxiu general de la Diputació de Barcelona. 



NOU ÈXIT DEL CURS DE BALL A 
L’ICAB CENTRAT EN ELS BALLS 
DE SALÓ
Del 29 de setembre al 2 de desembre del 2024 es va 
celebrar al Pati de Columnes de l’ICAB la IV edició del 
curs de ball, dedicat en aquesta ocasió als balls de saló. 
L’alumnat va poder gaudir dels primers aprenentatges 
de Vals, Bolero, Balada i Pasdoble. 

PERSONES COL·LEGIADES 
DE L’ICAB VISITEN 
SITGES I VILANOVA DINS 
L’ACTIVITAT “TRESORS DE LES 
DELEGACIONS ICAB”

Els companys i companyes de l’ICAB van gaudir el passat 
25 d’octubre d’una magnífica jornada acompanyats per 
diferents delegats de l’ICAB i van poder conèixer en pro-
funditat espais emblemàtics del municipi de Sitges i Vila-
nova i la Geltrú. El recorregut va permetre visitar el Palau 
Maricel de Sitges, la Delegació de Sitges i els Jutjats de 
Vilanova i la Geltrú (en aquesta ocasió la jutgesa degana 
del partit judicial va fer de guia), l’espai Far amb el Museu 
de Mar i la Casa-Museu de Víctor Balaguer. 

ACTIVITATS SOCIALS

II EDICIÓ DE LES RUTES PELS 
JARDINS MÉS REPRESENTATIUS 
DE BARCELONA I CATALUNYA: 
ARBORÈTUM I FIRA D’ESPINELVES

En aquesta ocasió, i aprofitant les dates nadalenques, l’ex-
perta en jardins i botànica Mireia Teixidor va realitzar una vi-
sita guiada per l’espai Mas Joan, que conté els arbres més 
alts de Catalunya, i l’activitat va finalitzar a la Fira d’Espinel-
ves, reconeguda internacionalment pels seus avets. 



 

FORMACIÓ ICAB

TRET DE SORTIDA A LA 
FORMACIÓ JURÍDICA DEL 2025

Aquest gener, l’ICAB iniciarà cinc nous màsters d’espe-
cialització jurídica i quatres postgraus, dissenyats per ofe-
rir els coneixements i eines necessàries per a l’exercici 
actual de l’advocacia. I a partir del proper més de març el 
Postgrau de Pràctica Jurídica, que imparteix l’Escola de 
Pràctica Jurídica amb l’objectiu de facilitar coneixements 
pràctics i transversals per iniciar-se en la professió.

Màster ICAB d’Especialització Jurídica en Dret Fiscal 
(presencial i on-line)
El proper 13 de gener s’iniciarà el Màster d’Especialitza-
ció Jurídica en Dret Fiscal, que es podrà cursar en format 
presencial i on-line. Proporcionarà una perspectiva global 
del sistema tributari i permetrà als professionals adquirir 
un coneixement complet del sistema estatal i autonòmic 
que els donarà les claus per resoldre dubtes que la pràc-
tica diària els plantegi.

Màster en Dret Urbanístic APCE-ICAB (presencial i 
on-line)
També el 13 de gener començaran les sessions del Màs-
ter de Dret Urbanístic que imparteix l’ICAB en col·labora-
ció amb l’Associació de Promotors de Catalunya (APCE). 
Aquest programa abordarà des del Dret urbanístic tron-
cal, el Dret urbanístic sectorial, el Dret urbanístic futur i 
el Dret urbanístic comparat i permetrà formar un conjunt 
de professionals altament especialitzats en aquesta ma-
tèria. El Màster inclourà sessions pràctiques com la reso-
lució de casos de reparcel·lació i la intervenció directa en 
expedients reals assignats per ajuntaments.

Màster ICAB d’Especialització Jurídica de Dret en 
Entorns Digitals (presencial i on-line)
El 14 de gener es donarà el tret de sortida al Màster 
ICAB d’Especialització Jurídica de Dret en Entorns Digi-
tals, que es podrà cursar de forma presencial i on-line, 
i tractarà aspectes de plena actualitat com són l’e-Busi-
ness, la contractació a distància, la protecció de dades, 
els drets intangibles i audiovisuals de l’àmbit tecnològic, 
la regulació de la IA i el Machine Learning o la digitalitza-
ció dels procediments administratius i judicials. 

Postgrau ICAB en infància, adolescència, família i ca-
pacitat (presencial i on-line)
Aquest Postgrau començarà el 14 de gener i ofereix 
formació interdisciplinària en infància, família i capaci-
tat, abordant temes com la protecció digital de menors, 
violència vicària, suport a persones amb discapacitat i pro-
ves en processos de família. Inclou l’anàlisi de normativa 
supranacional, bones pràctiques judicials i funcionament 
de serveis auxiliars com Punts de Trobada i teràpia familiar.

Postgrau de Títol d’expert en Dret de Societats Mer-
cantils (presencial i on-line)
Aquest programa s’iniciarà el 14 de gener i facilita forma-
ció pràctica i especialitzada en l’assessorament de socie-
tats, abordant àrees com el dret mercantil, fiscal, penal i 
laboral, entre altres. Inclou tallers presencials amb casos 
pràctics i role-playing, impartits per experts reconeguts. 
A més, garanteix una titulació universitària i fomenta el 
networking professional.

Amb una oferta adaptada a les necessitats actuals, 
aquests màsters i postgraus són una aposta segura per 
a professionals que busquen especialitzar-se i avançar 
en la seva carrera professional dins el sector legal.
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L’ICAB LIDERA LA FORMACIÓ 
JURÍDICA AMB ELS MÀSTERS 
D’ESPECIALITZACIÓ 2024-2025

Al setembre va començar l’edició 2024-2025 dels 
Màsters d’Especialització Jurídica de l’ICAB de Dret de 
Família i Successions, Advocacia Penal, Dret Laboral i 
Recursos Humans, Compliance amb certificació CES-
COM, Dret Immobiliari, Dret dels Negocis, Dret Concur-
sal, Intel·ligència Artificial i Dret, així com el Diploma de 
Postgrau en Resolució de Conflictes ICAB-UB.

Tots aquests programes, disponibles en format presen-
cial i on-line, ofereixen a l’alumnat l’oportunitat d’actualit-
zar coneixements, aprofundir en diferents àrees del dret 
i connectar amb la realitat pràctica de cada disciplina. 
L’ICAB reafirma així el seu compromís amb la forma-
ció jurídica d’alt nivell i es posiciona com un referent 
en l’educació continuada.

NOVA EDICIÓ DEL POSTGRAU 
EN PRÀCTICA JURÍDICA DE 
L’EPJ: MARÇ DE 2025, FORMAT 
PRESENCIAL I EN LÍNIA

L’Escola de Pràctica Jurídica (EPJ) de l’ICAB obre les 
inscripcions per a la nova edició del seu Postgrau en 

Pràctica Jurídica, que començarà al març del 2025. 
Aquest programa formatiu, adreçat especialment a futurs 
advocats i advocades, ofereix una metodologia eminent-
ment pràctica per preparar-se per a l’exercici de la profes-
sió. L’alumnat tindrà l’oportunitat de triar entre el format 
presencial, ideal per a una experiència més immersiva, o 
l’opció en línia, que permet una major flexibilitat.

El curs combina classes magistrals amb simulacions de 
casos reals i cobreix àrees com el dret civil, penal, laboral 
i mercantil, entre d’altres. A més, s’imparteixen compe-
tències transversals com l’oratòria i l’ús d’eines digitals 
aplicades a la pràctica jurídica. Aquest postgrau és una 
oportunitat única per adquirir els coneixements necessa-
ris per exercir l’advocacia amb solvència i seguretat des 
del primer dia. Inscripcions obertes! 
Reserveu la vostra plaça a www.icab.cat!

L’Escola de Pràctica Jurídica (EPJ) de l’ICAB es consoli-
da com una referència essencial per a la formació dels 
futurs advocats i advocades. Així ho demostren testimo-
nis d’alumnes com el de Lucía Bermejo, estudiant del 
Màster en Dret de Família i Successions i del Postgrau 
en Pràctica Jurídica a l’especialitat de Civil, qui destaca 
l’experiència transformadora d’aquest programa. Amb 
una metodologia eminentment pràctica, que combina 
classes magistrals, simulacions de casos reals i formació 
en competències transversals, l’EPJ no només prepara 
els estudiants per a l’exercici de la professió amb sol-
vència i seguretat, sinó que també esdevé una expe-
riència personal enriquidora que impulsa el creixement 
i la confiança dels participants en un entorn de suport i 
excel·lència docent.
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Lucía Bermejo, alumna del Postgrau 
en Pràctica Jurídica de l’ICAB:  
“Recomano l’EPJ a tots aquells 
que vulguin exercir l’advocacia”

Lucía Bermejo Delgado és llicenciada en Dret per 
la Universitat de Barcelonca (UB), especialista en 
Dret Immobiliari per l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia 
de Barcelona (ICAB) i treballa en la gestió d’arren-
daments urbans. Actualment, amplia la seva forma-
ció com a estudiant del Màster en Dret de Família 
i Successions i del Postgrau en Pràctica Jurídica a 
l’especialitat de Civil. Aquí ens explica com està sent 
la seva experiència a l’EPJ.

Per què has escollit l’Escola de Pràctica Jurídica 
(EPJ) de l’ICAB?
Perquè l’EPJ és fonamental si vols exercir com a ad-
vocat. Quan acabes la carrera tens una bona forma-
ció teòrica, però no pas pràctica. I és que no oblidem 
que la Universitat et forma com a jurista, no com a 
advocat. Per tant, si vols exercir com a advocat i anar 
als Tribunals, necessites una mica més, i això t’ho 
dona l’Escola de Pràctica Jurídica. 

Recomanaries l’EPJ a altres alumnes? 
Sí, i mil vegades sí. Sens dubte, recomano l’EPJ a 
tots aquells que vulguin exercir l’advocacia.

Per què?
En primer lloc, perquè l’EPJ està molt ben dissenya-
da, vas de menys a més, i vas experimentant com 
vas aprenent i vas avançant mes a mes. En segon 
lloc, perquè tots els professors que imparteixen el 
Postgrau són d’elit. Estàs aprenent de professionals 
molt preparats i molt competents. En tercer lloc, 
perquè és un curs eminentment pràctic, on, a més 
dels casos pràctics que es treballen a classe, acu-
deixes a simulacions a l’Escola Judicial, o fins i tot 

davant d’un magistrat “de veritat” si decideixes viure 
l’experiència de León, com recomano encaridament. 
Però, a més a més, en quart lloc, és que l’EPJ és 
molt més que un Postgrau, és tota una experiència 
personal. I dic això perquè quan comences et sents 
insegur pel que fa a tot allò relatiu als Tribunals. No 
saps com expressar-te davant un jutge, com redactar 
els escrits, saps Dret Processal, però no com fer-ne 
ús. I a poc a poc, i sense adonar-te’n, vas evolucio-
nant, vas adquirint habilitats i et sents cada vegada 
més capaç i amb més facilitat. Per tant, en aquest 
Postgrau de Pràctica Jurídica experimentes una 
evolució, has deixat de ser estudiant per començar a 
convertir-te en un professional.

Destacaries una mica més de l’Escola de Pràctica 
Jurídica?
Entre els professors i els companys es crea un clima 
molt especial i un vincle que crec que serà molt dura-
dor. I és que hem passat moltes vivències junts: hem 
passat nervis, ens hem equivocat, ens hem desanimat 
quan les coses no ens han sortit com esperàvem i ens 
hem animat després amb els èxits posteriors. I sem-
pre acompanyats dels professors, que ens han vist 
evolucionar des dels nostres primers maldestres pas-
sos fins al final, com si es tractés d’un nen que aprèn 
a caminar. I, és clar, tot això genera una màgia especi-
al. Francament, estic a dos mesos d’acabar l’EPJ i fer 
aquest curs és la millor decisió que he pogut prendre.

Amb aquesta àmplia oferta acadèmica, l’ICAB 
reafirma el seu compromís amb l’excel·lència i la 
formació continuada dels advocats i altres profes-
sionals del dret.
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“La seguretat és un pilar bàsic 
per garantir la cohesió social 
a la ciutat i la protecció de 

les persones més vulnerables”
Text: Roser Ripoll i Judit Figueras     Foto: Ajuntament de Barcelona

JAUME COLLBONI, ALCALDE DE BARCELONA
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Per un costat, hem començat a aplicar el topall als imports del 
lloguer, que ja està donant els seus primers resultats amb un 
lleuger descens dels preus (mentre a altres grans ciutats d’Es-
panya segueixen pujant) i també hem anunciat que al 2028, els 
10.000 pisos turístics de la ciutat passaran al mercat residencial. 
Perquè volem que, prioritàriament, els pisos siguin per viure-hi.

També hem accelerat el ritme de construcció d’habitatge as-
sequible amb l’objectiu d’incrementar l’oferta disponible. Des 
de l’inici de mandat, hem lliurat prop de 700 claus de pisos, i 
preveiem que al 2027 n’haguem lliurat 3.300. 

També estem preparant noves mesures per activar el ritme 
de construcció de nou habitatge a la ciutat, tant d’iniciativa 
pública com privada, amb convenis de col·laboració amb el 
Govern de la Generalitat i el Govern d’Espanya, així com amb 
el Consorci de la Zona Franca.

I, finalment, estem generant nou sòl per construir. Això no 
s’havia fet fins ara. A Barcelona encara hi ha sòl per construir 
habitatge, però no s’ha gestionat urbanísticament per posar-lo 
a disposició dels operadors. Ara ho estem fent.

Totes aquestes mesures les estem impulsant per convicció, 
perquè creiem que és absolutament imprescindible garantir 
el dret a l’habitatge, tal com recull la Constitució. Però també 
ho fem per corresponsabilitat envers la ciutadania: l’habitatge 
és avui un dels principals problemes socials, i des dels poders 
públics li hem de donar una resposta clara i eficaç.

La inseguretat és percebuda com un altre dels principals 
problemes a Barcelona. Quines accions s’estan fent per 
revertir aquesta situació?
Com a alcalde, des del primer moment, estic molt atent al 
repte de la seguretat. Per a mi, la seguretat és una política 
social, un pilar bàsic per a garantir la cohesió social a la ciutat 
i garantir la protecció de les persones més vulnerables. La se-
guretat és una condició per a l’exercici dels drets i llibertats.

Per això, estem liderant una ofensiva en favor de més i mi-
llor seguretat. 

Hem incrementat els efectius de la Guàrdia Urbana, arribant 
fins a gairebé 3.500 agents, el màxim històric del cos. 
També estem reforçant la cooperació amb Mossos d’Es-
quadra, tornant a establir operatius conjunts d’investigació 
centrats en combatre delictes com la multireincidència, les 
armes blanques i els narcopisos. I darrerament, vam anun-
ciar un important acord amb l’Estat i la Generalitat, per a 
reforçar la planta judicial, amb la creació de 5 nous jutjats a 
Barcelona: un de guàrdia per a delictes lleus i quatre penals 
de reforç per a judicis ràpids, que permetran reduir dràstica-
ment els terminis d’assenyalament.

Que ha representat per a la seva carrera professional i per-
sonal esdevenir l’alcalde de Barcelona?
És el més alt honor ser l’alcalde de Barcelona, en tots els 
sentits, tant a nivell personal com professional. És el repte 
més gran de la meva vida i l’afronto amb tota la humilitat, amb 
el coratge i la convicció de treballar sempre en benefici de la 
ciutat i per servir a tots els barcelonins i barcelonines.

Quines han sigut les prioritats que s’ha marcat per al seu 
mandat?
El meu objectiu és fer una Barcelona amb més qualitat de 
vida i oportunitats, habitable, pròspera, culta i saludable. 
Una ciutat amb ambició global i escala humana, capaç de fer 
realitat tot allò que es proposa, tal com ha demostrat al llarg 
de la seva història, en els moments més difícils i també en 
els més excepcionals.

Els reptes actuals són canviants i complexos. La transi-
ció ecològica i digital ens obren noves oportunitats, però 
també generen noves problemàtiques. Alhora, vivim un 
canvi radical en la manera de construir les ciutats degut al 
poder transformador de les noves tecnologies. Però hi ha 
una constant en l’èxit de Barcelona: la capacitat de lideratge 
de l’Ajuntament, la determinació i la responsabilitat del seu 
Govern municipal, i l’aliança amb el conjunt de la societat.

La Barcelona dels propers anys ha de permetre el desenvolu-
pament ple de la seva ciutadania facilitant l’accés a l’habitatge, 
millorant l’espai públic i la seguretat, invertint en els barris que 
més ho necessiten i adaptant-nos a les conseqüències del canvi 
climàtic. Aquest és l’objectiu dels 4 grans plans d’acció munici-
pal: el pla viure, el pla endreça, el pla de barris i el pla clima.

I ens proposem fer-ho garantint la igualtat, assegurant que 
ningú no quedi enrere i tenint en compte la realitat metro-
politana.

Una de les principals problemàtiques que ha d’afrontar la 
ciutat és la manca d’habitatge, especialment per a joves 
i col·lectius més vulnerables. Quines polítiques s’estan 
impulsant per revertir aquesta situació?
Garantir el dret a l’habitatge s’ha convertit en un dels principals 
reptes i és una de les meves grans prioritats com alcalde. No 
podem permetre que moltes persones, especialment joves i 
famílies treballadores, no puguin desenvolupar els seus pro-
jectes de vida a Barcelona a causa de les dificultats en l’accés 
a l’habitatge. Constatem que hi ha un clar malestar social res-
pecte a aquesta qüestió i és imprescindible que les instituci-
ons públiques li donem resposta.

Des de l’Ajuntament, tot i no ser l’administració competent en 
habitatge, estem fent servir totes les eines al nostre abast per 
afrontar aquesta dificultat. 
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Aquestes mesures ens han d’ajudar a millorar la percepció de 
seguretat i a seguir consolidant la millora en les dades que ja 
s’han començat a veure: respecte al 2023 els furts s’han reduït 
un 5,1%, els robatoris amb força han baixat un 4,3% i els 
robatoris amb violència han caigut un 7,7%. Tot plegat, ho dic 
amb prudència, ens indica que estem doblegant la corba de la 
delinqüència. Seguirem en aquesta línia, treballant amb tots 
els cossos de seguretat i tots els agents implicats.

L’Ajuntament de Barcelona ha estat capdavanter en liderar 
tot un conjunt de consistoris que estan treballant per comba-
tre de forma eficient la multireincindència. En què consistirà 
el pla de xoc per agilitzar procediments que ha anunciat? 
Aquest pla contempla adoptar les mesures legislatives que 
va presentar el Col·legi de l’Advocacia de Barcelona?
Com a alcalde, jo estic al costat d’aquelles iniciatives que aju-
din a millorar la seguretat i la convivència a la ciutat, com con-
sidero que és el cas de les propostes per tal de lluitar contra 
la multireincidència que va presentar el Col·legi i a les quals he 
donat suport públicament. 

Crec que el reforç de la planta judicial a la ciutat, amb la creació 
de 5 nous jutjats, que ja hem anunciat juntament amb l’Estat 
i la Generalitat, ajudarà a reduir notablement els terminis 
d’assenyalament i agilitzarà els procediments judicials. No 
pot ser que estiguem més d’un any per celebrar un judici. Ara 
ho resoldrem. Podrem fer un 30% més de judicis, que ens 
permetran reduir progressivament el terminis d’assenyalament 
fins a situar-los entre 2 setmanes i 1 mes.

Aquesta és una de les principals peticions que jo havia 
plantejat al Ministeri de Justícia, com també li vaig demanar 
al nou president de la Generalitat en la primera reunió que 
vam mantenir.

En aquesta mateixa línia, també hem acordat que la Guàrdia 
Urbana pugui tenir accés als historials de multireincidència 
a través de la base de dades dels jutjats. Així, podran saber 
si la persona compta amb antecedents delictius i de quina 
naturalesa i, per tant, saber si se li ha d’aplicar l’agreujant de 
multireincidència que estableix el Codi Penal. La nova mesura 
permetrà fer un ús més eficient de les agendes d’assenya-
laments i evitar carregar-les innecessàriament, la qual cosa 
repercutirà positivament en la reducció dels terminis. 

Tenen dades de com afecta la multireincidència a Barcelona?
La multireincidència té una afectació important a la nostra 
ciutat, tant a nivell de seguretat ciutadana com pel que fa a 
sectors tan rellevants com el comerç. 

Les darreres dades, publicades a la Junta Local de Seguretat 
de l’estiu passat, ens diuen que a Barcelona hi ha 265 delin-
qüents que han estat detinguts 1.620 vegades i als quals se’ls 

han imputat 4.676 fets penals, principalment furts i robatoris 
violents. La magnitud de les dades ofereix una idea clara 
de la millora que suposaria poder actuar de forma efectiva 
a nivell judicial contra aquests individus. És imprescindible 
acabar d’una vegada per totes amb la sensació d’impunitat 
d’aquests delinqüents. 

L’objectiu és que els delinqüents multireincidents siguin jut-
jats amb celeritat amb els agreujants que ja permet la llei i 
ingressin a presó quan correspongui. Eliminant la delinqüèn-
cia dels multirreincidents aconseguirem reduir significativa-
ment els delictes a la ciutat.

Quin és el posicionament del consistori de Barcelona 
sobre el turisme, una ciutat que es va situar en el mapa 
arran dels Jocs Olímpics i que no ha deixat de créixer el 
seu volum de turistes. 
El turisme és molt important a la nostra ciutat, com a factor 
de desenvolupament econòmic i creació de llocs de treball. 
Ara bé, no podem ni volem morir d’èxit. El creixement turístic 
no pot ser infinit per la simple raó que el món que compartim 
tampoc és infinit. La nostra proposta és defensar que cal pri-
oritzar la qualitat de l’oferta turística, i apostar per la cultura, la 
gastronomia i la sostenibilitat, per davant de la quantitat.

Avui, hi ha un consens molt ampli sobre el fet que necessitem 
gestionar millor aquest sector, reduint les seves externalitats ne-
gatives i augmentant el retorn social cap a la ciutat. El turisme ha 
de ser responsable i corresponsable amb els reptes de la ciutat.

És el que ens demana la ciutadania i és el que està fent el 
Govern municipal, amb mesures com l’increment del recàrrec 
de la taxa turística fins al màxim que ens permet la llei, o amb 
projectes com el pla per climatitzar totes les escoles públi-
ques de primària gràcies als ingressos del turisme. També, en 
aquesta mateixa línia, hem pres una decisió molt rellevant, que 
és apostar per eliminar els pisos turístics, perquè això afavorirà 
la convivència veïnal, i sobretot, anirà en favor d’ajudar a garan-
tir el dret a l’habitatge a la ciutat.

El turisme és una font de riquesa però cal regular-lo millor per 
reduir els seus impactes negatius en la ciutat.

Barcelona ha estat pionera en el model de les superilles 
per millorar la qualitat de l’espai públic i reduir el trànsit. 
Es continuaran implementant a tota la ciutat? 
Barcelona té una llarga tradició en matèria de pacificacions 
de l’espai públic, des de fa molts anys. Exemples d’això són 
les transformacions del Portal de l’Àngel o dels carrers de la 
Vila de Gràcia, que es van fer fa dècades i avui formen part de 
l’ADN de la pròpia ciutat. També a l’Eixample fa 15 o 20 anys es 
va pacificar el carrer Enric Granados i es van ampliar voreres i 
reduir carrils de circulació al Passeig de Sant Joan.
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Per tant, això s’ha fet des de fa molts anys i naturalment, s’ha 
de continuar fent, de forma progressiva, posant les persones 
al centre i dialogant amb tots els actors implicats. Volem una 
ciutat més amable, habitable i saludable.

Però cal fer-ho atenent a totes les necessitats que té la mobi-
litat en una ciutat. El transport públic ha de ser un aliat de les 
pacificacions, no podem pacificar carrers per on passen línies 
d’autobús. Com tampoc podem obviar la necessitat de la dis-
tribució urbana de mercaderies. L’hem de fer més eficient però 
seguirà existint. I els carrers de la ciutat han de donar resposta 
a totes aquestes necessitats.

Pacificarem allà on sigui possible i convenient, com sempre 
hem fet, tenint en compte les múltiples necessitats d’una gran 
ciutat com Barcelona.

Hi ha plans per augmentar els espais verds o implementar 
mesures d’adaptació climàtica als espais urbans?
Tot i que el canvi climàtic és un repte global, les grans 
ciutats com Barcelona tenim un paper fonamental per 
combatre’l i pal·liar els seus efectes entre la ciutadania. 
Precisament per això acabem de presentar el Pla Clima, a 
través del qual s’invertiran 1.800 milions d’euros fins a l’any 
2030 per a que la ciutat avanci cap a la neutralitat climàtica i 
accelerar la transició energètica.

Entre les principals mesures previstes, està l’extensió de 
refugis climàtics, la climatització d’escoles i residències, la ins-
tal·lació de més ombres a l’espai públic (per exemple en zones 
amb jocs infantils), la creació de nous espais verds, com el nou 
parc que acabem d’obrir a Can Batlló, el pulmó verd de la gran 
clariana de Glòries o el futur parc de La Sagrera.

També hem començat a adaptar el litoral, amb el nou passeig 
de la Mar Bella, que s’endarrerirà 20 metres.

Té previst ampliar la xarxa de transport públic o introduir 
altres mesures per facilitar els desplaçaments dins la ciu-
tat i reduir l’ús del vehicle privat?
La nostra aposta per potenciar i millorar el transport públic 
és ferma i decidida. No en va, estem tornant a posar sobre la 
taula la necessitat d’ampliar el metro, que és clau per facilitar 
els desplaçaments dins de la ciutat i connectar-nos millor amb 
l’àrea metropolitana.

Ampliar el metro va ser una de les primeres peticions que 
li vaig fer al nou president de la Generalitat, i ja comencem 
a veure els fruits: s’ha licitat la redacció del projecte per al 
perllongament de la línia 4 des de l’estació de La Pau fins a La 
Sagrera, i també hem acordat actualitzar el projecte que en el 
futur ha de permetre fer arribar la línia 2 a Montjuïc, a la Marina 
del Prat Vermell i a la Zona Franca.  

També acabem de posar en marxa una nova fase d’ampliació 
del Tramvia per la Diagonal, entre Glòries i Verdaguer, avançant 
així en una aposta molt clara per un transport més verd, efici-
ent i sostenible, en benefici de tothom.  

L’ús del vehicle privat a la ciutat ja és minoritari entre els resi-
dents de Barcelona. Menys del 20% dels desplaçaments es 
fan amb vehicle privat. El problema el tenim amb els desplaça-
ments entre Barcelona i les ciutat de l’àrea i la regió metropoli-
tana.  Aquí el pes del vehicle privat encara és massa important. 
La solució és la mateixa: millorar el transport públic. Millorar el 
servei de Rodalies –en què s’estan fent importants inversions 
per part del Govern d’Espanya-, ampliar el servei de Ferrocarrils 
de la Generalitat- i millorar el sistema d’autobusos interurbans, 
que està registrant un increment molt important de viatgers. 
Per aquesta raó, hem acordat amb el Govern de la Genera-
litat un pla per construir noves estacions intermodals per a 
autobusos interurbans que facin més eficients i més còmodes 
aquests desplaçaments. 

Va estudiar la carrera de Dret. De quina manera li han 
servit aquests estudis per desenvolupar la seva tasca com 
a alcalde?
Puc afirmar que em sento molt orgullós de ser llicenciat en 
Dret. Perquè el Dret em va oferir una determinada perspectiva 
sobre la garantia dels drets i les llibertats dels ciutadans. El Dret 
és garantia de la nostra vida en llibertat, i el reconeixement de 
drets és l’única via per garantir la igualtat en la diversitat.

El Dret organitza la vida en societat. Els poders públics l’utilit-
zem com a eina per organitzar millor la convivència.

El Dret també ens ofereix eines que són molt útils quan es 
tracta d’avaluar i prendre decisions com a servidor públic, 
sobretot quan es tracta de gestionar millor la complexitat que 
implica una ciutat tan dinàmica i diversa com és Barcelona.

Quina relació manté amb l’advocacia?
Des de fa anys mantinc una col·laboració estreta amb l’Il·lustre 
Col·legi de l’Advocacia de Barcelona, tant pel que fa al treball 
conjunt en iniciatives i propostes que ens ajudin a millorar la 
ciutat, com també per seguir de prop l’activitat del propi col·le-
gi. Sóc advocat i m’interessa tot allò que estigui relacionat amb 
l’actualitat i l’exercici de la professió.

Què li agrada fer en el seu temps lliure?
Sóc un apassionat de la lectura i gaudeixo molt de la cuina, 
perquè són activitats que em relaxen i m’ajuden a pensar i 
reflexionar sobre el present i el futur. Però sobretot, en el meu 
temps lliure m’agrada passejar per la ciutat. Barcelona està 
plena de racons que mereix la pena descobrir i, encara avui, 
després de molts anys coneixent-la i gaudint-la, la ciutat em 
segueix sorprenent i enamorant.



RESPONSABILITAT  
SOCIAL CORPORATIVA

FUNDACIÓ AURA: 
INCLUSIÓ SOCIAL 
I LABORAL PER 
A PERSONES AMB 
DISCAPACITAT 
INTEL·LECTUAL
 
Des de 1989, AURA ha estat a l’avantguarda de la 
inclusió social i laboral de persones amb discapacitat 
intel·lectual, compromesa amb la millora de la seva qua·
litat de vida. La nostra missió és clara: facilitar la inclusió 
plena d’aquestes persones en tots els àmbits de la vida 
mitjançant la metodologia “Vida i Treball amb Suport”. 
Aquest enfocament no només promou la participació 
activa, sinó que també permet a cada individu assolir el 
seu màxim potencial en un entorn que valora el respecte 
i l’apoderament.

La inclusió és, per tant, un dels nostres valors fonamen·
tals; creiem en un món on cada persona és acceptada 
i valorada per les seves capacitats, sense cap mena de 
discriminació.

Història d’Innovació i Canvi 
AURA és pionera a Espanya i Europa en implementar 
el model de “Treball amb Suport”, inspirat en iniciatives 
similars dels Estats Units als anys 80. Des de llavors, 
hem desenvolupat estratègies personalitzades que han 
permès a més de 400 persones amb discapacitat intel·
lectual integrar·se amb èxit al mercat laboral. La nostra 
trajectòria ha estat reconeguda amb nombrosos premis, 
un reflex del nostre compromís continu amb la millora 
de la qualitat de vida de les persones amb discapacitat 
intel·lectual.

Projectes Transformadors 
Els nostres programes abasten diverses àrees, des de la 
formació laboral fins a l’acompanyament en la vida inde·
pendent. Oferim un enfocament personalitzat que inclou 
formació prelaboral, itineraris d’aprenentatge i progra·
mes de suport vital, adaptats a les necessitats individu·
als de cada participant. Això no només ajuda a optimitzar 
la seva autonomia i responsabilitat, sinó que també 
potencia el seu desenvolupament emocional i social.

La inclusió laboral és una realitat i, amb la col·laboració 
de més de 300 empreses inclusives i el suport adequat, 
l’èxit és assolible.

Metodologia del Treball amb Suport 
És un enfocament innovador dissenyat per integrar 
persones amb discapacitat intel·lectual al mercat laboral 
ordinari, garantint·ne una inclusió efectiva. Es basa en 
principis fonamentals com la individualització, que per·
met la creació d’un pla de suport personalitzat.

Aquest procés comença amb la preparació i formació, on 
s’ensenyen habilitats transversals i laborals necessàries 
per al treball. Posteriorment, una persona exerceix el 
rol de preparadora laboral, acompanyant l’empleat en el 
seu lloc de treball i actuant com a enllaç entre la persona 
amb discapacitat intel·lectual i l’empresa, assegurant 
que s’implementin les adaptacions necessàries. A més, 
es duu a terme un seguiment continu per avaluar el pro·
grés i ajustar el suport segons sigui necessari, fomen·
tant l’autonomia de l’empleat a mesura que s’adapta al 
seu entorn laboral.

Els beneficis d’aquesta metodologia són evidents: pro·
mou una inclusió real, augmenta l’autoestima i millora 
la qualitat de vida de les persones, alhora que enriqueix 
les empreses amb la diversitat que aporten aquests 
empleats.

Mirant cap al Futur 
Avui dia, AURA s’ha consolidat com un referent de pro·
grés, inspirant altres organitzacions a seguir el seu camí 
cap a una societat més inclusiva. Amb un enfocament 
inquebrantable en la millora contínua, seguim cercant 
noves formes de promoure la inclusió i l’apoderament 
de les persones amb discapacitat intel·lectual.
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Aquesta PROposta és per a tu, de
PROfessional a PROfessional.

T’abonem el 10%
de la quota de
col·legiat fins a 50
euros
Si ets membre de l' Il·lustre Col·legi de l'Advocacia de
Barcelona t’abonem el 10 % de la teva quota de col·legiat o
associat, amb un màxim de 50 euros per compte.

La bonificació es fa un únic any per a quotes domiciliades
durant els 12 primers mesos (es considera com a primer mes
el de l’obertura del compte). El pagament es fa en el compte el
mes següent als 12 primers mesos.

Aquesta oferta és vàlida fins al 31/12/2024 per a clients
nous amb la quota domiciliada en un compte de la gamma
Sabadell PRO.

Contacta amb nosaltres i identifica’t com a membre del teu
col·lectiu i un gestor especialitzat t’explicarà detalladament els
avantatges que tenim per a PROfessionals com tu.

T’estem esperant.

sabadellprofesional.com 900 500 170



ARTURO PUEBLITA, PRESIDENTE DEL ILUSTRE 
Y NACIONAL COLEGIO DE ABOGADOS DE MÉXICO
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Al día de hoy, en pleno siglo XXI, el resurgimiento del 
populismo político ha generado una irrupción de nuevas 
formas de crear y justificar cambios constitucionales en 
muchos países; en base a campañas políticas de des-
información han surgido nuevas formas de regulación 
constitucional basadas en diagnósticos fáciles de vender 
a la población; sin embargo, estas reformas no traen 
como finalidad la mejora de los problemas sociales, sino 
la búsqueda del control político y de las instituciones. 
En el caso mexicano hemos visto, con mucha tristeza, 
la demolición del sistema de contrapesos jurídicos cons-
titucionales, para dar paso al control de un solo grupo 
sobre los poderes ejecutivo, legislativo y ahora también 
del judicial.

En relación a los objetivos que nos habíamos trazado 
para la presidencia, en el colegio de profesionistas más 
antiguo del continente americano, se trata justamente 
de ayudar a tener una profesión jurídica con una abo-
gacía fuerte, y generar interés para atraer no al mayor 
número de afiliados, sino a los mejores perfiles pro-
fesionales que voluntariamente se someten al código 
de ética y a los controles deontológicos del Ilustre y 
Nacional Colegio de Abogados de México, al tiempo que 
puedan encontrar una organización que defienda sus 
derechos como profesionales; incluso habiendo partici-
pado en el acompañamiento y protección de compañe-
ros que fueron sujetos a procesos penales por haber 

¿Qué supone a nivel personal y profesional ser el 
presidente del Ilustre y Nacional Colegio de Aboga-
dos de México? 
Ser presidente del Ilustre y Nacional Colegio de Abo-
gados de México ha sido un gran honor, ya que me 
permite servir a la abogacía mexicana y cumplir con una 
función social crucial en México: promover valores como 
la legalidad, la democracia y el Estado de Derecho.

¿Cuáles son los principales retos y objetivos que se 
ha marcado al frente de la Corporación?
Los retos han sido variados y complejos; uno de los 
principales ha sido la falta de cohesión en la profesión 
jurídica en México. Desde hace más de 100 años, la 
colegiación obligatoria fue suprimida como una medida 
para debilitar la profesión jurídica, que en el siglo XIX y 
principios del XX tuvo un papel activo en la defensa de 
las libertades y en el establecimiento de un país regido 
por leyes frente a los autoritarismos. En pleno siglo XXI, 
el resurgimiento del populismo político ha dado lugar a 
nuevas formas de justificar cambios constitucionales, 
frecuentemente apoyadas en campañas de desinfor-
mación. Estas reformas no buscan resolver problemas 
sociales, sino lograr el control político e institucional. En 
México, hemos sido testigos de la erosión del sistema 
de contrapesos constitucionales, cediendo el control a 
un solo grupo que domina los poderes Ejecutivo, Legis-
lativo y, ahora también, el Judicial.

“Ante la posible pérdida de 
independencia judicial en México, 
la prevención de conflictos jurídicos 

y el uso de métodos alternativos 
de solución de controversias 

serán fundamentales”
Text: Roser Ripoll    Foto: Albert Muñoz i Roser Ripoll
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realizado su función de defender a sus clientes. También 
hemos centrado los esfuerzos en generar actividades de 
educación continua para la abogacía mexicana, tanto en 
cursos, talleres y diplomados que permiten desarrollar 
nuevas o perfeccionar habilidades, como también la rea-
lización de una gran cantidad de actividades de difusión 
sobre novedades y reformas legales. 

¿Era necesaria llevar a cabo una reforma dentro del 
sistema judicial mexicano?
Los sistemas jurídicos y de impartición de justicia son 
perfectibles, y siempre pueden beneficiarse de refor-
mas que mejoren las condiciones de los justiciables. Sin 
embargo, estas reformas deben contar con el respaldo 
de expertos y basarse en diagnósticos sociales sólidos. 
En México, desafortunadamente, hemos presenciado 
reformas constitucionales sin diagnósticos integrales, lo 
que podría resultar en consecuencias aún más graves 
que los problemas que se buscaban corregir.

Para contextualizar, la Constitución de México fue mo-
dificada para que todos los jueces y magistrados sean 
elegidos por voto popular. Sin embargo, los poderes 
Ejecutivo, Legislativo y Judicial son los responsables de 
elaborar las listas de candidatos para cada puesto, lo 
que significa que son los políticos quienes tienen control 
sobre las propuestas y, en última instancia, sobre los 
jueces. Esto reduce considerablemente la equidad en la 
postulación y favorece a quienes tienen experiencia en 
campañas políticas y movilización social, dejando a los 
jueces de carrera en una clara desventaja. Esta medida 
plantea serios cuestionamientos sobre la independencia 
de la justicia en el país.

¿Cree que esta reforma responde a los intereses de 
ciertos grupos políticos?
Lamentablemente, esto parece responder a intereses 
políticos, más que a la mejora del sistema de justicia. Al 
asegurar que aliados políticos ocupen puestos en el poder 
judicial, se elimina la división de poderes y el control 
constitucional, perdiéndose la imparcialidad que debería 
caracterizar a la justicia en un Estado de Derecho.

La reforma establece que la elección del Poder Ju-
dicial se realizará por voto popular. ¿Este cambio 
puede influir o restar independencia a la figura de 
los/las jueces en México?
Como mencioné, los candidatos serán propuestos por 
los políticos, y no por instituciones sociales como uni-
versidades o asociaciones de abogados. Los requisitos 
para postularse como juez son mínimos, lo cual facilita 
el acceso de personas con menor capacidad jurídica y 
experiencia, lo que aumenta la posibilidad de que sean 

controlados políticamente. Este enfoque debilita las 
competencias y capacidades del sistema judicial.

¿Es una cuestión de contenido o también de forma, 
puesto que la celebración de la sesión fue tensa por 
existir corrientes totalmente contrapuestas que se 
expusieron y también hubo unos manifestantes que 
irrumpieron en el pleno y se acabó trasladando la 
celebración del mismo a otra sede?
La reforma fue aprobada a pesar de la oposición de jue-
ces, magistrados y otros trabajadores del poder judicial, 
quienes entendían bien las implicaciones negativas. La 
eliminación de concursos de oposición, que permitían 
el acceso a puestos judiciales mediante mérito, ha sido 
reemplazada por un sistema controlado por los poderes 
políticos. Además, durante las votaciones, se presenta-
ron incidentes en los que la falta de transparencia y el 
control sobre los parlamentarios fueron evidentes, con-
solidando un control político mayoritario en el Congreso.

Es importante dejar constancia que el partido en el 
gobierno no contaba con la mayoría parlamentaria que 
requería para reformar la constitución, pero esta fue 
lograda gracias al ofrecimiento de posiciones en la es-
tructura del parlamento a 2 senadores de la oposición y 
ofertas de futuras candidaturas para que se cambiaran 
de lado. Otro caso de negociación en la que no se sabe 
bien si mediante una simulación o una retención ilegal 
real se evitó que otro senador de oposición se presen-
tara a votar alegando que su padre había sido retenido 
ilegalmente por el Fiscal General de sus Estado, y por 
otro senador sobre el cual era un hecho notorio que exis-
tían causas penales abiertas en su contra y de su familia 
las cuales desaparecieron tan pronto como votó con el 
oficialismo. 

Debiendo reiterar también que, derivado de unas manio-
bras políticas, el 56% de votos obtenidos en la elección 
federal del 2 de junio, se convirtieron en una sobrer-
representación del 74% en el Congreso de la Unión, 
para poder llevar a cabo la reforma, mientras que el 1% 
adicional que necesitaban lo obtuvieron mediante los 
mecanismos de cooptación y coerción mencionados 
anteriormente.

¿Cuáles son los principales retos que tiene la aboga-
cía de México actualmente? 
Los retos actuales son inmensos, ya que ante la posible 
pérdida de independencia judicial, la prevención de 
conflictos jurídicos y el uso de métodos alternativos 
de solución de controversias serán fundamentales. Sin 
embargo, será evidente que temas tributarios y penales 
de carácter político no podrán resolverse mediante estas 
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medidas y, por ello, la protección de los derechos huma-
nos en el sistema interamericano será una herramienta 
crucial. Por este motivo, el INCAM propone la creación 
de un observatorio de sentencias para monitorear reso-
luciones que no cumplan con estándares legales adecu-
ados y acompañar a los afectados en la presentación de 
denuncias cuando corresponda.

Por esta razón, ante la previsible pérdida de indepen-
dencia y calidad en las sentencias, el Ilustre y Nacional 
Colegio de Abogados de México (INCAM) convocará la 
creación de un observatorio de sentencias definitivas, 
en el cual no se busca de ninguna forma pretender ser 
una instancia jurídica, pero lo que si podremos hacer con 
otras instituciones nacionales y extranjeras será detectar 
aquellas resoluciones que se aparte gravemente de los 
estándares jurídicos para en su caso acompañar a los 
justiciables a la presentación de denuncias ante el Tribu-
nal de Disciplina, ante la Fiscalía General de la República 
(cuando existiera un posible delito) o ante la Comisión 
Interamericana de Derechos Humanos.

¿Qué papel considera que va a tener la Inteligencia 
Artificial dentro de la abogacía?
La Inteligencia Artificial es una herramienta poderosa 
para la abogacía, permitiendo optimizar la búsqueda de 
información, redacción y resumen de contenido. Los 
abogados que no adopten esta tecnología corren el 
riesgo de quedarse obsoletos. Es fundamental que la 
profesión incorpore estas innovaciones para aumentar 
su eficiencia y precisión.

¿Qué consejo le daría a alguien que se inicia en el 
ejercicio de la profesión?
Encontrar un método de estudio que permita mantener-
se actualizado en reformas y cambios legales. Participar 
en actividades de colegios profesionales, congresos 
internacionales, y suscribirse a boletines de noticias jurí-
dicas es esencial para la práctica efectiva de la abogacía.

¿Qué relación mantiene con la abogacía española?
La relación institucional del INCAM con la abogacía 
española es inmejorable. En primer lugar señalar que 
nuestro Colegio tiene lazos históricos muy importantes 
con España, pues nosotros surgimos en 1760 mediante 
una Cédula Real expedida por Carlos III, cuando México 
formaba parte del imperio español y durante más de 60 
años nuestro INCAM agrupó a los abogados que podían 
litigar en las reales audiencias de México y Guadalajara, 
además de permitir la participación de otros colegas 
peninsulares y a su vez los abogados novohispanos 
tenían la posibilidad de atender asuntos en España 
peninsular. 

Con el paso de los años las relaciones se han mantenido 
y hemos tenido canales de comunicación y colaboración 
institucional desde hace 265 años, debiendo señalar que 
las tradiciones jurídicas de México en muchas ocasiones 
tienen una fuerte influencia en derecho continental eu-
ropeo y que una gran cantidad de juristas mexicanos se 
han formado en las mejores universidades de España. 

A finales del mes de septiembre mantuvo una re-
unión con el decano de la abogacía barcelonesa, 
Jesús M. Sánchez, y se renovó el convenio de herma-
namiento entre ambas instituciones. ¿Qué beneficios 
conlleva esta alianza?
Esta alianza ofrece la posibilidad de realizar actividades 
conjuntas en formación jurídica y estudios de derecho 
comparado. Además, facilita la internacionalización de la 
abogacía de Barcelona, en particular en la colaboración 
con empresarios mexicanos que tienen negocios en Bar-
celona o intereses en México.

¿Porque se decantó por la abogacía como profesión?
Siempre he visto la abogacía como una profesión noble, 
que permite defender derechos fundamentales. A través 
de ella, se contribuye a promocionar valores como los 
derechos humanos, la democracia, la justicia y la libertad, 
colaborando así en la construcción de un mundo mejor.

¿Si no hubiera sido abogado, qué otra profesión le 
hubiera gustado ejercer?
Si tuviera que elegir de nuevo, volvería a escoger la 
abogacía, ya que me siento pleno en esta profesión. No 
obstante, si no fuera abogado, tal vez hubiera explorado 
una carrera en la industria del cine.

¿Qué le gusta hacer en su tiempo libre?
Me apasiona la historia y los viajes. En mi tiempo libre, 
disfruto de la lectura, especialmente sobre temas históri-
cos y políticos. Y viajar siempre que tengo la oportunidad.



            

ESPAI CRAJ: EN DEFENSA 
DE L’ADVOCACIA

Seccions

Des de la CRAJ es defensen els interessos de la 
professió, canalitzant les queixes per les even-
tuals disfuncionalitats que es puguin produir 
davant els òrgans judicials i les administracions, 
així com traslladant els acords i les informacions 
que la Comissió rep per part d’aquestes i que 
són d’interès col·lectiu per referir-se a l’exercici 
de l’advocacia.

En aquest sentit, a l’apartat de la CRAJ de la pà-
gina web de la Corporació, les persones col·legia-
des poden trobar diferents espais amb diferents 
recursos, a més de les notícies que informen 
sobre l’actualitat de la nostra professió. 

Fent un petit repàs dels últims mesos, cosa que 
ens serveix també per fer recordatori de les nove-
tats més recents, un dels aspectes a destacar ha 
estat la signatura de diversos Convenis amb Agèn-
cies Tributàries de diferents Comunitats Autòno-
mes. Ja sigui en el marc d’un acord subscrit per 
l’ICAB o el CGAE, els professionals de l’advocacia 
poden donar-se d’alta com a col·laboradors socials 
per actuar i fer liquidacions de manera telemàti-
ca en nom de tercers, segons es preveu en l’art. 
92.2 LGT. Les Agències Tributàries amb les que 
actualment existeix un marc de col·laboració són: 
Andalusia, Cantabria, Castella i Lleó, Catalunya, 

COMISSIÓ DE 
RELACIONS AMB 
L’ADMINISTRACIÓ  
I LA JUSTÍCIA (CRAJ)

Madrid, La Rioja, Extremadura, Galicia, Regió de 
Murcia, Illes Balears, Castella-la Manxa i València. 

Així mateix, en poc temps farà un any des de que 
a la jurisdicció penal es va acabar el desplegament 
del mòdul del sistema E-Justícia per a la presen-
tació telemàtica d’escrits (que no són denúncies) 
als òrgans judicials d’instrucció, penal i violència 
sobre la dona. Encara estem pendents de la possi-
bilitat de rebre les comunicacions per Noticat, im-
plantat en altres jurisdiccions, per la qual cosa, ara 
ens trobem en una situació de certa transitorietat 
en què els professionals de l’advocacia podem 
presentar –obligatòriament, recordem- escrits 
penals, però ens continuen notificant per correu 
electrònic o per altres vies. 

D’altra banda la Junta de jutges sectorial de famí-
lia de Barcelona, en data de 7 de juny de 2024, va 
adoptar un Acord per a la unificació de bones pràc-
tiques en la realització de les audiències dels me-
nors, per tal de garantir el drets dels nens, nenes 
i adolescents de ser escoltats, d’acord amb l’art. 
12 de la Convenció sobre els Drets del Nen de 20 
de novembre de 1989. Algunes pautes, que es 
contemplen en aquest Acord que es pot consul-
tar a l’apartat corresponent de la pàgina web del 
Col·legi (CRAJ: Acords Jutjats, Tribunals i Fiscalia / 
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Acords d’Unificació de Criteris / Civil), fan refe-
rencia a la preferència d’aquestes audiències, en 
l’horari que interrompi el menys possible l’activitat 
escolar del menor i l’adequació de les mateixes a 
la seva situació i desenvolupament. 

També, la sala de govern del TSJCat es va pronun-
ciar recentment sobre el dret d’opció lingüística 
davant els Jutjats i Tribunals, recordant que per 
part de les oficines judicials s’havia de garantir 
que aquest es respectés en els termes previstos 
en l’art. 33 de l’EAC i l’art. 231 LOPJ, que reco-
neix a la ciutadania la possibilitat de relacionar-se 
amb l’Administració de Justícia en la llengua oficial 
que prefereixi.  

D’aquestes i altres qüestions se n’ocupa la CRAJ, 
així com d’una casuística molt diversa de consul-
tes, incidències i peticions de suport. Des dels 
retards injustificats en la tramitació dels proce-
diments, fins als assenyalaments en dates molt 
llunyanes, passant per la manca de suspensions 
d’una vista o compareixença, per coincidir aquesta 
amb un altra o per concórrer un impediment ob-
jectiu o de força major, com pot ser la baixa d’un 
professional de l’advocacia o la mort d’un familiar 
fins al segon grau de consanguinitat o afinitat.

Afortunadament, a més del Protocol de criteris 
orientatius sobre suspensió d’actes judicials, 
signat amb el TSJCat el 13 de gener de 2020, 
s’ha produït una important reforma dels arts. 134 
i 188 de la LEC, entre d’altres, per part del RDL 
5/2023, de 28 de juny, que ha suposat un avenç 
notable quant a les reivindicacions històriques 
que des de l’Advocacia es reclamaven en termes 
de conciliació. 

Encara i així, a part de recordar la importància 
de revisar el termini de tres dies previst en l’art. 
188.1.6º LEC per sol·licitar la suspensió de l’as-
senyalament rebut en segon lloc, i de la prelació 
de les vistes relatives a causa criminal amb presó, 
menor víctima de violència, així com els supòsits 
preferents previstos en el Protocol al que abans 
hem fet referència –procediments de jurat, hi hagi 
o no presos en el procés, judicis i vistes referides 

a l’adopció de mesures protectores o cautelars 
en interès dels menors, o la coincidència d’un 
assenyalament amb un servei de guàrdia del Torn 
d’Ofici prèviament comunicat al lletrat–, de mane-
ra puntual es continuen produint algunes manques 
de suspensions.  

Recordem que el professional de l’advocacia no 
té l’obligació de buscar un substitut –serà, en tot 
cas, una qüestió d’oportunitat que ha de comptar 
amb el beneplàcit del client, qui té dret a escollir 
al seu advocat i defensar-se amb el professio-
nal amb el que ha treballat des del principi i que 
coneix els detalls del seu cas-; així com la pos-
sibilitat, en últim cas, de demanar una nul·litat 
d’actuacions, si un acte se celebra sense la inter-
venció de l’advocat o advocada, que no ha pogut 
comparèixer a aquest amb motiu d’una causa 
legal i justificada. 

Com contactar amb la Comissió de Relacions 
amb l'Administració i la Justícia (CRAJ)? 

  
936 011 212- EXT.5345    

 
craj@icab.cat



RESPONSABILITAT  
SOCIAL CORPORATIVA

FUNDACIÓ 
VILLAVECCHIA: 
CUIDANT LA VIDA DELS 
INFANTS AMB CÀNCER 
I ALTRES MALALTIES 
GREUS DES DE FA        
35 ANYS
 
La Fundació d’Oncologia Infantil Enriqueta Villavecchia 
treballa des del 1989 per oferir la millor qualitat de vida pos-
sible als nens i joves amb malalties greus que els limiten la 
vida. També garanteix el suport i l’acompanyament neces-
sari a les seves famílies, i promou avenços en l’assistència, 
la investigació i la formació en oncologia i hematologia pe-
diàtriques en coordinació amb cinc hospitals de referència 
a Catalunya.

Després d’haver impulsat la xarxa d’atenció pal·liativa pe-
diàtrica a Catalunya, la Fundació Villavecchia s’ha proposat 
crear el primer ‘hospice’ infantil del país, el Pavelló de la 
Victòria, un centre pioner per cuidar la vida dels infants amb 
malalties que no es poden curar. El passat 28 d’octubre es 
van iniciar les obres d’aquest centre al recinte històric de 
Sant Pau. 

El Pavelló de la Victòria serà un espai d’atenció i suport 
integral en cures pal·liatives pediàtriques, seguint el model 
‘hospice’ internacional, i esdevindrà el primer centre 
d’aquestes característiques del país, garantint la millor 
qualitat de vida als infants greument malalts i les seves 
famílies, oferint estades de respir i donant el suport ne-
cessari en el final de vida, així com en el comiat i en el dol. 
El centre s’ubicarà en un pavelló del recinte de Sant Pau, 
declarat Patrimoni de la Humanitat per la UNESCO. 

S’estima que a Catalunya hi ha més de 1.500 infants amb 
necessitats de cures pal·liatives pediàtriques i altres 1.500 
amb malalties cròniques complexes.

En la seva primera fase, les obres del Pavelló de la Victòria 
se centraran en la restauració de la façana i coberta moder-
nista. L’edifici va ser construït fa un segle gràcies a la dona-
ció de la família d’una nena, la petita Victòria Girona, que va 

morir a finals del segle XIX a causa d’una malaltia, i va ser 
dedicat originalment a l’atenció de nens i nenes malalts.

Ara, es convertirà en un espai amable on les famílies 
podran gaudir d’estades de respir i benestar, accedir a 
teràpies de suport i propostes de lleure i oci familiar, i rebre 
l’acompanyament necessari al llarg de la malaltia del seu fill 
o filla, també en els moments més difícils, com els últims 
dies de vida de l’infant malalt.

Per fer-ho possible, la Fundació Villavecchia manté activa 
una campanya de captació de fons a través del web   
www.unavictoriadetots.com, campanya que compta 
amb la participació de personalitats del món de la cultura 
i l’esport com l’actriu Belén Rueda, l’actor Carlos Latre, 
l’entrenador de futbol Luis Enrique Martínez o l’extenista 
i comentarista esportiu Àlex Corretja. 

Quan estigui en funcionament, l’any 2026, el centre donarà 
servei al conjunt d’hospitals integrats a la Xarxa d’Atenció 
Pal·liativa Integral de Catalunya. 

A més d’aquest gran projecte, la Fundació Villavecchia 
manté diversos programes d’atenció psicosocial, organit-
zant activitats i sortides per als petits pacients, oferint pisos 
d’acollida per a les famílies desplaçades i posant a dispo-
sició de les famílies acompanyament de voluntariat, tant a 
casa com a l’hospital.

Col·labora 
Troba més informació i fes la teva aportació  
a www.unavictoriadetots.com

Pots fer una transferència al número de compte  
ES22 2100 1003 1602 0017 1700

Pots fer un Bizum escrivint el codi 01340

Consulta l’actualitat de la Fundació Villavecchia 
i fes el teu donatiu al web www.fevillavecchia.es/ca
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GRUP DE  
L’ADVOCACIA JOVE

Seccions

Hace aproximadamente un año desde la entra-
da en vigor del actual régimen de control admi-
nistrativo de inversiones extranjeras en España 
introducido por el Real Decreto 571/2023, de 4 
de julio, sobre inversiones exteriores. Un periodo 
de tiempo, por lo tanto, razonablemente suficien-
te para hacer una primera valoración del mismo 
y apuntar algunas sugerencias de mejora desde 
el punto de vista de la práctica del asesoramien-
to legal de operaciones transaccionales (M&A) 
consistentes en inversión extranjera directa en 
España (FDI).

El actual régimen de control de inversión extran-
jera español encuentra su origen en la Unión 
Europa y en la vorágine normativa de los pri-
meros meses de pandemia, durante el cual se 
aprobaron diversos paquetes de medidas pro-

teccionistas destinadas a evitar tomas de con-
trol oportunistas de capitales extranjeros no 
europeos sobre empresas españolas que operan 
sectores considerados estratégicos. De hecho, el 
régimen actual parte de la inclusión del Artículo 
7 bis en la Ley 19/2003, de 4 de julio, en virtud 
del cual se aprobó -inicialmente de forma tempo-
ral, ahora ya de forma definitiva- la ‘suspensión 
del régimen de liberalización de determinadas 
inversiones extranjeras directas en España’ (que, 
posteriormente, la prensa bautizó popularmente 
como ‘escudo antiopas’).

En el último año se han sucedido varios casos 
mediáticos vinculados a cotizadas españolas en 
los que este régimen de control ha tenido un rol 
protagonista, como ha sido la adquisición por 
parte de STC Group (Arabia Saudí) de una parti-

Alberto Moral Sánchez
Col·legiat núm. 43.281

SOBRE EL ACTUAL RÉGIMEN 
DE CONTROL ADMINISTRATIVO 
DE LA INVERSIÓN EXTRANJERA 
EN ESPAÑA
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cipación relevante en Telefónica, la no autorizada 
oferta de Ganz-MaVag (Hungría) sobre Talgo, o la 
también truncada oferta de Taqa (Emiratos Ára-
bes Unidos) sobre Naturgy. No obstante, este ré-
gimen también resulta aplicable a operaciones de 
menor tamaño, existiendo un complejo régimen 
de autorización previa sujeto a distintos ámbitos 
objetivos, subjetivos, excepciones y exencio-
nes, que además de casuístico puede variar en 
función de las características de cada inversión 
extranjera.

Como norma 
general, quizá el 
más común de 
los supuestos de 
aplicación de este 
régimen en la 
práctica transac-
cional (M&A) y de 
inversión extran-
jera directa (FDI) 
sea la necesidad 
de obtención 
de autorización 
administrativa 
previa en opera-
ciones consisten-
tes en la toma 
de participación 
de una entidad 
extranjera no 
europea igual o 
superior al 10% 
en empresas es-
pañolas cuya cifra 

de negocio supere los cinco millones de euros 
y se dediquen a alguno de los sectores que la 
norma define como críticos o estratégicos. 

En el contexto geopolítico mundial actual puede 
parecer razonable que un país de la Unión Euro-
pea como España cuente con un régimen de con-
trol sobre la inversión extranjera. No obstante, la 
razón de ser de un régimen administrativo excep-
cional de este tipo se desdibuja completamente 
al atender a los detalles del actual, queriendo 
destacar en estas líneas dos elementos que en 
nuestra opinión claramente lo distorsionan:

En primer lugar, los sectores definidos como 
‘críticos o estratégicos’ son prácticamente todos 
los relativos a tecnologías innovadoras, que 

además la norma se limita a enumerar de forma 
genérica, de manera un tanto inconcreta y am-
bigua de hecho en el listado del RD 571/2023 
se indican genéricamente sectores como tele-
comunicaciones, inteligencia artificial, robótica, 
semiconductores, ciberseguridad, tecnologías 
aeroespaciales, defensa, almacenamiento de 
energía, tecnología cuántica y nuclear, nanotec-
nologías y biotecnologías, materiales avanzados y 
nanotecnología, tecnologías de las ciencias de la 
vida, seguridad digital, conectividad, etc.; asimis-
mo, la definición de ‘insumos fundamentales’ y 
‘entidades con acceso a información sensible’, 
considerados también sectores estratégicos tam-
bién es genérica, sin definirse detalladamente. 

Baste decir que un listado tan genérico y ambi-
guo como el actual convierte en regla general 
lo que debería ser algo excepcional -esto es, la 
necesidad solicitar autorización administrativa de 
forma previa a la realización de una inversión-, 
especialmente cuando se trata de inversión ex-
tranjera no-europea en el ámbito tecnológico.

En segundo lugar, el plazo del que dispone la 
Dirección General de Comercio Internacional e 
Inversiones para responder a las solicitudes de 
autorización es de tres meses.

Se trata de un plazo que, aunque se haya visto 
reducido respecto al plazo genérico de seis meses 
incluido en la normativa anterior, sigue siendo 
muy amplio. Normalmente durante la tramitación 
del expediente de autorización las inversiones 
extranjeras se encuentran paralizadas sujetas a 
condición suspensiva, a la espera de la obtención 
de la resolución administrativa correspondiente 
(que, además, puede llegar a exigir condiciones de 
forma discrecional por la administración).

Habida cuenta de que las consecuencias de no 
obtener la autorización previa cuando ésta resul-
te preceptiva son muy drásticas –conforme al RD 
571/2023, privándose a las operaciones de inver-
sión de ‘validez y efectos jurídicos en tanto no 
se produzca su legalización’–, por una cuestión 
de responsabilidad, en la práctica transaccional 
(M&A) al asesor legal se ve prácticamente obliga-
do a plantear la necesidad de solicitar autorización 
administrativa previa ante operaciones de inver-
sión extranjera no-europea en España ante la más 
mínima duda de que éstas puedan encajar en el 
ámbito de aplicación de este régimen de control.

LAS 
CONSECUENCIAS 
DE NO 
OBTENER LA 
AUTORIZACIÓN 
PREVIA CUANDO 
ÉSTA RESULTE 
PRECEPTIVA SON 
MUY DRÁSTICAS



ADR-ARBITRATGE

Seccions

BARCELONA SE CONVIERTE EN EL 
EPICENTRO DEL ARBITRAJE INTERNACIONAL

El Colegio de la Abogacía de Barcelona (ICAB) celebró 
el International Arbitration Congress 2024, los días 21 
y 22 de noviembre en la sede colegial. Con el lema ‘Back 
to the Future. 7th Part. Moving Forward’, las dos jorna-
das reunieron a más de sesenta profesionales, abogados 
y expertos de todo el mundo para abordar los principales 
desafíos, avances tecnológicos e innovaciones legislativas 
en el ámbito del arbitraje internacional.

La inauguración, presidida por el decano del ICAB, Jesús 
M. Sánchez, contó con la participación de Frederic 
Munné, diputado de la Junta de Gobierno del ICAB y 
presidente del Tribunal Arbitral de Barcelona (TAB), y del 
presidente de la Comisión de Arbitraje del ICAB y decano 
emérito, Pedro Yúfera.

Durante la inauguración, Jesús Sánchez, afirmó que “el 
arbitraje es un instrumento adecuado para resolver muchas 
controversias” y subrayó la importancia de celebrar foros 
como el actual, organizado por la Comisión de Arbitraje del 
ICAB, para contribuir a difundir su conocimiento entre los 
juristas. Sánchez añadió: “El arbitraje es especialmente útil 
para gestionar situaciones derivadas de fenómenos excep-
cionales, donde la figura jurídica de la cláusula rebus sic 
stantibus, ya regulada en la mayoría de países de nuestro 
entorno, podría aplicarse de manera efectiva. Durante la 
pandemia, desde el ICAB propusimos su incorporación a 
nuestro ordenamiento jurídico para ofrecer soluciones rápi-
das y eficaces a los conflictos relacionados con los arrenda-

mientos. Hoy lo reclamamos nuevamente, con el objetivo 
de ayudar a las víctimas de la DANA en Valencia.”

Por su parte, Frederic Munné, señaló que “en un contexto 
de conflictos bélicos, los mecanismos alternativos de reso-
lución de conflictos (ADR), y especialmente el arbitraje, son 
más necesarios que nunca. Estas herramientas promue-
ven la cultura de la paz y ofrecen una flexibilidad única, ya 
que, a menudo, se inician, se desarrollan y se resuelven 
mediante un pacto”. Munné pueso en relieve la eficacia del 
Tribunal Arbitral de Barcelona (TAB), ya que aproximada-
mente el 78% de los laudos se ejecutan sin necesidad de 
reclamar su cumplimiento judicialmente. Además, subrayó 
que alrededor del 35% de los arbitrajes finalizan de manera 
anticipada gracias a acuerdos transaccionales fomentados 
durante el mismo proceso arbitral. Por otro lado, el dipu-
tado de la Junta de Gobierno del ICAB, resaltó la produc-
ción de un pódcast sobre arbitraje y contratación pública, 
elaborado con motivo de la celebración del Congreso. Este 
contenido está disponible en la web del ICAB y en sus 
redes sociales, ampliando el acceso a información especia-
lizada en este ámbito.

Pedro Yúfera resaltó el trabajo de la Comisión de Arbitraje 
del ICAB, desde su nacimiento hace más de una década. 
Yúfera también afirmó que este Congreso Internacional de 
Arbitraje es un referente, ya que aborda en cada edición 
temas de máxima actualidad con los mejores árbitros y 
juristas de todo el mundo.

Después de la inauguración del Congreso, tuvo lugar una 
primera mesa durante la cual se trató de identificar la 
manera más apropiada de resolver los casos de fraude y 
de corrupción en los arbitrajes internacionales. Esta mesa 
estuvo moderada por José Rosell y contó con las interven-
ciones de María José Menéndez (España), Kathrin Betz 
(Suiza), Andrés A. Mezgravis (Estados-Unidos-Venezuela) 
y de José Astigarraga (Estados Unidos). Las conclusiones 
más relevantes que se pueden deducir de las presenta-
ciones y del debate que generaron son las siguientes. En 
primer lugar, se describieron los diferentes tipos de corrup-
ción y de fraude que se solían encontrar en los arbitrajes 
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internacionales. Seguidamente se observó que existía un 
acercamiento entre la common law y el sistema civilista, 
en cuanto a los criterios utilizados por los árbitros en el mo-
mento de investigar si existió o no corrupción. Igualmente, 
se pudo concluir que la importancia de la carga de la prue-
ba tenía tendencia a diluirse en presencia de “red flags” (o 
banderas rojas). Del análisis de la jurisprudencia inglesa y 
francesa, principalmente, se dedujo que los tribunales de 
dichos países ya no dudaban en criticar explícitamente a los 
tribunales arbitrales, en sus decisiones, cuando éstos no 
investigaban de manera profundizada la existencia eventual 
de una corrupción, no obstante, el mandato otorgado por 
las partes al tribunal arbitral. Como resultado de este deber 
de investigación impuesto a los árbitros, los jueces fran-
ceses e ingleses tienden a verificar si los árbitros han in-
vestigado suficientemente la existencia de una corrupción, 
efectuando así una revisión del fondo del caso y aceptando 
pruebas novedosas. Por último, se habló de la iniciativa que 
tuvo un grupo de trabajo de la Universidad de Basilea de 
elaborar un “Toolkit” para árbitros en materia de corrupción 
y de blanqueo de dinero en el arbitraje internacional, el cual 
se encuentra en fase de revisión para tener en cuenta la 
evolución que ha tenido esta materia desde la publicación 
de este “Toolkit” en el año 2019.

La segunda mesa, que se desarrolló a primera hora del 
viernes 22 de noviembre, abordó el tema de la Inteligencia 
Artificial y el Arbitraje. La mesa fue moderada por Christian 
Herrera y contó con la participación de los expertos Carlos 
Valls (España), Jacqueline López (Alemania y España) y Ma-
deleine Thörn (Suecia). La aproximación al tema escogido 
fue multifocal y se trataron cuestiones conceptuales, dile-
mas éticos, aspectos asociados a la tecnología y sus retos, 
y novedades legislativas y de “soft law”. La mesa tuvo 
muy buena acogida y el público participó activamente con 
diversas reflexiones y comentarios, lo que evidenció que la 
materia seleccionada para esta sesión resulta muy actual y 
preocupa a la comunidad de profesionales del arbitraje.   

La tercera mesa del programa continuó con un tema no 
exento de controversia y distintos puntos de vista bajo el 
título “Arbitraje y contratación pública”. La moderación fue a 
cargo de Isabel Mateu y en ella participaron ilustres experr-
tos en la materia: Jose Mª Alonso (presidente del CIAM-
CIAR), Roger Canals (abogado y árbitro), Alberto Torró 
(abogado del Estado ante el TJUE) y Gustavo Nilo Rivera 
(abogado y árbitro de Perú). El debate se inició con Gustavo 
Rivera quien expuso la experiencia peruana del arbitraje en 
materia de contratación pública que, según expuso, lleva ya 
años y aunque no exento de problemas su balance es po-
sitivo, según palabras del propio ponente. A continuación, 
tanto Jose Mª Alonso como Roger Canals, desde distintas 
perspectivas, abogaron por la posibilidad de implementar 

el arbitraje en los contratos públicos en nuestro país, en 
especial en materia de ejecución de contratos públicos. 
Por último, Alberto Torró expuso de forma clara la lista de 
los “pros” y los “contras” que en su opinión existen en la 
incorporación del arbitraje en esta materia. La sesión conti-
nuó con un animado debate entre los asistentes en el que 
surgieron cuestiones como la “necesidad” y “urgencia” 
ante el colapso de los juzgados contencioso-administrati-
vos, los problemas de ejecución de un eventual laudo, los 
problemas en caso de resolución de cuestiones prejudicia-
les ante el TJUE, etc. Esta sesión fue además, objeto de 
un pódcast disponible en el canal “PodcastIcab” y en el 
que participaron los ponentes del Congreso Roger Canals 
y Gustavo Nilo Rivera, moderados por Frederic Munné e 
Isabel Mateu. Os invitamos a escucharlo ya que recoge un 
interesante resumen del debate arbitral mantenido durante 
el Congreso.

Después del almuerzo, intervino como “Keynote Speaker”, 
Jacomijn van-Haersolte-van Hof, directora General de la 
London Court of Internatrional Arbitratrion (LCIA), quién 
centró su presentación en el análisis de las reformas le-
gislativas necesarias en las leyes nacionales de arbitraje, 
poniendo un énfasis en el proyecto de reforma de la ley de 
arbitraje inglesa de 1996. En este sentido, puso de mani-
fiesto los debates generados en torno a la inclusión de una 
obligación expresa de la confidencialidad del arbitraje y a la 
necesidad de incluir la cuestión de la corrupción en la refor-
ma de dicha ley, a raíz de la reciente sentencia de la Corte 
Comercial de Inglaterra dictada en el caso “Federal Republic 
of Nigeria c/ Process & Industrial Developments Limited.”

Tras la brillante exposición de Jacomijn van Haersolte-van 
Hof. sobre la génesis de la reforma de la Arbitration Act in-
glesa a la que se acaba de hacer referencia, el cuarto panel 
se centró en el análisis de otras reformas en materia arbi-
tral en Alemania, España, Francia y Suiza. Esta sesión, bajo 
el título “Innovaciones legislativas y arbitraje” fue modera-
da por Jorge Azagra y contó con la excelente participación 
de Maximin de Fontmichel (analizó la situación en Francia), 
Urquiola de Palacio (España), Jean Marguerat (Suiza) y 
Miquel Mirambell Fargas (Alemania). En primer lugar, se 
presentó un examen crítico de las reformas, en proyecto o 
recién aprobadas, en los referidos cuatro países. A renglón 
seguido, se debatió sobre ciertos aspectos “olvidados” en 
estas reformas. El panel concluyó con una reflexión sobre 
algunos de los sectores clave que requieren especial aten-
ción por parte de la comunidad arbitral.

Os emplazamos a participar en la Jornada del CEIA, 
que tendrá lugar los días 4 y 5 de junio de 2025 y en 
que Barcelona, junto al CEIA/ICAB, volverán a ser el 
centro del arbitraje internacional.



ADR-MEDIACIÓ

Seccions

LA SEGONA 
FIRA DELS 
ADR, UN ÈXIT 
PARTICIPATIU PER 
A LA MEDIACIÓ 
I L’ADVOCACIA 
CATALANA
El Palauet Casades va ser l’escenari de la segona 
edició de la Fira dels ADR (Mètodes Adequats de 
Solució de Controvèrsies), organitzada pel Consell 
de l’Advocacia Catalana (CICAC) amb el suport de 
l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB) 
i el Departament de Justícia i Qualitat Democràtica 
de la Generalitat de Catalunya. Aquesta jornada va 
reunir experts, advocats, mediadors i representants 
institucionals amb l’objectiu d’impulsar els ADR com 
una eina fonamental per a la resolució de conflictes 
de manera eficient, àgil i menys litigiosa.

La Fira va començar amb una taula inaugural a la 
Sala d’Actes de l’ICAB, presidida per Jesús M. Sán-
chez, degà de l’ICAB; Marta Martínez, presidenta del 
CICAC; i Ramon Espadaler, conseller de Justícia i Qua-
litat Democràtica de la Generalitat de Catalunya. En 
aquest panell, les autoritats van destacar la necessitat 
d’implementar els ADR de manera més àmplia a Ca-
talunya per oferir alternatives a la via judicial, millorar 
l’eficiència del sistema jurídic i fomentar una cultura 
de diàleg i mediació.

Ponències d’experts i espai interactiu 
Durant la jornada, també es va celebrar una taula 
rodona per analitzar la mediació exprés, on es van 
abordar els avantatges i les dificultats de la seva 
implementació. Entre els ponents, hi havia Carles 
García Roqueta, diputat de la Junta de Govern de 
l’ICAB responsable del Centre ADR – Mediació i 
president de la Comissió de Mediació de la Federa-
ció Europea de Col·legis d’Advocats. També hi van 
participar altres figures clau com Elisabeth Saltor, 
directora del Centre de Mediació de Catalunya, i 
Manel Santacruz, jutge especialitzat en mediació, 
entre d’altres. En aquesta taula es va destacar la 
importància del suport institucional per garantir 
l’èxit d’aquest tipus d’iniciatives.

Després d’aquest panell es va inaugurar l’espai de la 
Fira al Pati de Columnes, un dels punts més desta-
cats de la jornada. En aquesta zona, diferents institu-
cions i entitats, com el Tribunal Arbitral de Barcelona, 
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el Centre de Mediació de Catalunya i la Diputació de 
Barcelona van presentar els seus estands i van oferir 
informació sobre les seves activitats i serveis.

Lectura del manifest i racons formatius 
La jornada va oferir un conjunt d’espais formatius, 
com el racó dedicat a la mediació en consum, a càrrec 
d’Albert Melià, director de l’Agència Catalana del 
Consum, i Isabel Viola, professora de la Universitat 
de Barcelona, que van posar de manifest l’impacte 
positiu d’aquest mecanisme per resoldre conflictes 
ciutadans de manera ràpida i efectiva. També es van 
tractar temes innovadors com les tècniques d’aikido 
social, que exploren altres vies de justícia restaurativa 
i gestió pacífica de conflictes. 

Un moment clau de la Fira va ser la lectura del mani-
fest del CICAC a favor de promoure reformes legals i 
estructurals per afavorir la implementació dels ADR. 

Aquest document va estar subscrit per representants 
del sector jurídic, que van destacar la necessitat d’un 
compromís col·lectiu per incorporar els ADR en el dia 
a dia de l’advocacia.

Reflexió i cloenda amb una mirada al futur 
Finalment, la “Peixera de reflexió” va promoure un debat 
participatiu sobre el futur de l’advocacia i la mediació 
conscient, i va explorar com aquests conceptes poden 
transformar la professió jurídica i contribuir al benestar 
col·lectiu. Figures destacades com Maria Hilari, presi-
denta de la Comissió de Mediació i ADR del CICAC, 
i Arantxa Tobaruela, advocada i “coach” jurídica, van 
liderar el diàleg i van generar un espai ric en intercanvi 
d’idees.

La clausura de l’esdeveniment va ser a càrrec d’Immaculada 
Barral, directora general de Dret i Mediació de la Ge-
neralitat, Maria Hilari, i Carles García Roqueta, que van 
subratllar l’èxit d’aquesta segona edició i la importàn-
cia de continuar treballant per consolidar els ADR com 
a eina essencial per a la resolució de conflictes.

La segona Fira dels ADR va demostrar ser un punt de 
trobada indispensable per als professionals del dret i 
la mediació i va oferir un espai per compartir coneixe-
ment, reflexionar sobre el futur i promoure una cultura 
de resolució de conflictes més pacífica i col·laborativa. 
L’alta assistència unit als continguts de gran qualitat, 
han consolidat aquesta Fira com un esdeveniment de 
referència dins el calendari jurídic català.



ENTRE NOSALTRES

E
l pasado 4 de noviembre de 2024, el Ilustre 
Colegio de la Abogacía de Barcelona (ICAB) 
acogió la presentación de Guerra o Justicia, la 
más reciente obra de Luis Moreno Ocampo, 
quien fuera el primer fiscal jefe de la Corte 

Penal Internacional (CPI). Organizado por la Comisión 
de Justicia Penal Internacional y el Observatorio de los 
Derechos de las Personas del ICAB, este evento reunió 
a abogados, diplomáticos, activistas y académicos inte-
resados en la justicia penal internacional.

Presidida por Emma Hakobyan, vicepresidenta de la Comi-
sión de Justicia Penal Internacional del ICAB, y Erika Torre-
grossa, presidenta del Observatorio de los Derechos de las 
Personas del ICAB, el acto contó también con la partici-

pación de Jesús M. Sánchez, decano del ICAB. La cita no 
solo puso en valor la trayectoria de Moreno Ocampo, sino 
que abrió un espacio de reflexión sobre los desafíos y posi-
bilidades de la justicia global en contextos contemporáneos 

Una vida dedicada a la justicia 
La obra Guerra o Justicia no es solo un testimonio de la 
carrera de Luis Moreno Ocampo, sino un análisis profundo 
sobre la capacidad de la justicia internacional para enfren-
tar los crímenes más graves contra la humanidad. Desde 
su papel, con 32 años, como fiscal adjunto en el histórico 
juicio a las Juntas Militares en Argentina en 1985, donde 
se juzgó a los máximos responsables de la última dictadura 
argentina; hasta su liderazgo en la CPI entre 2003 y 2012, 
Moreno Ocampo ha dedicado su vida a perseguir la justicia 
en los contextos más adversos.

El libro explora cómo la Corte Penal Internacional, desde su 
fundación, ha buscado convertirse en un contrapeso frente 
a la impunidad global. Moreno Ocampo plantea una visión 
renovada sobre cómo enfrentar un mundo constantemen-
te afectado por conflictos bélicos, destacando la justicia 
internacional como una alternativa viable. A lo largo de la 
historia, la guerra ha sido el medio predominante para resolver 
disputas entre comunidades, pero en el siglo XXI, este enfo-
que se presenta como una herramienta arcaica e ineficaz.

Perspectivas desde la presidencia del acto 
Erika Torregrossa y Emma Hakobyan, en sus interven-

PRESENTACIÓN EN EL ICAB DE LA OBRA 
“GUERRA O JUSTICIA” DE LUIS MORENO 
OCAMPO 

Emma Hakobyan
Col·legiada Núm. 44.597 
Vicepresidenta de la Comisión 
de Justicia Penal Internacional 
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representantes de diversos ámbitos, plantearon preguntas 
sobre cómo la CPI puede adaptarse a los desafíos contem-
poráneos o como la educación es una herramienta funda-
mental para la prevención de los mismos.

La discusión evidenció que, aunque los principios de justi-
cia internacional han avanzado, su implementación en con-
textos reales sigue enfrentando resistencias y limitaciones. 

El impacto de la Corte Penal Internacional 
En su análisis, Moreno Ocampo resaltó que, aunque la 
Corte enfrenta desafíos inherentes a su naturaleza y alcan-
ce, ha conseguido avances significativos en la lucha contra 
la impunidad. Su existencia, explicó, envía un mensaje 
claro a los perpetradores de crímenes de guerra.

El libro también recuerda cómo los principios que inspiran 
a la CPI tienen raíces profundas en los juicios de Núrem-
berg, un legado que ha sido fundamental para construir un 
marco legal que priorice la rendición de cuentas por enci-
ma de la impunidad.

La Lucha por la Justicia  
La presentación de Guerra o Justicia no fue solo un evento 
académico o literario, sino una invitación a la acción. A tra-
vés de su relato, Moreno Ocampo dejó claro que la justicia 
internacional no puede ser una tarea relegada a instituciones 
específicas. Más bien, requiere el compromiso y la coopera-
ción de actores locales, regionales e internacionales.

El mensaje central que se llevó el público fue que la lucha 
por la justicia es un proceso continuo y colectivo. Aunque los 
avances pueden parecer lentos, cada esfuerzo suma en la 
construcción de un sistema global más justo y equitativo.

Reflexiones finales 
La presentación concluyó con un reconocimiento al trabajo 
de Luis Moreno Ocampo y su capacidad para inspirar a 
quienes trabajan en el ámbito de los derechos humanos. 
Las palabras finales de Erika Torregrossa y Emma Hakob-
yan recordaron que, aunque los retos son innumerables, 
la justicia global sigue siendo una causa que merece ser 
defendida.

Este encuentro en el ICAB reafirmó la importancia de man-
tener vivo el diálogo sobre la justicia internacional. Guerra 
o Justicia, más allá de ser un testimonio personal, se posi-
ciona como una guía para quienes buscan comprender los 
desafíos de este ámbito.

En un mundo marcado por conflictos y desigualdades, la 
presentación de esta obra dejó en claro que, aunque el ca-
mino hacia la justicia universal es largo, cada paso cuenta. 

ciones, aportaron perspectivas que complementaron el 
análisis de Luis Moreno Ocampo, conectando las ideas 
de Guerra o Justicia con realidades concretas. Erika To-
rregrossa, desde su experiencia profesional y con raíces 
colombianas, resaltó cómo la Corte Penal Internacional 
y mecanismos como la Jurisdicción Especial para la Paz 
(JEP) en Colombia han permitido abordar los crímenes co-
metidos durante el conflicto armado.

Emma Hakobyan, por su parte, centró su intervención 
en el conflicto entre Armenia y Azerbaiyán. Puso en con-
texto a los asistentes sobre las tensiones históricas y 
contemporáneas que afectan al país, destacando cómo 
estas han desembocado en violaciones de derechos 
humanos y desplazamientos forzados que exigen una 
intervención justa y efectiva. 

La justicia internacional como herramienta colectiva 
Uno de los puntos clave del evento fue la reflexión sobre el 
rol de la sociedad civil en la efectividad de la justicia inter-
nacional. Moreno Ocampo y las anfitrionas subrayaron que, 
aunque instituciones como la CPI desempeñan un papel 
crucial, su impacto depende en gran medida del apoyo y la 
presión ejercida por ciudadanos, profesionales del derecho 
y organizaciones.

La justicia no es un ámbito exclusivo de los tribunales, sino 
un esfuerzo conjunto que involucra a toda la sociedad. Du-
rante el evento, se debatió cómo las acciones individuales, 
cuando se conectan con los mecanismos globales, pueden 
contribuir significativamente a la promoción de los dere-
chos humanos y la lucha contra la impunidad.

Un foro para la reflexión global 
El evento también sirvió como un espacio para discutir los 
conflictos actuales que siguen marcando el panorama in-
ternacional. Casos como la guerra en Ucrania y la situación 
en Gaza y en Armenia fueron analizados desde la pers-
pectiva de la justicia global. Los asistentes, que incluyeron 
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Revista justicia & trabajo, Número 
Extraord. 1, 2024, 223 p. 

 Accés lliure Biblioteca Digital

“Por una Constitución de la 
Tierra”, En: Teoría y derecho: 
revista de pensamiento jurídico, n. 
36, junio 2024, 158 p.

 Versió en línia accessible 
només des de la Sala Multimèdia 
de la Biblioteca

MONOGRAFIES

DRET ADMINISTRATIU

BELTRÁN CASTELLANOS, JOSÉ 
MIGUEL
La brecha digital en las 
relaciones de la ciudadanía con 
las administraciones públicas. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[35(46):004.7Bel] 

MELLADO RUIZ, LORENZO
Desafíos regulatorios de la 
economía circular azul. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[351.777(46):332.142.6Mel] 
  
PÉREZ LÓPEZ, ESTEFANÍA
La responsabilidad patrimonial 
de las Administraciones 
Públicas por los daños 
derivados de la vacunación. 
Las Rozas (Madrid): Sepín, 2024. 
[35.076(46):615.2Per]

eBook  Biblioteca Digital

RODRÍGUEZ-ARANA MUÑOZ, 
JAIME
Dignidad humana, 
poder público y derecho 
administrativo.  
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[342.721(46)Rod] 

RUIZ-RICO RUIZ, GERARDO 
(COORD.)
Justicia ambiental: 
perspectivas nacional y 
comparada. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [351.777(46)Jus]  

eBook  Biblioteca Digital

URIARTE RICOTE, MAITE, 
LOZANO CUTANDA, BLANCA, 
SANZ RUBIALES, ÍÑIGO 
(COORDS.)

Conectividad ecológica y 
derecho. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [351.777.6(46)Con]  

eBook  Biblioteca Digital    

DRET CIVIL

ESPEJO LERDO DE TEJADA, 
MANUEL, CERDEIRA BRAVO DE 
MANSILLA, GUILLERMO (DIRS.); 
MURGA FERNÁNDEZ, JUAN 
PABLO, GARCÍA MAYO, MANUEL 
(COORDS.)
La persona con discapacidad 
en el derecho de sucesiones. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.155(46)”2021”:347.65Per] 

PÉREZ ÁLVAREZ, MIGUEL ÁNGEL
La reforma del artículo 753 
del Código Civil: la sucesión 
a favor de establecimientos, 
cuidadores, tutores y curadores. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.65(46):347.155Per] 

PÉREZ MIRALLES, JOSÉ 
ARTURO
La impugnación de acuerdos 
adoptados en juntas de 
propietarios: análisis de la Ley 
de Propiedad Horizontal y del 
Código Civil de Cataluña (Libro 
Quinto): con comentarios, 
referencias normativas, y 
extractos de las últimas 
resoluciones judiciales. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[347.238.3(46.71)Per]   

eBook  Biblioteca Digital

RODRÍGUEZ BENOT, ANDRÉS, 
HORNERO MÉNDEZ, CÉSAR 
(DIRS.); CARRIZO AGUADO, 
DAVID (COORD.)
Régimen económico 
matrimonial: cuestiones de 
derecho interno, comparado 
e internacional. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2024. [341.536Reg]  

   
DRET 
CONSTITUCIONAL

CACHO SÁNCHEZ, YAELLE
El personal de las operaciones 
de mantenimiento de la paz 
de las Naciones Unidas y su 
estatuto jurídico. Valencia: Tirant 
lo Blanch, 2024. [DH-341.38Cac]

eBook  Biblioteca Digital

CARMONA CUENCA, 
ENCARNACIÓN
El derecho fundamental a 
la protección social: tutela 
multinivell. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [342.7(46)Car] 

CHICO DE LA CÁMARA, PABLO, 
ÁLVAREZ-TARDIO, MANUEL, 
ARENILLA SÁEZ, MANUEL 
[I 3 MÉS] (DIRS.); ROSADO 
VILLAVERDE, CECILIA (COORDS.)
Estudios de derecho público y 
ciencia política: in memoriam 
al profesor Santiago Rosado 
Pacheco. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[342(46)Est] 

DÍAZ REVORIO, FRANCISCO 
JAVIER, LÓPEZ GUERRA, LUIS, 
LUCAS MURILLO DE LA CUEVA, 
PABLO (DIRS.); REBATO PEÑO, 
MARIA ELENA (COORD.) 
Constitución y control 
jurisdiccional del poder: 



Món Jurídic · #355 · Octubre/Novembre/Desembre 2024 Biblioteca 73

Recurs electrònic eBook  Biblioteca Digital

Per a més informació consulteu el Catàleg de la Biblioteca

estudios en homenaje a 
Eduardo Espín. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [342(46)Con] 

GARCÍA PÉREZ, OCTAVIO, 
SÁNCHEZ HERNÁNDEZ, 
CARMEN (DIRS.)
Personas vulnerables y derecho. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[342.7(46)Per]

eBook  Biblioteca Digital

QUESADA PÁEZ, ABIGAIL (DIR.); 
VICEIRA ORTEGA, PATRICIA, 
GALERA RUIZ, MERCEDES 
(COORDS.) 
Vivienda sostenible y mujeres en 
riesgo de exclusión social. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2024. [ID-350] 

RUIZ RISUEÑO, FRANCISCO, 
PALOMAR OLMEDA, ALBERTO 
(COORDS.) La moción de 
censura. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024.
[342.53(46)Moc] 

TORRES-FERNÁNDEZ NIETO, 
JUAN JOSÉ, MENÉNDEZ 
MENÉNDEZ, ADOLFO (DIRS.)
La importancia y el significado 
del Estado de Derecho: la Ley 
como principio y garantía de los 
derechos. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024.
[342.2(46)Imp] 

DRET FISCAL

GARCÍA FREIRÍA, MÓNICA
Criterios para la aplicación 
de los convenios de doble 
imposición internacional. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[336.227.1Gar]  
 eBook Biblioteca Digital

Memento práctico Francis 
Lefebvre: grupos consolidados: 
2024-2025: fiscal-contable. 
Madrid: Francis Lefebvre-El 
Derecho, 2023. [PRA] 

RAMOS PRIETO, JESÚS (DIR.); 
MARTÍN RODRÍGUEZ, JOSÉ 
MIGUEL, MACARRO OSUNA, 
JOSÉ MANUEL (COORDS.)
Retos de la fiscalidad indirecta 
en el nuevo contexto interno e 
internacional. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [336.226.23(46)Ret]  

SALAMANCA SAMUDIO,  
LAURA VIVIANA
La comprobación de 
operaciones vinculadas 
en el Impuesto sobre 
Sociedades español: límites 
a la interpretación desde una 
perspectiva internacional, 
europea y nacional. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2024.  
[336.226.112Sal] 

SÁNCHEZ JIMÉNEZ, MARÍA
Procedimiento de recaudación 
frente a los sucesores de 
personas físicas.  
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[336.225.62(46)San] 
   

DRET INTERNACIONAL

CANALES GUTIÉRREZ, 
SILVANA
Consumidores y plataformas 
de alojamiento turístico en 
derecho internacional privado: 
una visión crítica y práctica 
de la normativa de la Unión 
Europea y de Latinoamérica. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[347.453.3(4-672UE):338.48Can]

eBook  Biblioteca Digital

FAJARDO DEL CASTILLO, 
TERESA

El soft law en el derecho 
internacional y europeo: su 
capacidad para dar respuesta 
a los desafíos normativos 
actuales. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2024. [341.1/.8Faj]   

eBook  Biblioteca Digital

ORTEGA GIMÉNEZ, ALFONSO 
(DIR.)
Los precios de transferencia 
en el comercio internacional. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[347.7:341.96Pre] 

SANTOS PRÍNCIPE, 
ALEJANDRO
Incumplimiento y 
responsabilidad del contratista 
en los modelos internacionales 
de contratos EPC/ ‘Llave en 
mano’. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[347.74:341.96San] 

ZAMORA GÓMEZ, CRISTINA 
MARÍA
La persecución de género en 
el derecho internacional de 
las personas refugiadas. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2024. [ID-347] 

DRET LABORAL

AGUILAR SEGADO, CARLOS 
DAVID
Financiación y tributación 
del sistema de pensiones en 
España. Cizur Menor (Navarra) : 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[368.414(46)Agu] 

ARAGÓN GÓMEZ, CRISTINA, 
FERNÁNDEZ PRATS, CELIA, 
GARCÍA TESTAL, ELENA [I 3 MÉS] 
Los nuevos derechos 
de conciliación y 

corresponsabilidad (RD-Ley 
5/2023 y RD-Ley 2/2024). 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[331.817(46)Ara] 

eBook  Biblioteca Digital

ELORZA GUERRERO, 
FERNANDO
La condición más beneficiosa 
en la relación de trabajo. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2024.  
[331.1(46)Elo] 

FONCUBIERTA-RODRÍGUEZ, 
MARÍA-JOSÉ, HOLGADO-
HERRERO, MAGDALENA (DIRS.)
Seguridad, salud y bienestar 
en el trabajo: un camino en pro 
de los objetivos de desarrollo 
sostenible ODS-3 y ODS-8. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[331.822(46)Seg] 

GIL OTERO, LIDIA
La economía de plataformas 
ante las categorías clásicas 
del derecho del trabajo. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[331.1(46):004.7Gil]   

eBook  Biblioteca Digital

LÓPEZ GONZÁLEZ, MARÍA JOSÉ
Las relaciones laborales en el 
ámbito del deporte. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2024.  
[331.111(46):796Lop]   

eBook  Biblioteca Digital
  
SALA FRANCO, TOMÁS
La modificación de las 
condiciones de trabajo. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2024.
[331.125.3(46)Sal]   

eBook  Biblioteca Digital

TRUJILLO PONS, FRANCISCO 
(DIR./COORD.)
Más allá de la oficina: desafíos 
laborales emergentes en 
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un mundo hiperconectado. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[331.1(46):004.7Mas] 

VIGO SERRALVO, FRANCISCO
El deber de trabajar: significado 
constitucional y proyección 
legislativa. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [331.6(46)Vig]  
 

DRET MERCANTIL
 
BENEYTO PÉREZ, JOSÉ 
MARÍA, RODRIGO DE CASTRO, 
LUIS (DIRS.)
Acuerdos comerciales de 
nueva generación de la Unión 
Europea II. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[347.7(4-672UE):341.96Acu] 

BUENO BIOT, ÁLVARO
El contrato de suministro de 
contenidos y servicios digitales: 
un estudio a raíz de la directiva 
2019/770 y su transposición al 
TRLGDCU. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. 
[347.751.7(46):004.7Bue]  

eBook  Biblioteca Digital

FERNÁNDEZ DEL POZO, LUIS
Herramientas de alerta 
temprana y responsabilidad por 
incumplimientos de los deberes 
de prevención concursal. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[347.736.2(46)”2022”Fer]  

eBook  Biblioteca Digital

GONZÁLEZ CASTILLA, 
FRANCISCO, NIETO CAROL, 
UBALDO (DIRS.); MARTÍ 
MIRAVALLS, JAUME (COORD.)
Contratos, empresa e intervención 
notarial. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2024. [347.74(46)Con]   

eBook  Biblioteca Digital

PILOÑETA ALONSO, LUIS 
MANUEL
La sociedad de capital 
unipersonal: fundamentos de su 
régimen jurídico. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [347.724.3(46)Pil] 
    
SÁNCHEZ RUIZ, MARÍA DE las 
Mercedes
Financiación participativa de 
inversión: el promotor del 
proyecto. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[347.732(46):004.7San] 

VÁZQUEZ RUANO, TRINIDAD
Significado de los consejeros 
independientes en las 
sociedades cotizadas. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[347.72.036(46)Vaz]   

eBook  Biblioteca Digital  
 
DRET PENAL

ANDEREZ BELATEGI, MIKEL
La reinserción como garantía 
individual en la ejecución 
penitenciaria. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2024. [343.82(46)And]  

eBook  Biblioteca Digital

FONSECA DÍAZ, AIDA, 
TEMPRANO DE MIGUEL, DAVID 
(DIRS.)
Manifestaciones y realidades 
de las agresiones sexuales 
en la sociedad postmoderna.  
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[343.541(46)”2022”Man] 

MOYA FUENTES,  
MARÍA DEL MAR
Las agresiones sexuales a 
mayores de 16 años: una 
revisión crítica tras las reformas 
de 2022 y 2023: especial 
contemplación de los problemas 
de retroactividad y del 
consentimiento de la víctima. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024.
[343.546(46)”2015”Moy]  

eBook  Biblioteca Digital

MUÑOZ RUIZ, JOSEFA
La sustracción de menores 
en contextos de violencia 
intrafamiliar y de género: 
aspectos penales, civiles y 
procesales. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[343.553(46)”2015”Muñ] 

OLLÉ SESÉ, MANUEL
El crimen de agresión en el 
derecho penal internacional. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[DPI-341.3Oll]   

eBook  Biblioteca Digital

PASTRANA SÁNCHEZ, MARÍA 
ALEJANDRA
El control penal de las drogas. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[343.575(46)”2015”Pas]   

eBook  Biblioteca Digital

ROSA CORTINA, JOSÉ MIGUEL 
DE LA
Protección penal de la libertad 
e indemnidad sexual de los 
menores. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[343.546(46)”2015”Ros]  

SEMPERE FAUS, SILVIA (DIR.)
La violencia sobre la infancia 
y su protección en el sistema 
penal. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2024. [347.157(46)”2021”Vio]  

eBook  Biblioteca Digital  

DRET PROCESSAL
 
ALEJANDRE GARCÍA-CEREZO, 
FERNANDO MARÍA [I 2 MÉS] 
El nuevo recurso de casación: 
una primera aproximación al 
nuevo diseño del recurso de 
casación civil y contencioso-
administativo en el Real 
Decreto-ley 5/2023, de 28 de 
junio. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[347.957(46)”2023”Mac] 

ARANGÜENA FANEGO, CORAL, 
HOYOS SANCHO, MONTSERRAT 
DE (DIRS.); HERNÁNDEZ LÓPEZ, 
ALEJANDRO (COORD.) 
Hacia un derecho procesal 

europeo: IX Memorial Manuel 
Serra Domínguez. Barcelona: 
Atelier, 2024. [341.98(4-672UE)Mem] 

CUENCA PINKERT,  
DAVID
Reembolso de costas y 
gastos procesales en derecho 
comparado: teoría de la 
vía procesal y sustantiva. 
Barcelona: Atelier, 2024. 
[347.921.6(46)”2015”Cue] 

DÍAZ-BAUTISTA CREMADES, 
ADOLFO
Iurisdictio en el proceso civil 
moderno. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2024. [777-216] 

FLORES PRADA, IGNACIO (DIR.); 
MONTORO SÁNCHEZ, JUAN 
ALEJANDRO, SÁNCHEZ RUBIO, 
ANA (COORDS.)
Valoración de la peligrosidad 
en la adopción de medidas 
cautelares y medidas de 
seguridad contra sujetos con 
trastorno mental en la justicia 
penal. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2024. [343.126(46)Val]   

eBook  Biblioteca Digital

JIMENO BULNES, MAR, TINOCO 
PASTRANA, ÁNGEL (DIRS.)
El derecho procesal civil y penal 
desde la perspectiva de la 
Unión Europea: a consolidación 
del espacio de libertad, 
seguridad y justícia. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2024.  
[347.91(4-672UE)Der]   

eBook  Biblioteca Digital

LÓPEZ PICÓ,  
RUBÉN
Mecanismos alternativos 
a la subasta judicial. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2024. 
[347.952.2(46)”2015”Lop] 
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RECENSIONS
 

 
CERVILLA GARZÓN, MARÍA DOLORES (DIR.); 
LÓPEZ SUÁREZ, COVADONGA, NEUPAVERT 
ALZOLA, MARIO (COORDS.)
Pactos familiares en previsión de ruptura. 
Barcelona: Atelier, 2024. [347.627(46)Pac] 

Obra coral dirigida per Dolores Cervilla. Es caracteritza 
per aportar una seriosa reflexió del règim jurídic dels 
pactes familiars amb previsió de ruptura que han aparegut 
en el nostre ordenament. S’exposa  des de diferents 
àmbits i perspectives, les regles i pautes per dissenyar 
les respostes que el nostre Dret ofereix per resoldre els 

múltiples conflictes que es produeixen en aquesta relació jurídica contractual. Recopila 
textos signats pels millors experts nacionals i estrangers en aquesta matèria, que 
es reuneixen per primera vegada per abordar qüestions com la llibertat de pactes, 
l’eficàcia del conveni regulador, els pactes familiars en l’àmbit foral i internacional, règim 
de visites de menors i animals domèstics, etc. Per acabar d’arrodonir la seva indiscutible 
utilitat, inclou un annex jurisprudencial dissenyat especialment per ubicar la doctrina 
jurisprudencial extreta de les resolucions judicials més recents en aquesta matèria. 

Memento práctico Francis Lefebvre: 
prevención del blanqueo de capitales y la 
financiación del terrorismo: 2023-2024. Madrid: 
Francis Lefebvre-El Derecho, 2023. [PRA]  
 
En el seu format habitual eminentment pràctic 
i divulgatiu, el Memento que avui recomanem 
constitueix una guia fonamental per analitzar 
totes les vessants i derivades de la lluita contra 
el blanqueig de capitals  i el finançament del 
terrorisme,  ambdós fenòmens absolutament actuals 
i globalitzats. Amb un ampli i desccritiu índex, l’obra 
comença per analitzar les generalitats i la normativa 

aplicable (destacant les normes GAFI) i finalitza amb l’anàlisi exhaustiva dels 
delictes de blanqueig i terrorisme (que per afectar a tots els països requerixen 
una resposta internacional); prèviment es deté en l’estudi de les obligacions 
en aquesta matèria, els grups de societats, sancions i règim d’impugnacions, 
moviments de capitals, accés a la informació i monedes virtuals. De 
recomenable consulta per a juristes en general i penalistes en particular.

 
SERRA DOMÍNGUEZ, MANUEL
Obra procesal. Barcelona: Fundación Privada 
Manuel Serra Domínguez, 2023. 10 volums. 
[466-124]
Obra coral majúscula a mode de compilació 
que ret homenatge al gran Mestre Manuel 
Serra Dominguez. Basada en el seu Programa 
d’ensenyament que ha romàs immutable al llarg 
de la docència universitària i sistematitzada en 
deu toms, els diferents treballs aborden en el 
primer tom, un merescut homenatge al gran jurista 
que fou i al concepte de Dret Processal; en el 
segon el mètode, les fons i el programa del dret 

processal; en el tercer el concepte de parts i tercers; en el quart i cinquè la 
prova; en el sisè la seva impugnació; en el setè el procediment, en el vuitè 
les mesures cautelars, en el novè el procés arbitral i enl desè les reformes 
processals. Sobre l’obra del Mestre poques paraules resten per dir; afegir 
en tot cas, que juntament amb la seva obra d’incalculable valor científic, el 
seu testament va incloure el valuós llegat de la creació d’una Fundació per 
a la promoció, foment i divulgació del dret processal, i que els Patrons de 
la mateixa amb obres compilatòries com la que avui recomanem, honoren 
el seu llegat inigualable. L’estudi de l’obra que va deixar el Mestre, sempre 
resulta d’obligada lectura per a qualsevol jurista.  

 
LÓPEZ Y LÓPEZ, ÁNGEL M.
Del juicio y de los jueces: ensayos. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024.
[347.96Lop] 
   
MARTÍNEZ SÁNCHEZ, MARÍA 
CRISTINA
La justicia restaurativa como 
alternativa integrada en el proceso 
penal. Barcelona: Atelier, 2024. 
[343.1(46):304Mar] 

Memento práctico Francis 
Lefebvre: procesal civil: 2024: 
proceso civil, arbitraje, proceso 
canónico. Madrid: Francis Lefebvre-
El Derecho, 2024. [PRA] 

Memento práctico Francis 
Lefebvre: procesal penal: 2024. 
Madrid: Francis Lefebvre-El Derecho, 
2023. [PRA] 

   

SAGÜILLO TEJERINA,  
ERNESTO
El recurso de apelación 
penal y la motivación fàctica. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024.  
[343.156(46)”2015”Sag]   

eBook  Biblioteca Digital 
 
VERNENGO PELLEJERO, 
NANCY CARINA
La competencia territorial en el 
proceso civil. Barcelona: Atelier, 
2024. [347.98(46)Ver] 

 
DRETS DIGITALS
 
BARRIO ANDRÉS, MOISÉS (DIR.)
El Reglamento Europeo de 
Inteligencia Artificial. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2024.
[347.77(4-672UE):004.8Reg]  

eBook  Biblioteca Digital 

BLANCO GARCÍA, ANA ISABEL (DIR.)
Protección multidisciplinar 
del vulnerable en la sociedad 
digital. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[342.722(46):004.7Pro] 
 
ESPAÑA PÉREZ, JOSÉ ALBERTO 
(DIR.); SÁNCHEZ BOLÍVAR, 
FRANCISCO JOSÉ (COORD.)
Retos jurídicos de la aplicación 
de la inteligencia artificial a los 
desplazamientos.   
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2024. 
[351.81(46):004.8Ret] 

GARRIGUES WALKER, ANTONIO, 
GONZÁLEZ DE LA GARZA, LUIS 
MIGUEL
Qué son los neuroderechos y 
cuál es su importancia para la 
evolución de la naturaleza humana: 
reflexiones sobre el derecho, 
las neurotecnologías y la IA 
emergentes. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2024. 
[347.77:004.8Gar] 

MORLA GONZÁLEZ, MARINA
Terapias digitales: aspectos 
regulatorios y su impacto 
en el derecho a la salud. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2024. 
[351.77(46):004.7Mor]   

eBook  Biblioteca Digital

MUÑOZ VELA, JOSÉ MANUEL
La regulación de la inteligencia 
artificial: reto y oportunidad desde una 
perspectiva global e internacional. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2024.  [347.77:004.8Muñ]  



JORNADA SOLIDÀRIA A L’ICAB SOBRE ELS PISOS D’ACOLLIDA PER A EXTUTELATS
El passat 10 d’octubre del 2024, la seu de l’ICAB va acollir una Jornada Solidària organitzada per la Fundació Llar Enric 
d’Ossó. La inauguració de l’acte va anar a càrrec de la diputada de la Junta de Govern de l’ICAB Montse Pintó; del 
president del Patronat de la Fundació Llar Enric d’Ossó, Miguel Ángel Campo; i del magistrat del Jutjat de 1a Instàn-
cia núm. 14 de Barcelona, Xavier Abel Lluch. La jornada va servir per debatre sobre els menors extutelats, que, so-
vint, es troben amb dificultats un cop deixen d’estar sota la protecció de l’Entitat Pública encarregada de la protecció 
de menors.

L’ICAB, PRESENT A L’ACTE D’OBERTURA DE L’ANY JUDICIAL 2024-2025 A 
CATALUNYA
La vicedegana de l’ICAB, Susana Ferrer, va assistir l’11 d’octubre de 2024, en representació de l’ICAB, a l’acte 
d’Obertura de l’Any judicial 2024-2025 a Catalunya. El president del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, Jesús 
María Barrientos, va inaugurar l’any judicial; i durant l’acte el Fiscal Superior de Catalunya, Francisco Bañeres, donar a 
conèixer les conclusions de la memòria de la Fiscalia.

D’UN COP D’ULL



REUNIÓ DEL CGAE AMB EL MINISTERI DE PRESIDÈNCIA, JUSTÍCIA I 
RELACIONS AMB LES CORTS
El passat 16 d’octubre, Jesús M. Sánchez, com a degà de l’ICAB i president de l’Oficina de Representació 
Institucional (ORI) del Consejo General de la Abogacía Española, va assistir juntament amb el president del CGAE, 
Salvador González, a una reunió amb la directora general per al Servei Públic de Justícia, Verónica Ollé, per tractar 
alguns assumptes d’interès comú entre les institucions, entre els quals, la futura llei (en aquell moment) de Justícia 
Pública Gratuïta que ordena i modernitza l’Assistència Jurídica Gratuïta. 

ÈXIT DEL PRIMER “CAFÈ CONCURSAL: EL CAS J. VILASECA, PRIMERA 
APROXIMACIÓ A LES REESTRUCTURACIONS DE L’AUDIÈNCIA PROVINCIAL 
DE BARCELONA”
El passat 22 d’octubre, l’ICAB va acollir amb gran èxit d’assistència l’estrena del “Cafè concursal”, un nou format 
per abordar les qüestions més rellevants en l’àmbit del Dret Concursal. En aquesta primera sessió, organitzada per 
la Secció de Dret Concursal, es va analitzar el cas J. Vilaseca, amb una primera aproximació a les reestructuracions 
de l’Audiència Provincial de Barcelona. L’esdeveniment va comptar amb la intervenció de la diputada de la Junta de 
Govern de l’ICAB i presidenta de l’Observatori de la Insolvència Personal del Col·legi, Yvonne Pavía; i dels advocats 
i advocades participants Alicia Herrador, Carlota Paytuvi, Naiara Bueno i Pau Ballvé, president de la secció de Dret 
Concursal de la Corporació.
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TAULA RODONA SOBRE DRETS HUMANS I EL TRIBUNAL PENAL INTERNACIONAL, 
IMPULSADA PER L’OBSERVATORI DELS DRETS DE LES PERSONES DE L’ICAB
El 23 d’octubre de 2024 va tenir lloc a la seu col·legial una interessant taula rodona sobre Drets Humans i el Tribunal 
Penal Internacional, organitzada per l’Observatori dels Drets de les Persones de l’ICAB, juntament amb l’Associació 
de Jutgesses i Jutges per a la Democràcia. Aquesta sessió va comptar amb la participació de Silvia Giménez-Salinas, 
copresidenta de l’Observatori dels Drets de les Persones i degana emèrita de l’ICAB; Raji Sourani, advocat palestí de-
fensor dels DDHH i “Premi Drets Humans Internacional APDHE 2022”; Pilar Barredo, de l’associació de Jutges per a 
la Democràcia, i Tania García Serrano, presidenta de l’Asociación Pro Derechos Humanos en España (APDHE).
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CELEBRACIÓ DEL 3RD JOINT FAMILY LAW CONFERENCE AND NETWORKING 
EXCHANGE BARCELONA-GEORGIA (EUA)
Durant els dies 21, 22 i 23 d’octubre del 2024 va tenir lloc a l’ICAB la tercera edició del Joint Family Law Conference 
and Networking Exchange Barcelona - Georgia (EUA). Al llarg de les jornades, van participar figures com el secretari de 
l’ICAB, Joaquim de Miquel; la presidenta de la Secció de Dret de Família, Cristina Díaz-Malnero; i la diputada de la Junta 
de Govern de l’ICAB, Rosa Isabel Peña. Durant els tres dies que va durar l’esdeveniment es van celebrar diverses taules 
rodones per abordar temes com la reproducció assistida, la gestació subrogada i altres qüestions d’actualitat en l’àmbit 
del Dret de Família a Georgia i a Barcelona. 
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L’ICAB, PRESENT AL WOMEN’S FORUM GLOBAL MEETING 2024
La vicedegana, Susana Ferrer, i la diputada de la Junta de Govern Núria Flaquer, van representar l’ICAB al Women’s 
Forum Global Meeting 2024, que es va celebrar a París els dies 23 i 24 d’octubre de 2024. Un esdeveniment que bus-
ca debatre sobre igualtat, lideratge i rol de les dones en els àmbits de l’advocacia i la justícia. Ferrer, a més, va partici-
par com a ‘speaker’ en el Women’s en la taula rodona sobre igualtat de gènere, juntament amb altres professionals de 
col·legis de l’advocacia internacionals. 

PRESENTACIÓ A LA BIBLIOTECA DE L’ICAB DEL LLIBRE “SENSELLARISME. 
DE L’ASSISTENCIALISME AL RECONEIXMENT DELS DRETS”
En el marc de l’Espai de Reflexió de la Fundació Sant Raimon, a principis del mes de novembre, es va presentar el 
llibre “Sensellarisme. De l’assistencialisme al reconeixement de Drets”, una obra coordinada pel catedràtic de Dret 
Administratiu a la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB), Antoni Milian. La presentació del llibre va anar a càrrec 
de Joan Lluís Pérez Francesch, catedràtic de Dret constitucional de la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB), i 
d’Antoni Milian, coordinador de l’obra i catedràtic de Dret Administratiu de la UAB. L’obra analitza la Proposició de llei 
presentada al Parlament de Catalunya per eradicar aquesta problemàtica, recull testimonis de persones afectades i 
destaca la urgència de garantir-ne els drets. L’acte va incloure una taula de diàleg en què van participar Martí Batllori, 
advocat i vicepresident de Càritas Catalunya; Jaume Castro, responsable de la Comunitat de Sant’Egidio; i Salvador 
Maneu, director de Sant Joan de Déu Serveis Socials. Xavier Puigdollers, advocat i patró de la Fundació Sant Raimon 
de Penyafort, va presentar les conclusions de l’acte.



L’ICAB ASSISTEIX AL LLIURAMENT DE MENCIONS HONORÍFIQUES I MEDALLES 
D’HONOR EN MATÈRIA DE JUSTÍCIA QUE VA PREMIAR LA COMISSIÓ DE DIGITA-
LITZACIÓ DE L’OBSERVATORI CATALÀ DE LA JUSTÍCIA
El degà de l’ICAB, Jesús M. Sánchez, va representar l’ICAB en l’acte de lliurament de mencions honorífiques i meda-
lles d’honor en matèria de Justícia, celebrat el 7 de novembre de 2024 al Palau de la Generalitat amb motiu del “Dia 
de la Justícia”. L’acte, presidit pel president de la Generalitat de Catalunya, Salvador Illa, i el Conseller de Justícia i Qua-
litat Democràtica, Ramon Espadaler, va reconèixer diversos col·lectius i professionals, com la Comissió de Digitalitza-
ció de l’Observatori Català de la Justícia –el pla pilot de justícia restaurativa a Tarragona i les Terres de l’Ebre– i figures 
destacades com Francesca Terrón i altres membres del sector judicial.
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REUNIÓ ENTRE LA SECTORIAL D’ACCIÓ SOCIAL, ENSENYAMENT I 
HUMANITATS DE LA INTERCOL·LEGIAL AMB L’ALCALDE DE BARCELONA PER 
IMPULSAR LA COL·LABORACIÓ EN AQUESTS ÀMBITS
La Sectorial d’Acció Social, Ensenyament i Humanitats de l’Associació Intercol·legial de Col·legis Professionals de Catalu-
nya es va reunir el passat mes d’octubre amb l’alcalde de Barcelona, Jaume Collboni, a la nova seu del Col·legi de Treball 
Social de Catalunya. Durant la sessió, que es va celebrar en marc del “Cicle de Trobades de l’Alcalde”, els representants 
col·legials van presentar propostes per abordar problemàtiques socials i van destacar la importància de la col·laboració 
entre els col·legis professionals i l’Ajuntament per garantir la cohesió social i avançar en solucions per als reptes de la
ciutat, com l’habitatge i l’atenció a persones vulnerables.
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PRESENTACIÓ DEL NOU COMITÈ DEL GRUP DE L’ADVOCACIA JOVE
El Grup de l’Advocacia Jove (GAJ) de Barcelona va celebrar el 12 de novembre un acte en què es va descobrir una Placa 
Commemorativa amb els noms de tots els presidents que han encapçalat l’organització al llarg dels seus 58 anys. Lide-
rats pel president del GAJ, Alexander Salvador, els nous membres van realitzar la promesa dels seus càrrecs. El secretari 
de la Junta de Govern de l’ICAB, Joaquim de Miquel, va inaugurar l’esdeveniment, en què també van assistir el diputat 
de la Junta de Govern de l’ICAB, Frederic Munné.

ACTE SIMBÒLIC D’IMPOSICIÓ DE TOGUES PER DONAR LA BENVINGUDA ALS 
NOUS COL·LEGIATS I COL·LEGIADES
El degà del Col·legi, Jesús M. Sánchez, va presidir l’acte d’imposició de togues, celebrat el passat 26 de novembre 
a la Sala d’Actes i amb el qual es va donar la benvinguda als nous col·legiats i col·legiades que s’incorporaven a la 
institució. L’esdeveniment va comptar amb la participació de Joaquim de Miquel, secretari de la Junta de Govern 
de l’ICAB, i les intervencions de l’advocada Mercè Pigem i el vocal del Grup de l’Advocacia Jove de Barcelona (GAJ) 
Alberto Moral. També hi va participar Susana Ferrer, vicedegana de l’ICAB; i els diputats de la Junta de Govern de l’ICAB, 
Ramon Casanova, Frederic Munné i Montse Pintó. Moltes felicitats a totes les noves persones col·legiades a l’ICAB!
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L’ICAB, PRESENT A LA VISITA INSTITUCIONAL DEL CONSELLER DE JUSTÍCIA I 
QUALITAT DEMOCRÀTICA ALS JUTJATS DE VILANOVA I LA GELTRÚ
El passat 3 de desembre, el conseller de Justícia i Qualitat Democràtica, Ramón Espadaler, va visitar la seu del Partit 
Judicial de Vilanova i la Geltrú en una jornada de trobades amb representants de l’àmbit judicial i municipal. L’ICAB hi 
va ser representat per la delegada a Vilanova, Carmen Sánchez, que va participar en l’acte institucional per reforçar 
els vincles entre el Col·legi i les institucions de justícia locals.

EL PALAUET CASADES ACULL UNA NOVA A REUNIÓ DE LA COMISSIÓ MIXTA 
PGME-ICAB PER MILLORAR ELS SERVEIS CONJUNTS
El 4 de desembre del 2024 es va reunir a l’ICAB la Comissió Mixta PGME-ICAB, encapçalada pel degà, Jesús M. Sánchez, 
i el director general dels Mossos d’Esquadra, Josep Lluís Trapero. Durant la trobada, es van abordar mesures per 
millorar l’eficiència dels serveis en què col·laboren advocats i cossos policials. També hi va participar la diputada de la 
Junta de Govern de l’ICAB Carmen Valenzuela i alts càrrecs dels Mossos d’Esquadra, entre d’altres.



Protegeix la salut de la teva família i uneix-te als teus 
companys que ja confien en nosaltres.

Delegació ICAB
C. Mallorca, 283
08037 BARCELONA
Tel. 900 05 22 75

www.altermutua.com
@altermutua

La millor qualitat assistencial per a tu i els teus, amb cobertures 
exclusives per a advocats i advocades

* Val regal vàlid a les principals botigues de venda online (Amazon, Corte Inglés, Ikea, Decathlon, etc.).Promoció vàlida fins al 31/01/2025

Contracta ara i rebràs un  VAL REGAL DE 50 €  per cada nou assegurat!*

Medicina preventiva

Medicina esportiva

Cobertura de pròtesis

Assistència integral del càncer

Psicologia: fins a 24 sessions/any

Ampli quadre mèdic

Reemborsament en ginecologia i pediatria

Urgències a domicili

Assistència en viatge

La teva salut
en bones mans

App Alter Mútua Salut
Servei de diagnòstic mitjançant intel·ligència artificial, metge tutor, videoconsulta mèdica, targeta 
virtual, consulta del quadre mèdic, autoritzacions, història clínica, agenda digital, etc. amb l’app 
exclusiva per a l’Assegurança de Salut.




